
Přepisy rozhovorů s respondenty 

1. kolo rozhovorů 

Rozhovor 1                    

T: Využíváte prostory vnitrobloku? 

R 1: Využíváme prostory tak, že tady je využíváme proto, že tu máme jediný vchod do 

domu. Tadleta část (ukazuje levou část vnitrobloku) má vchody i zvnějška, my ne. Pak je 

využíváme na venčení. Jsme nešťastný z toho, že tu máme popelnice před vchodem. Což to je 

šílený, protože bezdomovci. Jinak děti nemáme, takže dětský hřiště nepoužíváme, no. Občas 

tady parkujem, i když máme garáž jinde, a to je všechno, co používáme. 

T: Dále, jak často prostor využíváte. Předpokládám tedy, že každý den, když tu venčíte 

pejska.  

R 1: No chodíme na procházky, samozřejmě večer a ráno tady. 

T: Jak dlouho tady bydlíte, jak dlouho tento prostor využíváte? 

R 1: Čtrnáct let, čtrnáct let. Muž tady bydlí od narození. To znamená kolik? Šedesát šest 

let. 

T: Ty jo, to je dlouhá doba. No a jak jste spokojená se současnou podobou vnitrobloku? 

R 1: Ne, protože jsme si mysleli, tady byla dříve stanice zaštícená (ukazuje směrem do 

levé části vnitrobloku k Čáslavské ulici). Tu zbourali a slibovali, že nám tam dají kontejnery. 

Udělají prostě, zakrytou, zakrytý, jak bych to řekla, dům. Nebo něco takovýho a tam daj 

popelnice, aby bezdomovci se tam nemohli hrabat. Zatím se nic nestaví. Takže tadyhle jsme 

velmi nespokojený, no. Pak jsme nespokojený s tím, že tady je spousta majitelů psů. Jestli 

vám to k něčemu bude. Nesbírají po svých psech výkaly a to mě vytáčí úplně do nejvyšších 

obrátek, jo. A to je asi tak všechno.  

T: A cítíte se tady bezpečně, když jste zmiňovala, že sem… 

R 1: Ne, tady v našem ve stojedničce a ve stotrojce to jsou vstupy do domu, vy to vidíte, že 

to je trochu chráněný. Tam jsou feťáci, píchají si drogy. Takže jsem několikrát volala 

stopadesátšestku,  protože, když chcete vyjít z domu, tak jim musíte říct, jestli by vám uhli. 

To nevíte, jestli se náhodou nevohne a nedá vám jehlou. 



T: Já jsem se dozvěděla, že se tu vlastně nezavírá, takže sem asi může vlastně kdokoliv? 

R 1: Měla jste na mysli jaké zavírání? 

T: Že je to tu průchozí jsem myslela. 

R 1: Průchozí no, pro některý domy právě jedinej vstup. Takže to se nezavírá, takže se 

tady stahují bezdomovci a narkomani. A to je velmi nebezpečné, ty narkomani.  

T: A udržuje to někdo ten prostor, město? 

R 1: Vypadalo to hůře, pak jsme si hodně hodně stěžovali. Tak se to trošku zlepšilo, ale 

mohli by chodit častěji. Teda co dělají pravidelně a často, že uklízí dětský hřiště. A tady ten 

venek (kroutí hlavou). 

T: A je tady nějaký provozní řád nebo jsou tu nějaká pravidla? 

R 1: Pravidla jsou, že tam nesmí psi, to jsem taky zjistila, že to někdo nedodržuje. Ale 

jinak tady žádný pravidla nejsou no.  

T: A co ty projíždějící auta nevadí vám? 

R 1: No helejte, když jede slušně a nesnaží se někoho přeject, tak mi to nevadí. Todleto 

jsou placený stání, to vidíte. Takže to mi samozřejmě vadit nemůže. Horší je když tu nový 

nájemníci rekonstruují byty. Tak si sem postaví auta na celej den, tady to musí bejt průjezdný, 

pro strážníky. 

T: Myslíte si, že je něco nutného tu změnit nebo byste tu nechala něco, jak to je? 

R 1: Nechala bych tu to dětské hřiště. To mi absolutně nevadí. A změnit skutečně ty 

popelnice, protože musíte neustále. Je vidíte, říkat jim ať to uklidí po sobě. Často slyšíte 

vulgární narážky, nebo že dostanu pěstí. Tak opravdu zlikvidovat ty popelnice, dát to do 

nějakýho přístřešku. Jsem se dočetla, že se o tom bude jednat příští rok. A pak jako bych 

výhrady neměla jo. Jo popelnice a město ať se to snaží častějc čistit.  

T: Já jsem taky četla, že se tu plánuje nějaká revitalizace. 

R 1: To právě mělo být támhle (ukazuje do levé části prostoru vnitrobloku, směrem k 

Čáslavské ulici).  

T: Byla byste ochotna se nějakým způsobem podílet, kdyby zde probíhala změna k 

lepšímu? 



R 1: Samozřejmě, to jako není problém no. 

T: Teď tu mám pár otázek k tomu, jak vnímáte tento prostor. Myslíte si, že je tu něco, co je 

pro toto místo charakteristické? 

R 1: Jako vyloženě teda ten vnitroblok? Normál. 

T: Vnímáte ten to prostor jinak ve srovnání s jinými veřejnými prostory ve městě, jako 

jsou ulice, parky, náměstí? 

R 1: Stín, děti si tu permanentně musejí hrát ve stínu. 

T: Co se uzavřenosti týče, myslíte, že dává místu nějaké zvláštní kouzlo? 

R 1: Ano, určitě dává. 

T: Znáte se s některými dalšími uživateli vnitrobloku? 

R 1: Tak normálně sousedské vztahy jako ve městě. 

T: Myslíte, že takový typ prostoru vede k navazování lepších sousedských vztahů? 

R 1: No, vídáme se na společných schůzích, kde řešíme tyto problémy. 

  

Rozhovor 2 

 

T: Tak první otázka je, zdali využíváte prostory vnitrobloku? 

R 2: Asi jo. 

T: A k jakému účelu, jak často sem chodíte? 

R 2: Tak jako, chodíme si sem sednout a popovídat. Ne fakt nic jinýho (smích). 

R 3: Když vlastně nemáme co dělat, tak prostě řekneme, že jdeme do bloku. Tak jdeme 

sem a povídáme si tady. 

R 4: Prostě, když nemáme po škole co dělat, tak řeknem, že jdem do bloku a jdeme sem. 

T: Prostě je to takový místo na setkávání. 

R 4: Takovej relax. 

T: Vídáte se takhle často, třeba několikrát do týdne? 



R 5: Jo, docela jo. 

T: Asi když je hezky, že jo. 

R 2: Podle toho jak máme čas a tak. 

R 5: A jestli máme peníze.  

T: Tak tady nemusíte za nic utrácet. 

R 4: No právě. Když je nemáme, jdeme sem. 

T: A když je máte, tak jdete někam… 

R 3: Tak si jdem někam sednout. 

T: A jste spokojení s tím, jak to tady teď vypadá? 

R 2: Tak jako jo. Akorát ty děti asi úplně spokojený nejsou.  

R 3: Možná víc takovejch těch prolejzaček, že tady je jen ten kolotoč.  

R 4: Občas tu bývají feťáci tak nějaký stříkačky se tady asi vyskytujou.  

T: S tím souvisí další otázka, cítíte se tu bezpečně?  

R 5: Tak jako my jo, protože tady jsme ve velký partě. Třeba nějaký maminky s dětma, 

tady asi úplně v bezpečí nebudou.  

R 4: Je to tady takový jako, jak je to jakoby odsunutý. Ale je tu takovej klídeček, ale někdy 

to může bejt prostě nebezpečný.  

T: A nevíte, jestli tady platí nějaká pravidla?  

R 3: Tady někde jsou vyznačený (ukazuje na pravidla používání dětského hřiště). 

R 4: Že se tady nesmí fetovat (smích). 

R 5: (smích) 

T: A myslíte si teda, že je tady něco nutného změnit nebo co byste spíše nechaly tak jak je, 

kdyby tady probíhaly nějaké změny? 

R 2: Možná víc toho pro ty děti no. 

R 3: Takový ty opičí dráhy. 

T: Co ty auta nevadí vám, že tu … 



R 4: Tak jako když tady lidi mají byty, že jo… Ať si tady klidně nechaj ty auta.  

T: Byly byste ochotné se nějak podílet, kdyby tady probíhala nějaká změna?  

R 5: Podle toho jak (smích). 

T: Třeba natřít vrata nebo jakkoliv. 

R 4: Tak asi jo. 

R 3: Jo natírat to není špatný.  

R 4: Nějaká brigádka by se klidně dala (smích).  

T: Teď tu mám pár otázek, jak vnímáte tento prostor spíše pocitově? Myslíte si, že existuje 

něco, co je tady pro to místo charakteristické? 

R 2: Je tu taková pohoda, klídek. 

R 3: Že to je sice v centru, ale že sem doléhá jenom takový maličký šrum. Že všude jezděj 

auta a tady to vlastně není slyšet. 

T: Máte k tomu místu nějaký osobní vztah?  

R 5: Ani ne 

R 3: Spíš jako… Tak známe to tady. 

T: Prostě je to nejblíž a je to tu hezký.  

R 4: No přesně. 

T: A vnímáte to místo nějak jinak ve srovnání s dalšími veřejnými místy. Šly byste si 

raději sednout do parku nebo na náměstí? 

R 2: Tady je spíš málo lidí. Je to tu klidný. 

R 3: A někde nás taky třeba vyhazujou, že jo. 

R 4: Co? 

R 3: V parku u Lobčovičáku.  

T: Přály byste si, aby to tu bylo uzavřené? 

R 4: To ne. 

R 5: Ne. 



R 2: Ne.  

T: Co se té uzavřenosti týče, myslíte, že dává místu nějaké zvláštní kouzlo? 

R 4: Jako jak jsme říkaly je tady klídeček.  

R 5: Je to jako v centru, všude blízkou, ale vlastně je tu klid. 

T: A znáte se s některými dalšími lidmi, co sem chodí? 

R 3: No ze školy a z bývalý školy. 

R 2: No ze školy, a s těma co sem chodí s námi. 

T: A bydlíte tady kousek? 

R 2: Jo. 

R 5: Jo. 

R 3: Já taky. 

R 4: No já bydlím dál. 

T: A jak jste na to místo tady přišly? 

R 3: Já jsem sem chodila jako úplně malá. 

R 5: Já jsem sem taky chodila jako menší. S babičkou jsem sem chodila, ale ne moc často, 

protože tady toho právě moc není.  

 

Rozhovor 3 

 

T: Využíváte prostory vnitrobloku? 

R 6: Já ne…Pro mě už to není. Když sem chodí ty děti, tak to vidím z balkonu, jak je to 

dobře. Ale někdy přijdou takový habáni. To si nepomůžete, to na ně nemůžete ani křiknout, 

protože voni prostě jsou sprostý. Poněvadž vědí, že to pro ně není. To co voni tady dělaj, když 

by seděli tady. Není to častý, není to častý. Je to jenom takový jako, když se sejdou. Jinak 

vidíte ty maminky s těma dětma to je něco úžasnýho. Bydlím tady v druhým patře a dívám se, 

když vidím ty habáni. Tak trošku, protože už jsem dneska sama, tak se trošku bojim. Byla 

jsem ve sklepě a se strachem jdu do sklepa, protože tomu taky nevěřim. Pak přijdou i z jinejch 



to třeba nejsou děti vodsud. Ty rodiče by to nedovolili. To přijdou nějaký kamarádi a dělají 

tady neplechu. No není to častý. Ale sama fandim, když jsou tu ty maminky. Ty děti si tu 

ohromně, se tu ohromně vyřádí. A čistí se to, to není zapuštěný, to se čistí. Tak nevim, co vám 

jinýho mám říct. Tomu nezabráníte.   

T: A vy sama to nějak využíváte, chodíte si tam třeba někdy sednout?  

R 6: Já sama to nevyužívám, protože si myslim, že těch židliček tam není tak moc. Já taky 

teďka vyrazim a pudu tamhle do toho parku, tam si na chvíli sednu a zase pudu pěšky domu. 

Ale tady se jako, vono je to trošku taky drbárna. To ne tady si nesedam. A koukam z balkonu 

a vždycky podívejte se, jak to malý si tam krásně hraje. A teď tam jde maminka s malým 

dítětem, to je v pořádku, ale někdy jsou tu habáni. Ale to nezabráníte. Není to vždycky. 

Myslím si, že to slouží svým účelům. To nemůžete tady mít někoho, kdo to bude hlídat ve dne 

v noci. 

T: Co současná podoba? Jste spokojena s tím, jak to tu vypadá? 

R 6: Tady to vypadalo hrozně, teď koukám, že to tady někdo uklidil. Nemůžu říct, že jsem 

nespokojená, ale třeba by to mohlo bejt lepší. Ale dneska viďte co, jdu právě teďka do parku a 

tam taky vidím, co by se… Není to tak, aby člověka to velice rušilo, protože vím, pokud tady 

přijde ta, není tu denně, ale jinak je to dobrý. 

T: Máte k tomu místu nějaký osobní vztah nebo myslíte si, že je zde něco, co je pro toto 

místo charakteristické?  

R 6: V podstatě já už nemam děti. Nemohu říct, že by tam byl nějakej tamten. Mám v 

druhým patře balkon. Nemůžu říct, že by mě něco tak strašně rušilo, jsou to výjimky. Ale není 

to pravidlo.  

T: Přála byste si, aby to tu bylo uzavřené a nepřístupné veřejnosti? 

R 6: No bylo by to ideální, ale bude to jenom rozbitý, protože těch nájemníků je tolik. Já 

jsem se šla podívat ze sklepa, taky jsem měla vykradenej sklep. Nic mi nemohli vykrást, jen 

to rozházeli. To nebyl jenom můj vůbec. To je v pořádku. Jdu se podívat, nic víc nemůžete 

dělat. Ty děti vidím, že je to úžasný. To člověk taky trošku… Musí mít pro ně pochopení.  

T: A znáte se s někým, kdo ten prostor využívá? 

R 6: Ne, ne. 

T: A myslíte si obecně, že takový prostor může vést k lepším sousedským vztahům?  



R 6: To nevím. Bydlím tu teda hodně dlouho, ale já už nemam malý děti. 

T: Jak dlouho tu bydlíte? 

R 6: Třicet let, třicet čtyři. 

T: A ještě poslední otázku. Vnímáte ten prostor jinak než jiné veřejné prostory, parky, 

náměstí? 

R 6: Já teď jdu do toho parku, a když se podívám z okna, jak to čistě omítli, to nebylo 

takhle pěkný. Mně se to jako líbí, ty stromy, když to kvete, ne jako kvete, začíná, tak je to 

taková vůně. Teď bude podzim. Už to moc vyrůstá a nevím, jak to tady taky bude. To nejsou 

stromy do takovýho malýho prostoru. Víte, bylo to pěkný, když to bylo menší. Dneska už 

nevím no. Teď nám to tu jakoby obílili. Udělali novou fasádu. Čili to takhle vejdete, je to 

takový příjemný. Vždycky, když jsem vešla a bylo to takový otlučený, tak mi to připadalo 

smutný.  

T: To už je to dlouho ta nová fasáda? 

R 6: Ne není to myslím dlouho. Já mam chatu. Jsem v létě na chatě. A loni, už to začali 

loni čistit. Bude někdo jinej si zase stěžovat, ale říkám, když nás je tady tolik, ještě je to 

jakžtakš slušný. Tak spočítejte kolik je tady bytů.  Obílili to, ne všude to nějak spravili, ale 

bylo to tu horší. Takový otlučený. Ted je to takový, když se sem vejde slušný. 

 

Rozhovor 4 

 

T: Využíváte prostory vnitrobloku? 

R 7: Málo sem chodím s dětma, hrozně málo… Tohle hřiště nemám ráda, z toho důvodu, 

že tady jsou popelnice, krysy atakdále. I když tady bydlím. 

T: Takže se současnou podobou asi spokojená nejste? 

R 7: Ne, vůbec.  

T: A jaké jsou tedy hlavní problémy toho prostoru? 

R 7: Je to tady moc otevřený. Chodí sem spousta lidí, chodí sem venčit psy. Bezdomovci 

vybírají popelnice, stojí tady na hřišti feťáci, protože je tady lékárna.  



T: Cítíte se tu bezpečně? 

R 7: Ne. 

T: Nevíte, jestli tady někdo ten prostor udržuje? Platí tu nějaká pravidla? 

R 7: Chodí sem uklízet, podle mne, každý všední den. Hrabou a koukají i do písku, teda 

skoro každý den, vídám je tady občas. 

T: A co byste tu změnila? 

R 7: Určitě bych hřiště doplnila o nějaký herní prvky a uzavřela to na noc, jako jsou tady 

některý hřiště, uzavíratelný. Že sem nelezou přes noc různý existence. 

T: Byla byste ochotna se nějak podílet, kdyby tady probíhala nějaká změna?  

R 7: Jo, určitě. 

T: Myslíte si, že je tady něco charakteristického? Nebo máte k němu nějaký osobní vztah? 

R 7: Osobní vztah moc nemám, ale chodím každý den okolo. Je tady teda stín, to má 

výhodu, že má to hřiště stín, v létě. To je asi jediná výhoda. 

T: A přála byste si, aby to zde bylo uzavřené?  

R 7: Pro mne určitě, protože my máme vchod jen tady odsud a ne z venku. Ale ono to 

nejde asi kvůli popelářům. 

T: Znáte se některýmy dalšímy uživateli vnitrobloku? 

R 7: No jo no, občas se potkáváme s maminkama. 

T: A myslíte si, že ten prostor pomáhá utvářet sousedské vztahy? 

R 7: Asi pro ty maminky s dětma, ale s těma se setkáváme stejně.  

T: Mohla byste vnitroblok srovnat s jiným veřejným místem ve městě? 

R 7: Jak jsem říkala, že to hřiště se mi tu nelíbí, znám spoustu míst, kde jsou hezčí.  

 

Rozhovor 5 

T: Využíváte prostory vnitrobloku? 

R 8: Parkuji zde, musím tady procházet, no nerada tu chodím. Vypadá to tu strašně. 



T: Takže nejste spokojena se současnou podobou? 

R 8: No kdyby, já nevím, bylo aspoň tohle tady nějak jinak jakoby udělaný, no. Ač nejsem 

fundovaná, tak mám projekt, že by to tu mohlo vypadat mnohem mnohem lépěji.  

T: A jak se to dá řešit, jak to funguje? 

R 8: To já nevím, jak to tady funguje, asi nijak. Před půlrokem tady chodila, právě nevím 

z jakýho odboru. Z životního prostředí z odboru s nějakejma mladejma lidma, který to měli 

jako domácí úkol nevim, co studovali. Sem se jí ptala a vona, že je to načatý, že jsou na to 

vymezeny nějaký peníze, tak by se mohlo něco to. No tak jsem zajásala, teď jsem tam psala, 

protože nám dávali nějakej mejl kvůli těm popelnicím. Tam bylo nějakých víc variant a kvůli 

tomu dopravnímu značení s tím parkováním. Jak říkám, jsem se ptala na tohlencto a ten 

místostarosta mi napsal jako co, že se tady rozhodně nic nebude dít. Takže peníze už se 

někam převalily nebo se to zase někam jinam to. Takže nevím co. No víte, vono jde o to, že 

my jsme tady většina těch baráků se zprivatizovanejma bytama a většinou se nedohodnou ani 

ty lidi v jednom domě, co se týče vchodu toho baráku, natož, aby se tady dohodli celkově, co 

jako by se tady dalo… Nevím, já bych jako ráda klidně byla akční, ale myslim, že většina lidí 

je spíš nastavená tak, že si ráda zanadává jako a to je tak všechno. Nejlepší je když někdo 

jinej udělá nějaký rozhodnutí a pak na to nadávat, jsem tak pochopila, že je česká mentalita. 

Tak já už se… Jako mě to mrzí, kort jestli na to nějaký peníze byly a snaha byla. Kdyby se to 

aspoň nějak nově oplotilo. Ty stromy se nějak zrevitalizovaly. Něco se tady vysadilo, 

samozřejmě nějakej koutek pro děti zachovat a nechat tady třeba klidovou zónu. Jít si sednou 

na lavičku a přečíst si knížku, klidně. Proč ne, že jo, když už to tu mámě, že jo. Ale vo tom to 

tady teďka moc není. Takže nevim no.  

T: Myslíte si, že tento prostor může podporovat lepší sousedské vztahy? 

R 8: Ne to ne, lidi se málokdy shodnou, každej chce něco jinýho. Možná aspoň, kdyby si 

tu bylo kde sednout pořádně, ale tady je to spíš pro děti, ale i tak je tu nepořádek, valí se tu 

bordel z popelnic. Chodí sem občas divný lidi. 

T: Myslíte si, že je zde něco charakteristického pro toto místo? 

R 8: Nepořádek (smích). 

T: Mohla byste tento prostor srovnat s nějakým jiným veřejným místem ve městě? 



R 8: No nevím, asi radši pudu někam dál do parku, sice je tam víc lidí, ale možná lepší než 

tady. To si nevyberete. Lidi dělaj nepořádek všude, ale je to škoda, když to tady máme před 

barákem. 

 

Rozhovor 6 

T: První otázka je, jestli to tady využíváte? Jak často a k jakému účelu? A jak dlouho zde 

bydlíte? 

R 9: No bydlím tu měsíc. Užíváme to, že mam malý dítě. Hřiště se jako hodí určitě. 

T: A jste spokojený se současnou podobou? 

R 9: No ne dokonale. To s těma popelnicema je docela… Ale má se to řešit v budoucnosti, 

tak budem doufat.  

T: Cítíte se tu bezpečně? 

R 9: Relativně jo. 

T: A udržuje někdo tady ten prostor, nevíte? 

R 9: Rozhodně. Chodí sem denně. Jsou tady vidět technické služby. Hrabe se tráva nebo 

listí. Takže ano. 

T: A platí zde nějaký provozní řád, popřípadě jestli si myslíte, že je dodržovaný? 

R 9: Tak to nevím, to nevím. 

T: Myslíte, že zde je něco nutného změnit nebo existuje něco, co byste nechal tak jak je? 

R 9: No to hřiště bych tu rozhodně ponechal. 

T: Nepřidal byste na něj něco? Nepřijde vám, že je toho málo?  

R 9: No vono není zas tak velký, takže ani ne. Aspoň je tam prostor na mičudu. 

T: Byl byste se ochoten nějakým způsobem podílet, kdyby zde probíhala nějaká změna k 

lepšímu? 

R 9: V současný chvíli ne. 

T: No to už jste vlastně říkal, že se to má vylepšit, existují nějaké snahy? 



R 9: No snahy, a je to v plánu, to už je odsouhlasený jako i městem. Snahy určitě jsou a 

mělo by se to změnit.  

T: A myslíte si, že je něco pro toto místo charakteristické? 

R 9: To je zajímavá otázka, ale jak říkám po měsíci. Nevím, neumím odpovědět.  

T: Další otázku mám, máte-li k tomuto místu nějaký osobní vztah? 

R 9: Tak zatím ne. Nemám k tomu vztah. 

T: A vnímáte tento prostor jinak ve srovnání s dalšími veřejnými místy, jako je třeba 

náměstí, park? 

R 9: To nevím.  

T: A poslední otázka. Myslíte si, že kdyby se budovaly další domy, má cenu v nich dělat 

vnitrobloky? 

R 9: To si myslím, že má cenu v nich budovat vnitrobloky, kort takovýdleho typu, když 

tam není vyloženě jenom parkoviště.  

T: A přál byste si, aby to tady bylo uzavřené a nepřístupné veřejnosti? 

R 9: To ne, to ne. To bych nechal takhle průchozí a neuzavřený.  

T: A co se té uzavřenosti týče, myslíte, že to dává místu nějaké zvláštní kouzlo? 

R 9: Místu? To by mohlo dávat kouzlo, to asi dává kouzlo. 

T: A znáte se s některými dalšími uživateli vnitrobloku?  

R 9: Dá se říct spíš ne, podle vidění pár sousedů. Ale že bysme se stýkali to zatím ještě ne.  

T: A myslíte si, že takový typ prostoru dokáže nějaký způsobem podporovat lepší 

sousedské vztahy? 

R 9: To by mohlo, zejména s těma dětma, to se stýkáme na tom hřišti, furt ty samý lidi 

jsou vidět.   

 

Rozhovor 7 

 

T: Využíváte prostory vnitrobloku? Jak často a proč? 



R 10: Já je využívám k tomu, že tu parkuji auto. Procházím zde domu a přijde mi to jakoby 

příjemný.  A chodím tady na procházku se psem.  

T: A můžu se zeptat, jak dlouho tu bydlíte? 

R 10: Rok. 

T: A jste spokojený se současnou podobou? Nebo jaké jsou zde problémy? 

R 10: Problémy jsou tady s odpadky. Popelnicemi, kde prostě večer, když sem jdu, u toho 

stojí bezdomovci. Přehrabujou to, vybírají si z toho věci, což mi jako nevadí. Ale jak to 

přehrabujou, tak to furt vyhazujou, takže tady je furt bordel.   

T: A cítíte se tu bezpečně? 

R 10: Hm. Celkem jo, ale občas tady seděj lidi, který si vrážej jehly do žil.  

T: A stará se tu někdo o ten prostor? Platí zde nějaký provozní řád a myslíte si, že se 

dodržuje?  

R 10: Nevím. 

T: Co byste zde změnil a co byste nechal tak, jak je? 

R 10: Zařídil bych, aby sem nemohly vjíždět auta, který tady nemají parkovací místo. 

Neustále tady někdo to blokuje. Kdo prostě nenašel v okolí parkování v zónách, tak to cpe 

sem. A ten úklid vlastně. Vyřešit ty popelnice aby se zamykaly. Všechny. 

T: Nevíte, zdali existují nějaké snahy, jejichž cílem by bylo vyřešit zdejší problémy? 

R 10: Nevim. Nevim, protože mam práci takovou, že přijíždím, odjíždím, vůbec netuším. 

T: Pak mám pár otázek obecně, jak ten prostor vnímáte, jestli si myslíte, že existuje něco, 

co je pro to místo charakteristické a máte-li k místu nějaký osobní vztah? 

R 10: Tak nevím, jestli to je charakteristický nebo jestli to je i někde jinde, ale je příjemný, 

že v tom vnitrobloku je ten parčík a stromy. To není asi úplně obvyklý ve všech vnitroblocích.  

T: Vnímáte to místo nějak jinak ve srovnání s jinými veřejnými prostory jako jsou náměstí 

či parky? 

R 10: Hm, určitě. Já tu bydlím a je to takovej ten prostor, kde se pohybuju, uzavřenej, i 

když vlastně částečně průchozí. A spíš se tady pohybujou, ty lidi, co tady bydlej. Je to takový 

trošku jak doma na zahradě.  



T: A přál byste si, aby vnitroblok byl uzavřený a přístupný jen lidem co tu bydlí? 

R 10: To asi nemusí bejt uzavřený. Kromě toho, aby se vyřešilo, aby tady neparkovaly cizí 

auta a víc než se jich sem vejde.  

T: A co se uzavřenosti týče, myslíte, že dává místu nějaké zvláštní kouzlo? 

R 10: Jo určitě, myslím, že vedlejší domy, to tam takhle nemaj. 

T: A znáte se s některými dalšími uživateli vnitrobloku? 

R 10: Musím říct, že osobně ne. Tak lidi, který vidím už po několikáté, tak se třeba 

zdravíme. Ale nevím, jak se jmenujou. 

T: A myslíte si, že takový typ prostoru může podporovat dobré sousedské vztahy?  

R 10: No ještě jsem žádný nenavázal.  

 

Rozhovor 8 

 

T: Využíváte prostory vnitrobloku nějakým způsobem? 

R 11: Vůbec. Vůbec je nevyužívám 

T: Ani tady nevenčíte pejska? 

R 11: Ani nevenčím, já tady většinou procházím. Já jí venčím tam. Tady je to dost od psů 

špinavý i tak. 

T: A jste spokojenej se současnou podobou? 

R 11: Tady? Ne. Nejsem no. 

T: A jaké si myslíte že jsou hlavní problémy? 

R 11: Hlavní problémy jsou tu parkování těch aut, nevím, proč tu vůbec stojej. Já si 

myslím, že by tady bejt nemuselo ani jedno z nich. Mají tady ty sloupky, který jsou teda s 

prominutím… Vy to nahráváte a budete to někde používat? A můžu bejt sprostej (smích)? Je 

to tady počuraný vod psů ty sloupky. Některý jsou vypadaný a myslím si, že by tady ty auta 

vůbec nemusely bejt. Bejvaj tu většinou louže, když prší. Tam je louže, před barákem se dělá 



taky louže. Je to tu špatně udělaný. A myslím si, že to teče i do sklepů. Já jsem tu teda 

v podnájmu, nejsem majitel žádnýho bytu tady. Ale myslim si, že to není úplně v pořádku.  

T: Cítíte se tu bezpečně? V tom prostoru? 

R 11: No já jo, já jsem starej gauner (smích). Víceméně. Ale můžu vám říct, že tady 

potkáváte dost často feťáky. Buďto v průchodu, když prší, nebo tady v těch výklencích. A 

jezdili tady dřív policajti, kteří na to teď s prominutím kašlou. Občas to projeli takhle kolem 

dokola a teď na to .....  

T: A udržuje tady někdo ten prostor? Nevíte? Platí zde nějaký provozní řád? 

R 11: Já si myslím, provozní řád, kromě toho dětskýho hřiště tady. Tady hrabou listí, písek 

a takový ty ptákoviny tak to jo.  

T: Myslíte si, že je něco nutného zde změnit nebo je něco, co byste ponechal tak jak je?  

R 11: Já nevim spíš, no já nevim, změnit. To je těžký říct. Měl by se vymezit jeden měsíc, 

kdy si všechno všichni vyvrtaj, zavrtaj a pak je klid. Sama slyšíte, tady každou chvíli něco 

bourali. Já nevim, já to do toho bytu moc neslyším, ale bylo to taky občas slyšet. Jinak tady 

furt něco přestavujou, ty byty se furt prodávaj. Když bouraj támhle v tom bytě na kraji, tak je 

to slyšet až ke mně.  

T: Byl byste ochoten se nějakým způsobem podílet na nějaké změně k lepšímu? 

R 11: No jasně. 

T: Nevíte zda existují nějaké snahy, aby se to tu změnilo?  

R 11: Snahy. Co se týče mý majitelky bytu, která mi ho pronajímá. Tak řikala, že mají 

nějaké družstevní schůze tohodle bloku a asi tam o tom jednaj. A myslim si, že tady, to jsou 

velký peníze, co zmůžete… Ty lidi to zdědili v restitucích nebo já nevim, bůhví, kde tady k 

tomu přišli. Jsou docela drahý, co si budem povídat. A je to tu takový, tady leží značka, to 

sama vidíte. Voni teda vybourali tu trafostanici, tak to zarůstá. Jako změnit, kdyby měl do 

toho kdo investovat. Tak by změna byla možná. Jinak asi ne no. 

T: A myslíte si, že je něco, co je pro zdejší místo charakteristické? 

R 11: Jako pro Prahu celou? 

T: Ne tady pro ten vnitroblok, máte k němu nějaký osobní vztah?  



R 11: Já k tomu nemam žádnej osobní vztah, jedině, že bych měl děti a chodil sem s nima 

na hřiště.  

T: A vnímáte vnitroblok jinak ve srovnání s ostatními veřejnými místy, jako jsou parky, 

náměstí? 

R 11: Vnímám to tak, že kdyby se to tady opravilo, tak ten vnitroblok může vypadat jako 

fakt noblesně. Neříkam, že je to nějakej úplnej vopruz. Mohlo by to vypadat daleko líp. 

Víceméně mě nevaděj děti, ale vemte si, že tady takhle křičej do osmi do večera. To je prostě 

strašný. Takže je to taková zahrádka pro děti uprostřed města. Na vesnici to člověk bere, když 

je to mimo chatovou oblast nebo něco. Tady prostě… 

T: A přál byste si, aby to tu bylo uzavřený a nepřístupný veřejnosti? 

R 11: To ani ne. Akorát ty auta kdyby zmizeli. Myslím si, že tady nemusí parkovat. Stejně 

jako nemusí mít jedna rodina dvě auta. Stačí jim jedno. Tady prostě vidím, jak nastupujou do 

dvou aut a je to manželskej pár. A zabíraj tady zbytečně místo. Nebo kdyby ty sloupky tady 

byly aspoň všechny stejný. To je každej jinej, jak si to prostě někdo postavil. A vypadá to 

tady tak slepeně. Ta trafostanice, jak to zalátovali, prostě je to taková prasárna. Na to, že je to 

Vinohradská, hlavní třída, nic moc. Třeba todle auto, jo, to tady stojí, nikdo s ním nejezdí, 

espézedky to nemá, ve vnitř ležej na sedačkách stříkačky, jointy ubalený, bordel nějakej 

feťáckej.  

T: A co se té uzavřenosti týče, myslíte, že dává prostoru nějaké zvláštní kouzlo? 

R 11: Vono kouzlo s takovou nahořklostí. Jakože je to kouzelný, člověk je v Praze. Na 

hlavní třídě, v nejlepší třídě v Praze v podstatě. Tak to má svý kouzlo, ale je to prostě 

zapelášený tim bordelem, sloupkama a to hřiště, který… No ta značka tady leží. Já tu bydlím 

rok a je tady furt ta značka.  

T: A znáte se s nějakými dalšími uživateli vnitrobloku? 

R 11: Já se znam tady akorát s paní trafikantkou, co má trafiku tady přes ulici. Dostává 

tam můj pes piškoty a já si tam kupuju cigára. Jinak se tady s nikým nebavím a víceméně sem 

furt v práci.  

T: A myslíte si, že takový prostor obecně může vést k navazování lepších vztahů? 

R 11: Asi jo, asi jo, kdybych měl třeba děti, tak bych se určitě bavil s těma rodičema. Tak 

to jo. Jinak to vlastně k ničemu jinýmu neslouží, než že ty lidi místo aby šli na Parukářku, 



která není tak daleko a je to mnohem hezčí park, jsou tam lanovky, prolejzačky a kolotoče. 

Tak jdou sem a hulákaj tu do osmi do večera. Nic jinýho to není, než taková pražská 

pohodlnost, že bydlejí tady a udělají šup. Harant si tady řve a je to.  

T: Myslíte, že má do budoucna cenu stavět takový typ zástavby, ve které budou vznikat 

vnitrobloky? Můžete to srovnat se sídlištěm, když říkáte, že jste tam vyrůstal?  

R 11: Já jsem vyrůstal na sídlišti Lužiny. Tam to víc žilo, ty lidi si tam hráli. Já to beru, že 

tady je to víc stará Praha. K tomu nějaký kouzlo, že jste na Vinohradech, ne že tady hulákají 

děti a leží tady bordel. A válí se výkaly od psů. Hlavně lidi se neumějí chovat v Praze. Tady je 

přikázanej směr a oni jedou tady tudyma. Tady si zacouvaj. Podívejte se, jak udělali ten barák, 

to zalepili a nechali to tak. 

 

Rozhovor 9 

T: Využíváte nějak prostory vnitrobloku? 

R 12: Já jsem tady popravdě řečeno poprvé po čtyřech letech. 

T: A vy tu bydlíte? 

R 12: Tady v tomhle tom baráku. Mně odrostly děti, teď mam vnučku, takže s ní. Když 

byly děti malý, to jsme sem moc nechodili. Protože to nebylo upravený. Nemam moc důvod 

sem chodit nějak. 

T:  A dřív to tu vypadalo? 

R 12: Bylo tady hřiště taky, ale… Nic moc. 

T: Jak jste spokojený se současnou podobou? 

R 12: Určitě je lepší, než byla. 

T: Cítíte se tu bezpečně? 

R 12: Já se cejtim bezpečně, nicméně celkově, to tu prej moc bezpečný není. Tady ten 

vnitroblok docela funguje jako průchozí místo pro narkomany. Jsou tady sběrači z popelnic, 

že jo. Těch se teda nebojim, ale narkomani tady jsou. Voni si tady píchaj vobčas, přes den ani 

ne, ale večer to není nic moc hezkýho tady. 

T: Proč myslíte, že se schází zrovna tady? 



R 12: To je jednoduchý. Na ulici to mají složitý, tady se schovaj za roh a nikdo na ně 

nevidí v podstatě.  

T: Myslíte si, že někdo udržuje prostor vnitrobloku?  

R 12: Udržuje se to, já nevim dvakrát, třikrát do roka, na jaře vyměněj písek. Jinak jednou 

za čas je tady nějaká četa, která to trochu poseká.   

T: Co byste změnil a co byste ponechal tak, jak je?  

R 12: Já bych byl radši, kdyby ty popelnice byly v nějakým přístřešku. Ale celkem na to, 

že je to vnitroblok, je to ještě ve slušným stavu.  

T: A byl byste ochoten se nějakým způsobem podílet na nějaké změně k lepšímu? 

R 12: Tak kdyby se zde něco dělo a věděl bych, že z toho bude něco zajímavýho, tak 

určitě. 

T: A nevíte, zda probíhají nějaké snahy?  

R 12: Já vim, že se tady o tom samozřejmě jedná neustále, protože některý ty baráky jsou 

soukromý. Jsou tady společenství vlastníků a ty mají zájem na tom, aby se to trochu změnilo. 

Ale on je to takovej běh na dlouhou trať poněkud, protože ty zájmy, těch vlastníků v tomhle 

vnitrobloku, je jich hodně a ty zájmy jsou různý. Takže je to vždycky dost složitý se domluvit 

no.  

T: Myslíte si, že je něco pro zdejší místo charakteristické?  

R 12: Myslím, že ne. 

T: Máte k místu nějaký osobní vztah? 

R 12: Já tady bydlim, ale to je asi tak všechno. Jako já nejsem vodsaď, my jsme se sem 

nastěhovali někdy před dvaceti lety. A máme to tady rádi. Ted nemyslim samozřejmě tadyten 

vnitroblok, ale floru a okolí. 

T: Vnímáte vnitrobloky nějak jinak ve srovnání s jinými veřejnými místy jako jsou parky, 

náměstí? 

R 12: Ne, v tomhle stavu v jakým ten vnitroblok je, to znamená, že je průchozí, to 

nevnímám jinak, kdyby byl uzavřenej a chodili do něj jenom lidi, co tady bydlej, tak by se to 

asi lišilo, ale vzhledem k tomu, že jo. Je to takhle. 



T: A přál byste si, aby to zde bylo uzavřené?  

R 12: Přát si to můžu, ale nikdy to nebude, protože to je majetek Prahy 3 a ta to nepovolí. 

Ten průchod přesto je věcný břemeno a musí to takhle fungovat a nikdy se to nezmění. Jestli 

si to přeju nebo ne je celkem irelevantní. 

T: A co se té uzavřenosti týče, myslíte, že dává místu nějaké zvláštní kouzlo? 

R 12: V tomhle stavu jakým to je, to myslím žádné zvláštní kouzlo nemá. 

T: A znáte se s dalšími uživateli vnitrobloku?  

R 12: Znám se s nima tak, že se s nima vídám, za ty léta co tady bydlím, ale s nikým 

nekamarádím.  

T: A myslíte, že takový prostor obecně může vést k navazování lepších vztahů? 

R 12: Já osobně jsem skeptickej vůči nějakejm extra dobrejm sousedkej vztahům v Praze. 

V Praze jsme nějak tak všichni zvyklý žít si sami za sebe. Tady to není moc vo nějakejch 

sousedskej vztazích. 

T: Myslíte si, že takový typ prostoru má cenu stavět do budoucna? 

R 12: To si myslím, že určitě. Jako nějaký integrační prostory by měly vždycky bejt. Já 

znám sídliště a tam se mi to vždycky zdálo strašný, že tam nic nebylo, proto my jsme vždycky 

chtěli bydlet ve starý zástavbě, kde je ten lidskej život bych řek příjemnější a vstřícnější, 

protože ty sídliště jsou neosobní. I když ne, že bysme tady byly nějaký strašně osobní, ale je 

to rozhodně lepší. 

 

Rozhovor 10 

T: Jak využíváte prostory vnitrobloku?  

R 13: K venčení psa a jako malej sem chodil tady na hřiště.  

T: A to bylo stejné jako vypadá teď?  

R 13: Ty prolejzačky tady nebyly, byly tady nějaký jiný houpačky a jako to pískoviště 

bylo. 

T:  A ten plot tu byl?  

R 13: Jo. Jo.  



T: A jak často využíváte ten prostor?  

R 13: No, tak každej den jakoby na venčení psa a jako dítě sem jsem chodil asi často. 

T: A jak jste spokojenej se současnou podobou?  

R 13: Jako, mohlo by to bejt hezčí, ale teď myslim, že se má dělat nějaká rekonstrukce 

toho, takže.  

T: A nevíte kdy se má dělat?  

R 13: Teďka o tom rozhodli, teďkon tak půl roku předtim, dřív se hlasovalo, jak to má 

vypadat, co tenhle vnitroblok jakoby, měly bejt tady nějaký parkovací místa, se to mělo ňák 

modernizovat a celej ten park. Takže teďkon by to snad mělo bejt v nějakým řízení. Jo. A 

jestli to bude…  

T: To probíhal nějaký průzkum nebo se někdo ptal?  

R 13: No, to se ptali všech, to byl ňákej, normálně jsme to dostali všichni, tyhlencty 

baráky, co jsou tady v tom vnitrobloku, tak myslim, že dostali možnost hlasovat, o tom jak má 

vypadat, ten park jako takovej. Bylo asi pět možností nebo čtyři. 

T: A cítíte se tu bezpečně?  

R 13: No jako v noci? No, bejt holka, tak tady asi rád nechodim. Ale zase, policajti sem 

choděj. Bejvalo to tady horší, protože tady, jak je ta lékárna, tak tady prodávali ňáký ty léky z 

kterých si vařili drogy, takže to bylo super. Všichni tady občas, ale pak už to bylo dobrý. No 

tamhle je psychocentrum (ukazuje směrem ke Slezské ulici), tam on jim právě napsal nějaký 

léky nějaký psychotropní a tady si to koupili a tady si to uvařili, takže to bylo supr v tu chvíli, 

ale pak to právě jeden soused takovej vyhazovač vyřídil s nima.  

T: Takže tam už je to zavřené?  

R 13: Ne, to je furt, to furt funguje, akorát, že už ty léky nemůžete dostat. Doufam. Už 

tady nejsou jakoby, občas nějakej bezdomovec. Už je to lepší. 

T: A co osobně byste tu změnil?  

R 13: Tak, podobu toho parku, ale jestli se to bude měnit. Tady byla taková stará ošklivá 

trafostanice, tak tu zrušili a udělali tam takovej novější plůtek, teďkon to budou předělávat, 

tak snad to bude lepší, takový fádní, ty stromy tadydlencty hnusný. 

T: Ty už jsou tady asi dlouho?  



R 13: Ty jsou tady od tý doby, co sem si sem chodil hrát já, no a ty keře to samý to je 

takový hnusný, ale tak jako, když se to udělá v nějakým lepším stylu proč ne. 

T: A byl byste ochoten se nějakým způsobem podílet, kdyby tady probíhala změna?  

R 13: Záleží, co by to bylo jako.. Kdybych tady dělal nějaký výkopový práce, nevim no. 

Nebo s výsadbou stromů myslíte? Nějakej stromeček že bych vysadil.  

T: No třeba jako kdyby se to pak udržovalo?  

R 13: Jo takhle. Tak jako když by to zaručovalo, že by to tady bylo hezčí, tak proč ne. 

T: A myslíte si, že je něco, co je pro toto místo charakteristické, máte k místu nějaký 

osobní vztah?  

R 13: Tohle pískoviště no, to už je tady fakt několik generací, celej tenhle vnitroblok už, to 

je těžký říct. 

T: A vnímáte to místo jinak ve srovnání s jinými veřejnými místy jako třeba s parkem, 

náměstím nebo s ulicí?  

R 13: No, tak to možná ani nejde moc srovnávat, když si to tak vezmete, tak tohlencto je 

vyloženě… Tak jako třeba dřív, když sem byl ještě dítě malý, sem chodily všechny ty 

maminky a chodily si sem pokecat, takže to byla volnočasová aktivita pro ně, děti tady měly 

park, takže tady byly defakto hlídaný tim plůtkem, takže Vám ty děti asi neutečou. 

T: A přál byste si uzavřený vnitroblok?  

R 13: Jako, že by tady byla vrátnice?  

T: No, že by se například zavíralo na noc. Nebo by měl každý klíče.  

R 13: Já jsem strávil léto v Americe a tohlencto se mi nelíbí. To je takový psycho. Myslim, 

že zase nejsme na takový úrovni, že by se tady všichni chtěli zabít. Jako samožřejmě, když 

vidim… Jako spousta těch dvorů je zavřených, tak jo… To je pravda, tak na druhou stranu 

proč ne. Nevim, já jsem v tom vyrost, že to bylo otevřený, tak bych to asi vydržel, kdyby to 

bylo otevřený. 

T: A co se tý uzavřenosti týče, myslíte, že dává místu nějaké kouzlo?  

R 13: Jako ten plot?  

T: Ne, jako když je to uvnitř domů, oddělené…  



R 13: Jo, ten vnitroblok jako takovej… Tak jako, rozhodně je tady větší klid než když 

vyjdete na Vinohradskou třeba, ale jo, tak když třeba některý ty baráky jsou novější, tak to 

vypadá zase líp, že jo… Tohle je takový… To protože jsou ty stromy ošklivý, že jo. To dělaj 

ty stromy. Třeba by tu jiný nerostly. Že je to takový… No, protože dřív žádný jiný 

nevysazovali. To je jasný. Bylo to nejjednodušší. Ale zase když by se to udělalo hezky… Jako 

tohlencto je takový hnusný, že jo, když se na to člověk podívá, ale jestli to předělaj. Teďka je 

to takový… Ale pro ty děti to musí bejt supr, že ty rodiče si tady můžou, že si tady vždycky 

daj kafe, pokecali si. No celkově to je takový menší vězení, ale co zase na ty děti chcete, že 

jo… Neutečou vám tady nikam.  

T: A znáte se s některými dalšími uživateli vnitrobloku? 

R 13: Ježiš, ze všech baráků s dětma, že jo. Jsme tady stavěli hrady. 

T: A myslíte si, že prostor tohoto typu může nějak zlepšovat sousedské vztahy?  

R 13: Si myslim, že nezáleží na tom prostoru, ale spíš na tom, jak se ty lidi k sobě chovaj a 

nebo i jaký ty lidi jsou… Když se nebudete chtít s nikym vůbec seznamovat, tak myslim, že 

tohlencto je úplně jedno, ale zase je pravda, že když sem šly ty maminky, tak se seznámit 

musely… ale zase s tima pejskařema se tady známe, protože když tady každej den ty psy 

venčíme, tak se přinejmenším aspoň pozdravit musíte a zase když nebudete mít děti ani psa, 

tak sem nebudete třeba ani chodit… Možná chodit kouřit… To je celý… To záleží na 

okolnostech. 

T: A ještě poslední otázka. Myslíte si, že má cenu do budoucna budovat takovej typ 

zástavby, kde by vznikaly podobné prostory?  

R 13: To je dobrá otázka a jak byste jinak využila tenhlecten prostor. Tak schválně. To 

bych chtěl vědět.  

T: No, tak jak já jsem to pozorovala, všimla jsem si, že to tu využívají jen maminky s 

dětmi, pro starší to tu není.  

R 13: Ono to pro nikoho jinýho není, ale zasejc defakto můžete zase využít takový ty pro 

ty seniory, jak maj takový ty venkovní posilovny… Dobře, když byste neměla tady todlencto, 

tak tady můžete udělat parkovací místo jedině. Já nevim co jinýho. Já neříkam, že je tady dost 

parkovacích míst v okolí, to neříkam, ale… Že by si řekli, tak buď budem stavět takhle v řadě 

nebo… takhle v bloku.. to zase záleží… Když si vezmete, sídliště maj taky takový předsunutý 

parky, ale to už je taky takový otevřený až moc. Ale zase v tomhle centru, kde jsme teďkon, 



tak to už prostě stejně nemůžete udělat s tim nic, ale zase tohle třeba víc využijou aspoň ty 

maminky nebo děti, aby si sem mohly jít hrát, než kdyby tady byly… Kdybyste tady udělali 

parkovací místa, tak já nevim, kolik tady může vzniknout parkovacích míst… Sto 

parkovacích míst, to asi ani ne…  

T: To záleží, spoustu míst je předělaných a nikdo tam nechodí.  

R 13: Jo, tak to je taky pravda. Tak to je podle mě zase udělaný tou generací, kolik těch 

dětí je třeba. Třeba tady v tom baráku je pár rodin a ty měly ty děti defakto stejně a teď se 

zase čeká až někdo bude mít ty děti. Takže to je asi různý, možná některá generace to využije 

víc a u některý to bude holt chátrat no bohužel… Třeba někdo by sem moch chodit i 

relaxovat, ale zas tak hezky to není. A křičí tu děti. No, taky nemam rád děti, ale na tom 

dětským hřišti je to zase blbý. Ale zase na druhou stranu do jakýho parku byste si šla sednout. 

Já bych zas šel na Parukářku, kdybych si šel třeba někam sednout.  

 

 

 Část rozhovorů 2 

 

Rozhovor 1 

 

T: Jak dlouho obýváš nebo jsi obývala nějaký dům kde byl vnitroblok? 

R 14: No, obývala jsem ho skoro celý svůj život, dvacet jedna let.  

T: A jak jsi využívala ty prostory? 

R 14: Když jsem byla malá, tak jsem si tam chodila hrát často s kamarádama. Když jsme 

měli suchozemskou želvu, tak jsme ji tam chodili pást na trávu. Máma tam chodila věšet 

prádlo v létě a to bylo asi veškeré využití. Jestli možná táta potřeboval udělat nějaký drobný 

kutilský práce někde v neuzavřeným prostoru, tak to dělal tam.  

 T: A jak často jsi tam chodila? 

R 14: Když jsem byla menší, tak dost pravidelně, možná každej den po škole, ale teďko 

nebo před rokem, když jsem tam žila ještě, tak jsem se tam octla jednou za měsíc.  



T: A co třeba teď, chodíš si sednout do vnitrobloku?  

R 14: Když tam je klid a nikdo tam není, tak jo. 

T: Kolikrát jsi tam byla přes léto?  

R 14: Já už jsem tam neměla takovej přístup, ale třeba třikrát. 

T: A využíváš nějak současný vnitroblok? 

R 14: Nemám moc jak a moc nemám ani čas a zájem, na to abych si tam šla sednout to 

není zas tak ideálně upravený a děti zatím taky nemám. Možná se to pak změní.  

T: A k jakým účelům by ty prostory měly sloužit? 

R 14: K tomu co jsem zmínila, že jsme si tam hráli a tak. Nenapadá mě nic víc, co by tam 

mohlo nebo nemohlo. 

T: Myslíš, že to může sloužit nějak ke krátkodobé rekreaci? 

R 14: K rekreaci? 

T: Jako že si tam odpočineš. 

R 14: To určitě jo.  

T: Myslíš, že by měly vnitrobloky sloužit k parkování aut? 

R 14: Ne, to si nemyslim. Já třeba vim, že naši sousedi tam třeba hodně grilovali, což my 

jsme nedělali, protože jsme neměli rádi, že by nás tam někdo mohl sledovat. Ale i k takovým 

věcem to sloužilo. 

T: Myslíš, že tam platila nějaka pravidla? 

R 14: Ne. Absolutně ne. Lidi z baráku se snažili udržovat pořádek. 

T: A jaké tam třeba byly problémy? 

R 14: No, s odpadkama. Tam se válely odpadky. Hluk tam byl. 

T: A tady? 

R 14: To je to stejné.  

T: Přála by sis, aby se tam pořádaly nějaké kulturní akce? 



R 14: Vůbec, určitě ne. To by bylo strašný. Kvůli hluku a bordelu. To je na akcích 

neovlivnitelný. 

T: Měla by si zájem o nějaké speciální vybavení, aby tam bylo? Třeba hřiště, lavičky? 

R 14: Lavičky jsme tam měli, teď tam jsou a hřiště? To mi přijde dostačující. No já zatím 

pro ty děti nic nepotřebuju, tak nemám ani potřebu nějakých hřišť nebo prolézaček. 

T: Co zeleň? Myslíš, že tam byla dostatečná? 

R 14: Je no, ono to je docela pokrytý.  

T: Myslíš, že by se měla umisťovat do takových prostorů? 

R 14: Měla, když jsem byla dítě a hráli jsme si tam, tak jsem to ocenila. 

T: Staral se někdo o ten prostor? 

R 14: Staral, vždycky někdo z baráku a asi od patnácti let jsem se o to starala já. Měla 

jsem to jako brigádu. O veškeré odpadky a bordel jsem se taky starala já. 

T: A tady? 

R 14: No město se stará. 

T: Myslíš, že ten prostor může podporovat lepší sousedské vztahy? 

R 14: Jako první co mě napadlo, tak spíš zhoršovat… 

T: Proč myslíš? 

R 14: Protože si tam každej dělá, co chce, protože některý obyvatelé jsou mladší a některý 

starší a každej má jinej způsob trávení času nebo úklidu nebo starání se o zeleň a tak. Byly 

tam neshody, dost.  

T: A seznámila jsi se tam, ty sama, s někým? 

R 14: Když jsem byla to malý dítě, tak jsme si tam hráli se všema dětma z baráku nebo 

okolí. 

T: A scházely se tam skupinky lidí nebo se schází doteď? 

R 14: Ano. Zřídka, ale jo. V létě hodně docela. 

T: Využívali to místo i lidé odjinud? 

R 14: Jo, využívaj. 



T: A vadí ti tam? 

R 14: Většinou, právě když nejsou od tamtud, tak jsou hlučnější a dělaj větší bordel. Je to 

znát, když je tu někdo cizí. 

T: Odlišoval se teda nějak od místních, že tam nepatří. 

R 14: Ano. 

T: Myslíš, že se dřív znali lidi ještě víc v rámci vnitrobloku? 

R 14: To asi jo. 

T: Čim si myslíš, že to může být způsobené? 

R 14: Je to tim, že se v těch barácích lidi hrozně měněj, střídají se, Dřív tam byli lidi, kteří 

se znali, potkávali, bavili se na chodbách, na těch dvorech nebo prostě byli přátelštější, dneska 

vlastně jdeš a potkáš v průchodu nebo na chodbě dva cizí lidi a vůbec nevíš kam je zařadit, 

protože vůbec nevíš, kdy se přistěhovali, kdy se zase odstěhujou. Hrozně se to točí v těch 

barácích. Hrozně. Kolikrát tě nikdo ani nepozdraví.  

T: Cítíš se v soukromí v tom vnitrobloku? 

R 14: Ne úplně. Věřim, že někdo to tak může vnímat, ale já ne. Jsem víc na to soukromí. 

Bych potřebovala víc, prostě.  

T: A kdyby se ten vnitroblok nějakým způsobem měnil k lepšímu, myslíš, že by ses na tom 

chtěla podílet? Osobně, že bys spolurozhodovala o té budoucí podobě? 

R 14: Kdyby se někdo ujal toho kdo se stará o takovýhle věci, tak bych neměla potřebu se 

do toho zapojovat.  

T: Ani by Tě nezajímalo, jak to kdo vymyslel? 

R 14: Jo, to by mě zajímalo, ono tam bydlí moje mamka nějakých dvacetpět možná už 

třicet let a vždycky jsme se snažila nějak ta rodina tam  dělat pořádek nebo něco… 

T: A to měl někdo ve vlastnictví ten blok nebo to bylo město? 

R 14: Myslim, že je to baráku, že to vlastnil jeden majitel. 

T: A ten tam s tím nic nedělal nebo mu to bylo jedno? 

R 14: Tomu je to tak nějak jedno. Už se tam rozpadají tři schůdky, co tam jsou, je to tam 

zanedbaný.  



T: Dokážeš si představit, kdy by se Tě někdo ptal na budoucí podobu, jaká forma 

dotazování by Ti vyhovovala nejvíc? Anketa? Nebo kdyby se Tě někdo zeptal osobně? 

R 14: Kdyby mi někdo hodil lísteček do schránky, tak já vim, že bych se na to vybodla, že 

bych neměla zájem, dala bych si to stranou a nevrátila bych se k tomu, takže asi kdyby se mě 

přímo někdo rovnou zeptal, to je asi nejrychlejší a když má člověk sebemenší zájem, tak se 

k tomu musí nějak vyjádřit.  

T: Zajímá Tě, co se s tím prostorem bude dít do budoucna? 

R 14: Jako, já už tam teďka nežiju, už to nevnímám, nerozčiluje mě to a není to 

každodenní problém. 

T: Já myslela spíše tady s tím vnitroblokem? 

R 14: No popravdě, také moc ne, nejsem tu ještě tak dlouho a nevím, jak dlouho tu budu. 

T: Cítila si se tam bezpečně? 

R 14: Cejtila. 

T: A tady? 

R 14: Jo taky se tu cejtim bezpečně.  

T: Jaká možnost bydlení by Ti byla nejpříjemnější, kdyby sis mohla vybrat. Třeba rodinný 

dům nebo… 

R 14: Mně vyhovuje byt, v nějakým.. jak se to říká? Bytovky, činžáky… nechci určitě 

bydlet v paneláku a barák nepotřebuju. 

T: Kdybys měla na výběr byt v činžáku s hezkým vnitroblokem a v řadovém domku kde je 

rušná ulice před tím, co by sis vybrala? Nebo byla by sis schopná připlatit bydlet v tom 

činžáku s hezkým vnitroblokem? 

R 14: Těžko říct, teďkon momentálně ne, protože jsem studentem a nemam možnost si 

připlácet. Kdybych měla děti a nějakou podporu z jejich strany, tak jo.  

T: Myslíš, že je něco pro vnitroblok charakteristického? 

R 14: To je těžká otázka… lavičky… nevim no. 

T: A jsou i jiná místa kde trávíš volný čas, třeba kdybys to měla srovnat… jestli Tě nějaký 

napadne?  



R 14: V Praze? 

T: Ano v Praze. 

R 14: Jako třeba park jo? 

T: Jo třeba park. A můžeš to nějak porovnat? Ty prostory? 

R 14: Když vyjdeš z baráku a jdeš si dřepnout na lavičku do vnitrobloku, tak je to prostě 

něco jinýho, než když když vylezeš z baráku a jdeš se projít, dáš půlhodinovou procházku a 

pak si někde sedneš kde je třeba víc lidí, ale vypadneš na dýl na hodinu, půlhodinu…, má to 

v sobě něco víc než když si jdeš sednout na lavičku u baráku.  

T: Myslíš, že je dobrý nápad stavět do budoucna blokovou zástavbu, aby vznikaly 

prostory? 

R 14: Myslim, že jo. 

T: Proč? 

R 14: Protože jsem to oceňovala hrozně jako dítě, že se o mě rodiče nemuseli úplně bát 

kde jsem, měli mě v podstatě na dohled a já byla venku se svýma kamarádama, blbli jsme, 

hráli jsme hry, mně to přišlo super. 

T: Dodala bys ještě něco k tématu? 

R 14: Nemam potřebu. 

T: Dobře, děkuji za rozhovor. 

 

Rozhovor 2 

 

T: Jak jste bydlela předtím, tak to byl taky vnitroblok? 

R 15: To byl, tři domy měly dvorek a tam jsme si všichni děti hrály, měly jsme tam 

houpačky, pískoviště, jako malý jsme tam blbly úplně neuvěřitelným způsobem, lezly jsme po 

střechách, vyřádily jsme se. Tady to zaprvé nejde teda a za druhý sem chodí i spousta dětí, i 

větší a kouřej tam a dospělý tam chodí se psama, což mě úplně vytáčí, to jim nadávam. 

T: I dovnitř toho hřiště? 



R 15: No právě. 

T: A to se nesmí, ne? 

R 15: To se nesmí, ale ty lidi jsou tupý, jim je to úplně jedno. To je vždycky vyřvu, 

protože to mi vadí z principu, že tam chodí děti. Ty puberťáci tam chodí kouřit a dělají tam 

vyrvál, ty taky okřiknu, protože mi to vadí. Ty tam sedí na houpačce nebo na tom kolotoči 

jsou malinkatý děti a oni tam sedí na trávě a jsou sprostý jak dlaždiči. Už kvůli tim dětem je 

okřiknu, protože se mi to nelíbí. Jsou nevychovaný. Policie tam nechodí, všichni cizí pejskaři 

tam chodí, protože je tam můžou pustit, nic je nepřejede a psi tam vesele kálej a čůrají, ale 

ona vám víc řekne ta paní, protože se tam narodila, zná všechny ty změny, který tam nastaly. 

Teď je to změna k lepšímu, že zničili tu trafostanici, že je tam větší prostor, je to přehlednější, 

je to docela dobrý, ale vytáčí mě ten nepořádek hroznej, ale to je všechno v lidech. 

T: Jak dlouho tam bydlíte? 

R 15: Pětadvacet let. Jenže já jsem bydlela před tím v Boleslavský jedenáct o dva bloky 

dál a tady v tom bloku jsem měla kamarádku, vlastně v tom bytě kde bydlím, takže jsem za ní 

chodila už od malička, to znamená padesát let. Já to tam znám, i jsme si tam chodili hrát, 

takže to tam znám od malička, jsme se tam vyřádily. Tam nebyly takový atrakce, jako tam 

jsou teď, ty kolotoče a prolézačky. 

T: A ta ohrada uprostřed tam byla? Jestli to bylo oplocený? 

R 15: Vždycky to bylo oplocený, co já si vybavuju, ale nevím od kdy.  

T: Vy sama ten prostor nějak využíváte? 

R 15: Já jsem tam chodila s dětma, když jsem hlídala, tak jsme šli na dvorek, protože jsme 

si tam hráli. Mám to u nosu, a když se děti zprasily, tak jsme šly domů, je to kousek. Je to fakt 

dokonalý v podstatě, ale nepustila bych tam děti samotný právě kvůli těm velkým dětem. To 

my jsme si fakt vyhrávali sami.  

T: Vás nikdo nehlídal? 

R 15: Koukali na nás z okna nebo tak, to bylo o ničem jiným. Byl to uzavřený prostor, 

žádný auta tam nejezdily. Tady taky nemůžou ohrozit, ale spíš se bojim, aby tam někdo 

nepřišel, tak bych je tam nenechala. Je to ale dobrý, sice tam chybí pár atrakcí, že by to hřiště 

mohlo být lepší. Na ten velký prostor by toho mohlo být zdaleka víc. To je asi otázka peněz a 

ani nevím kdo má ten dvůr na starosti. Jestli městská část? 



T: Městská část.  

R 15: Městská část, takže dát požadavek tam, ať tam dají víc atrakcí. Na ten velký prostor 

je to škoda.  

T: No, oni tam spíš v současné době řešili tu dopravu. 

R 15: To vim, že tam bylo několik alternativ.  

T: Rekonstrukci hřiště myslím že ne. 

R 15: Oni to zrekonstruovali díky tý budově, že tam udělali větší prostor, ale je to škoda, 

že to nevyužijou úplně, že tam nedají víc houpaček a pro ty mrňata úplný. Je ale pravda, že se 

dobře starají o to pískoviště, že to mění, protože ví, že tam chodí ty pejskaři pravděpodobně, 

ale asi by to chtělo víc policajtů, aby tam občas procházeli, aby to hlídali. Ty malí haranti tam 

hulej. Hrozný. 

T: Podle Vás tam teda nechodí moc často, policajti. 

R 15: Podle mě ne, já už jsem to jednomu policajtovi říkala, ale on říkal, že toho mají tolik 

a je jich tak málo, že mají co dělat, aby obešli to, co mají, takže je to asi těžký. Já je okřikuju, 

ty děti, ale to je taky věc rodičů a výchovy. 

T: K jakému účelu by ten prostor podle Vás měl sloužit? 

R 15: Jako dětský hřiště určitě, protože tady těch hřišť tolik není, aby se děti vyřádily, a 

tady je velkej prostor. Akorát mi tady chybí víc atrakcí, protože pro ty mrňata jedna skluzavka 

a jeden domeček, to je málo.  

T: Jaké nejbližší hřiště je tady? 

R 15: To je úplně trapný, nejbližší hřiště je na Čepeláku a na Lobkovičáku. To je úplně 

hrozný v tom, že na velkým volným prostoru pobíhají psi a za ohrádkou jsou děti, ale za 

malou ohrádkou. Malilinkatej prostor pro děti, že tam jsou hlava na hlavě a obrovskej prostor 

obývají psi. To kdyby udělali obráceně. Já miluju psy, ale je to hroznej paradox. To samý na 

Jiřáku. Já nevim, kdo to vymýšlí, ale toho prostoru je tam haldy. Tam to hřiště může bejt 

veliký. Pak je ještě pod náměstím Jiřího z Poděbrad, tak tam je nějaká trampolína. Těch 

atrakcí tam není prostě tolik. Já chodím hodně často na Ladronku a tam není tolik hřišť po 

celý tý oblasti, ale tam jsou perfektní houpačky, i sezení je tam udělaný ze stolečkama, je to 

tam hezký hrozně, tak nevím proč by to neudělali tady. Suprový houpačky, úplně pro ty 

mimina, pro ty malé děti, aby z toho nespadly, takový ty vajíčka, to je vidět hrozně málo a ty 



děti to milujou. Úplně úžasný hřiště je, jak jsou Petřínský sady a tam dole je hřiště. Já chodím 

hlídat děti, tak mam oblezlí na Malý straně, na Kampě krásný hřiště, ale to se vůbec nedá 

srovnat a na malým prostoru. Tady je velkej prostor, u nás a je to nevyužitý. Tam by toho 

mohlo bejt zdaleka víc a ty maminky budou jedině šťastný. 

T: To je zase střet názorů, spousta lidí tam děti nemá, že by tam křičely. 

R 15: To hřiště ale využívají i cizí, tam nechodí jen z vnitrobloku. Zjistili, že tam je 

relativně klid. Tam nechodí jen místní. Ale oni se rodí i další a další děti. U nás v baráku 

přibývají. Tím, že je to veliký, tak by to mohlo být lepší, část pro menší děti, část pro větší. 

Víc houpaček a prolézaček, každý se rád houpe. I já.  

T: Co nějaký jiný účel. Šla byste si tam sednout na lavičku a oddechnout si?  

R 15: Třeba kdyby tam byly houpačky takový ty zahradní s tím stolečkem, to si tam klidně 

půjdu dát kafe.  

T: Ještě nějaký přístřešek… 

R 15: Přístřešek jako… nehledě kdyby tam byla budka. Byl by tam správce, který Vám 

uvaří kafe, půjčí hračky, večer to zamete. Dohlíží na to, aby tam ty velký děti nechodily a 

nehulily tam a nedávaly špatný příklad mladším dětem. Takže kdyby tam byla budka a 

správce, který by to v létě v 8 hodin zavřel, v zimě v 5, když se setmí a tím to končí. Může 

tam uvařit kafe, můžou tam být kadibudky. Ten prostor je nevyužitý. Kdybych měla možnost, 

tak bych to zvětšila, dala tam toho správce, nějaký důchodce by měl supr džob a byl by tam 

pořádek. To by se mi líbilo. 

(Do rozhovoru se zapojila respondentka 16.) 

T: Jak byste využila ten prostor? 

R 16: Ten dvorek… Já jsem se tu narodila, je mi sedmdesát dva, já mam i fotky jak jsem v 

kočárku před tím domem. My jsme bydleli v přízemí, a když mi bylo dvanáct, tak jsme se 

přestěhovali nahoru. Takže jsem tu od mala, ale to byly i roky války. Já si pamatuju, když 

jsme byli ve sklepě, když byla válka. Od tý doby si pamatuju, že to bylo hřiště, ale takový 

neupravený. Ta zídka jak je tam a dneska se rozpadá, tak ta tam byla vždycky, ale nahoře byl 

takovej… 

R 15: Kdy tam udělali plot? 

R 16: To nevím.  



R 15: Já jako malá si pamatuju, že tam byl. 

R 16: To si nepamatuju, to by možná věděl Jirka Kocourků. Ty domy byly asi obecní. 

Tyhle dva byli dopravních podniků a můj tatínek pracoval u dopravních podniků celý život. 

Ten dům byl obecní, ostatní nevím, asi taky. Jenom ty dva byly elektrických podniků, takže 

tam bylo hodně lidí od elektriky, průvodčí, řidiči. Měla jsem tam i kamarádku ze školy a my 

všichni jsme si tam hrály na tom hřišti, ale bylo to takový udupaný. Dělaly jsme si tam důlky 

na kuličky, bylo to takový prašný. Nepamatuju si tam trávu, možná úsekama, ale možná jak si 

tam kluci kopali s tím míčem, ale abych tam jako dítě šla s kočárkem, to si nepamatuju. Bylo 

to tam rozdupaný, ale nevím kdy se tam dělal plot a ani si nepamatuju, kdy se tam sázely 

stromy. To by věděl Jirka Kocourků a ten mi říkal, že pod támhletím stromem je uložená 

krabice a peníze z tý doby. On věděl i ten strom, a že se všichni zúčastnili toho sázení stromů, 

ale to já nevím. Asi mě to nezajímalo. Tady stávalo auto mýho tatínka a v tý době tady nebyly 

místa na parkování.  

R 15: Možná před padesáti lety už tu byly, protože vím, že si koupili novou škodovku a 

před těma padesáti lety už parkovali pod oknama.  

R 16: My jsme měli pod oknama u Sládků, my bydleli v tom výklenku. Pamatuju si jako 

holka, že vždycky přišli kluci k autu, když tam tatínek přišel a vykládal jim. V každým domě 

byly kamna, sklepy se používaly na uhlí, uhlí se přiváželo koňma. Maminka byla nemocná s 

páteří, tak abych nebyla sama, já jsem jedináček, tak jsem dostala pejska pudlíka a pamatuju 

si, že když jsem s ním vyšla na dvůr a zrovna tam byly koně s uhlím, tak to byl hukot. Ten 

malinkej pejsek štěkal na koně. Před každým domem bylo klepadlo, nejdřív dřevěný a pak 

kovový, a vždycky když byly velikonoce nebo vánoce, tak bylo klepadlo obsazený. I z pátýho 

patra se nosily koberce. Popelnice byly normální a taky byly před každým domem. V těch 

našich domech nahoře na půdě, tam se věšelo a vedle byla prádelna. Bylo rozvržený, kdo a 

kdy měl prádelnu a pak se celý den pralo. Tam byl kotel na vyváření a pak se pořizovaly ty 

obrovský pračky. To byly ty koryta kameninový, v těch se máchalo a vedle byla půda, kde se 

věšelo. To bylo ve všech domech. V některých domech byly koupelny a v některých byla jen 

jedna koupelna na patře. Na ten dvůr jsme si chodily hrát.  

T: Co tam bylo za atrakce?  

R 16: Jenom kuličky…Nic tam nebylo, já si pamatuju, v tom našem domě byl postižený 

chlapec a ty kluci tam řádili normálním způsobem a ten postižený špatně mluvil, a když tam 

přišel, tak z něho kluci měli legraci a říkali sprostý slova. Oni tam řádili i s prakem a já jsem 



dostala a mohla jsem mít po oku. Všichni tam lítali a už nevím, na co jsme si hráli. To hřiště 

dělali až pozdějš, to byla taková doba, že jsem byla i jinde, to si nepamatuju. Je to hrozný, 

zrovna včera jsem potkala, byl to určitě feťák, byl v tom rohu. To mi říkal i ten řemeslník 

kolik feťáků i během dne přijde na to hřiště. Já tam okna nemám, tak nevím. Už se to ale 

trochu stahuje, i občas jsou vidět policajti, ale je to málo.  Je dost divný, že v tomhle průchodu 

je ordinace psychologie. Ty lidi můžou být normální, ale víte co se děje a zrovna ordinace 

psychologa u dětskýho hřiště. Někdy tam jsou sami. Pamatuju si, že dřív to bylo plný, ty 

mámy se vždycky podívali z okna, nikdo z rodičů tam nebyl, to neexistovalo. Teď tam 

samotný děti nepustíte.  

R 15: Jsem říkala, že by bylo ideální, aby tam byla budka se správcem. 

R 16: Teď Vám něco řeknu, jedna paní říká: „teď jsem tak ráda, že už tam ty děti nebudou 

chodit, já mam okna do dvora a to je něco šílenýho, já v létě nemůžu otevřít okno, to je řev“. 

Já už na to zapomněla. Když se takových dětí sejde víc, tak by to zase asi byl malér. Ty starší 

už jsou doma a chtějí mít klid.  

R 15: Ten správce třeba ty děti uklidní. 

R 16: To hřiště by tady ale bylo nutný, ty děti nemají kam jít. Tady je to tak uprostřed a 

těch domů s dětma je tady plno. Bylo by potřeba tady udělat hezký hřiště. Já vím, že když 

chodím s dětma na park u hlavního nádraží, tak tam je to uzamčený, je tam správce a jsou tam 

i záchody. Laviček víc. Kdyžtak navečer tu kameru a zavřít. Takhle si tam děti hrajou se 

stříkačkama, ty vajgly. 

R 15: A chodí tam lidi se psama.  

R 16: To je hrozný. My jsme měli pořád počůranej roh.  

T: Myslíte, že to tam bylo dřív bezpečnější? 

R 16: Ano bylo. 

R 15: Proto tím spíš, aby tam byl správce. 

T: Chtěli byste, aby ten vnitroblok byl uzavřený? 

R 15: To nejde, kvůli sanitkám… 

R 16: To nejde, ale pamatuju, že tam byly železný vrata a musely se otvírat, ale asi to taky 

nebylo dobrý. 



R 15: Když je někdo doma sám a zavolá si sanitku, tak to nejde, aby šel otevřít vrata. To je 

nereálný, a že tam ta sanitka je každou chvíli. Popeláři. Nejde to. Buď ty kamery, to hřiště 

zkulturnit a toho správce. 

R 16: Viď je tolik nezaměstnaných, ti chlapy jsou dva roky v důchodu. Nakonec by mu to 

vyhovovalo, seděli by v tý budce. 

R 15: Dokonalý by to bylo. To ale bude záležet na Praze tři. Já ale nevím ke komu jít a 

zazvonit. Okolo hřiště může být chodníček. Nevím jestli člověk něco zmůže.  

T: Vy sama to nějak využíváte v současnosti? 

R 16: Já ne, tak jsem ani teď neměla možnost s vnoučatama tam jít, protože jsme je brali 

na chatu, ale není problém tam s vnoučatama jít. Mohli by tam víc ty atrakce a lavičky. Ty 

maminky si nemají kam sednout a nebude stát. Nějaký altán, když začne pršet. 

R 15: Ano, pro ty nejmenší se dělá málo, ty větší už někam jdou, ale ty menší potřebujou 

prostor. Kdyby kolem dokola udělali chodníček na ty tříkolky a kolobrndy.  

T: Mělo by to sloužit jako parkoviště? 

R 16: Určitě, ty auta nejsou kam dát, to je těžký.  

R 15: Akorát by se to mělo omezit. Je to placený, jenomže občas to ani není využívaný. 

Někdy tam stojí i auta mimo místa a nemají tam co dělat. Oni zbourali tu stanici a řekli, že 

oplotí popelnice a to se neudělalo.  

R 16: Ono je to stejný, bordel tam stejně bude. 

R 15: Nebude, když to bude oplocený, tak to nebudou rozhazovat, protože tam chodí lidi s 

pejskem večer a říkají, nemohl jsem zasáhnout, protože jich bylo pět. Přesto, že jsem šel se 

psem, tak jsem si nedovolil říct, aby šli od tamtud. Takovýmhle způsobem to vyhazovali, je to 

nechutný. Kdyby to bylo oplocený, tak tam tolik nepůjdou. Je škoda, že se to hřiště nechává 

zpustošit, ta zídka tam byla, když jsem se narodila a ta se rozpadá. Říkala mi paní, že tam 

běhají krysy a dělají si tam nory a rozpadá se to. 

R 16: Oni to deratizovali, dávali tam návnady a dávali upozornění. 

R 15: Ono je to těžký kvůli psům, ale mělo by se to opravit. Mohli by se do tohohle ty 

peníze dát. Oni dělají obrovský na tom tam… Tam je to nádherný, na Malešicích je nový 



hřiště, úžasný. Je to strašně veliký, jsou tam vodopádky, prolézačky pro psy, stroje pro 

dospěláky, běžecká stopa…Tady by to mohlo pro ty děti, tady pro nic jinýho to asi… 

R 16: Aby to bylo víc zeleně a víc odpočinkový. 

R 15: Chtělo by to pro ty děti, ty toho tady mají nejmíň. 

T: Myslíte, že tam platí nějaká pravidla. Oficiální nebo nepsaná? 

R 15: Tady žádný, tady si každý dělá, co chce. 

R 16: Možná dřív, ale to si nepamatuju. 

R 15: Pamatuju si, že když jsme se sem nastěhovali, tak byly takový akce, že jsme se 

všichni slezli na dvoře a uklízeli jsme. Hrabali jsme, měnili písek… 

R 16: To se dělalo. I ty domy se dělaly, lepily se obrázky, my měli tak nádhernej dům. 

Všechny ty patra, i jsme vyhráli v časopise jako nejlépe upravený dům. Dostali jsme obrovský 

květináče. Byl domovní důvěrník, svolával patro a lepili se obrázky. 

R 15: Já koupila tři květináče, dala jsem je do toho prachu, že je budu zalejvat a během 

hodiny byly kytky pryč i s květináčema. A jak to vypadá dneska? I balkóny jsme se střídali, 

protože všichni balkón nemají. Je to na dohodě. My jsme se střídali s paní Žaludovou, nechala 

jsem si udělat klíče a věšeli jsme tam. 

T: Myslíte si, že kdyby probíhala změna, potřebovalo by to dílčí změny nebo celý změnit? 

R 16: To asi úplně asi ne. Ty krysy, tu zídku, zkulturnit to hřiště. Ta tráva, oni se postarají. 

R 15: To město to chodí uklízet. Já to vidím, já jen vyběhnu s pejskem, aby se vyčůrala, a 

když to tam vidím po těch psech, tak se stydím i jako majitelka psa.  

R 16: Chodí tam i cizí. A jak tomu zabránit? 

R 15: Musím říct, že když v létě zaprší, to je takovej puch z těch chcanek.  

R 16: Naproti jsou hospody a oni tam jdou. Tam jak stojí ty auta, tam by bylo potřeba, že 

by tam před vchodem mělo být vyhrazený místo na čtvrt hodiny. Tam stojí auto, vykládají, za 

ním stojí další auto. Oni pak nadávají. 

T: Myslíte, že ten prostor může podporovat lepší sousedské vztahy? 



R 16: To ne. To je těžký. Mohlo by, ale musel by tam být nějaký organizátor… Kdyby se 

tam třeba udělal gril a to sezení, ten altán, tak by to možná lidi využívali. To by ale zase 

nebylo úplně pro děti. Tady by se mohli spojit rodiče těch dětí a udělat jim závod třeba… 

R 15: Nebo ten halloween, je to moderní, udělat tam večer strašidla… Ty rodiče by se 

mohli spojit…někdo, aby to organizoval, ten správce by mohl udělat výzdobu po celým 

dvorku, ty závody. Ale musí se s tím spojit ta Praha tři. 

R 16: No jasně, aby to platila hlavně. 

R 15: Třeba papírky o akci, zúčastněte se a informace u správce, do každýho domu nalepit 

na dveře. Těch rodičů by bylo strašně moc. Takovou mikulášskou, domů si ho nepozvete, jen 

známýho. To by mohlo být hezký. Městský úřad by udělal jedno pracovní místo nebo dvě, že 

by se střídali a ušetřilo by se na úklidu. Pro ty děti se opravdu málo dělá. Dřív se dělali 

mikulášský pro děti a někdo se o to staral při zaměstnání a měl chuť to dělat. Měl knihu, psal 

si kde kdo je. To bylo krásné. Vyvolávali děti a věděli, jak zlobí. Těch dětí by tam bylo plno.  

T: Myslíte si, že se dřív ty lidi znali víc v tom vnitrobloku? 

R 16: To určitě, protože teď jak se to prodalo, tak je tam strašná migrace lidí. V našem 

domě určitě jedna třetina je úplně mimo. Někdo si to koupil, že to prodá, hodně lidí i zemřelo. 

Teď se to hodně mění. 

R 15: Já moc lidí v baráku neznám. 

R 16: Já taky ne. Třeba na schůzi by mohli říct, koho máme novýho. Jeden třeba přišel a 

představil se. 

R15: Jenže oni to hodně pronajímají cizím lidem a oni na schůzi nechodí. Ten majitel taky 

nepřijde. Ani na tý schůzi ho nepoznávam. Neznám ty lidi, jak se to stěhuje, ale mrzí mě to, 

že to je takhle. Že jsou lidi nevšímavý, nikoho neokřiknou, je jim to jedno. Lidi nezamykají.  

T: Necítíte se tam moc bezpečně? 

R 16: V přízemí jo, protože v přízemí se nevykrádají moc byty, říkali policajti.  

T: Využívají to místo i lidé odjinud? 

R 15: To jo. 

T: A vnímáte to nějak? Je to rozdílný? 

R 16: Ne, já pozoruju, že si tam děti hrajou, ale vím, že tam nebydlí. 



R 15: Chodí tam i školka.  

T: A vadí vám to? 

R 16: Ne, určitě ne.  

R 15: Mně to nevadí. Naopak. Tam by se dalo dělat věcí, kdyby byla vůle a kdyby byly 

peníze. 

R16: To město se stará, uklízí tam. Akorát ty popelnice kvůli dětem, ale řekli, že na to 

peníze budou.  

T: Je zvláštní, že se to neudělá, přijde mi to jednoduchý. 

R 15: Mě taky, mají i takový mřížový, vzdušný. To nemusí být zděný. Na chip by to bylo 

ideální, každý si ho k těm klíčům dá.  

T: Mohli byste porovnat, když žijete v domě s vnitroblokem, zda byste chtěli bydlet i 

nějakým jiným způsobem, třeba rodinný domek… 

R 16: Ne, rodinný domek máme a já tam nepůjdu nikdy. To mě neláká. 

R 15: Když si člověk zvykne na tu Prahu, tak já jsem tady zvyklá a šťastná. 

T: Myslíte, že má do budoucna cenu stavět domy, aby vznikaly takové prostory uvnitř? 

R 16: Já myslim, že jo. 

R 15: Ano, to určitě. Je to taková oáza, ta zeleň, tý je málo. Nejhorší je, že některý 

vnitrobloky jsou rozdělený, ale tím, že se nechal tady prostor pro všechny, tak je to opravdu 

oáza. Kamarádka v Kolínský, ti mají jenom jeden dům, koupili si ten dům a mají tam terasu, 

oni se starají o tu zahradu, mají tam trávu a kytky, posezení, to je oáza, ten jejich dvorek je 

nejkrásnější, protože je plnej zeleně, protože ona se o ty kytky stará, ale je to jenom ten jeden 

dvůr, je patnáct metrů širokej. Když vidíte ty paneláky a je tam ta tráva, tak to je akorát pro 

psy. To hřiště mají jinde. Kdyby se to stavělo takhle, tak je možnost udělat takhle. 

R 16: To se asi už stavět nebude. 

R 15: Mě to typově tohle přijde jako ideální. Člověk je ve městě, je tam to hřiště. 

R16: Mně taky. I ty satelitní městečka mají hřiště, ale to je otázka. Jste zároveň ve městě, i 

tam tu zahrádku máte. A ten správce by ty starší děti třeba mohl znát a mohli byste tam ty děti 

i pustit samotný. Takhle to nejde. Mezi náma, dám mu dvacku a pohlídejte mi Jirku. Všimne 



si, že tam přijde úchyl a pozná, že je cizí. Dokonalý prostě. Otázka peněz, ale nebyly by tam 

vajgly, stříkačky… Má tam teda i vodu a umyvadlo, lidi si mohou umýt ruce, stará se o koše. 

T: Je ještě něco, co byste dodaly k tématu? 

R 15: Ne. 

R 16: Ne. 

T: Dobře, děkuji za rozhovor. 

 

Rozhovor 3 

 

T: Říkáte, že jste tam bydlela deset let. 

R 17: No, víc možná, ten byt tam máme dvacet let. 

T: Vy jste využívala nějak prostory toho vnitrobloku, když jste tam bydlela? 

R 17: Tenkrát jsem to nevyužívala, protože jsem ještě neměla děti. A teď právě jsem 

přemýšlela, jestli bych to tam využívala nebo ne… to záleží… ono se to chvílemi totiž 

zamykalo a chodili tam myslim ze školky. 

T: Zamykalo? 

R 17: Teď už myslim, že právě zas ne. Vim, že tenkrát se to zamykalo a ten klíč byl na 

vyžádání, tak to bych tam chodila a teď se to nezamyká a to už bych měla trochu strach, 

protože každej večer se tam scházeli takový různý existence, spíš jako popíjet a měla bych 

strach kvůli feťákům, tam chodit s dětma. 

T: K jakýmu účelu by ten prostor měl sloužit podle Vás? 

R 17: No, já s tim konceptem se nedá nic moc dělat, tam je to parkování a to hřiště není 

špatný, ale asi by se to mělo nějak zamykat nebo, aby to bylo víc hlídaný, protože tam je 

nevýhoda v porovnání s tim, kde teď bydlíme my. Tak my to máme společný pro tři domy, 

takže tam máme zahradu, normálně jsme si tam udělali gril, no tam to nejde moc, tam je to 

průchozí, tam je ten vchod vlastně jenom z vnitrobloku, takže je to něco jinýho, není to 

uzavřený dvůr. 

T: A tam jak bydlíte teď je to uzavřený? 



R 17: Teď ho máme normálně uzavřenej a je to společný pro dva domy, je tam vjezd, jsou 

tam garáže, ale vlastně je to vyloženě zahrada, takže tam pěstujem různý záhonky a rajčata a 

tady by to nešlo. To by se mi líbilo, kdyby tady to taky bylo. U nás jsem to začala dělat já, 

jsem vybudovala zahradu, ale tady by to moc nešlo, tam je to v městský části Prahy tři, tam to 

nebude ani ve vlastnictví, tam by byl problém s tou městskou částí nějak jí upravit, tam dělat 

nebo chodit grilovat se sousedkama, to by asi taky nešlo…Ale to hřiště si myslim, že tam 

špatný není, ale chtělo by trochu vylepšit, nějak zmodernizovat a hlavně tam vyřešit, aby tam 

v noci… Já nevim, jestli jste mluvila s někým z našeho domu, ale oni měli problémy docela s 

feťákama, já bych měla docela obavu, že si tam půjdou šlehnout nebo tam hoděj stříkačku, 

manžel je tam kolikrát nachází ty stříkačky. To je asi největší problém. 

T: Myslíte, že tam v tom prostoru platila nějaká pravidla, že tam někdo něco dodržoval? 

R 17: Tam si myslim, že ani ne. Není tam žádnej provozní řád. Nebo jestli je tam teď, ale 

nebyl. Mám pocit, že moc ne.  

T: K jakým myslíte účelům by to mohlo sloužit, když opominu dětské hřiště a parkoviště, 

třeba k nějaké rekreaci? 

R 17: Tak já bych tam určitě lavičky přidala, aby se naučili lidi z těch domů tam právě si 

jít sednout, nebo to udělat na sednutí… Já nevim, jestli by to využívali, my to třeba teď 

využíváme hodně, že jsme tam dali právě lavičky, v létě se tam chodíme opalovat na deku… 

Jako tady by to taky šlo, i když je to průchozí, udělat tam normálně trávník a zkusit aby tam 

lidi normálně začali víc chodit. Cizinci jsou k tomu víc otevřenější, to vidim u nás v tom 

domě.  

T: A v jakém teda bydlíte teď? Jaký je to vnitroblok? 

R 17: To je vlastně Čerchovská ulice no, na těch Vinohradech ty dvory jsou hodně, 

některý jsou, že tam jsou garáže nebo jsou malý a to my máme veliký. 

T: Ten je soukromý? 

R 17: Ono to patří vlastně, mohli by jsme si to koupit jako k domu co máme byty a nebo je 

to městský části, ale záleží náš dům to má vlastně pronajatý. My máme smlouvu o pronájmu a 

tim pádem tam musíme třeba sekat trávu. Ona by to měla dělat městská část Prahy tři, ale oni 

mají povinnost to sekat dvakrát ročně, což je hrozně málo. Třeba v létě to manžel seká co 

čtrnáct dní, aby to k něčemu vypadalo. 

T: No o to hřiště se docela starají. 



R 17: Městská část? 

T: Tam byl problém s těma popelnicema. 

R 17: Ty popelnice jsou tam vzádu, tak to nás tolik jako… Šla sem tam něco vyhodit a to 

mi přišlo lepší. Vždycky tam ty popelnice byly, že tam z toho ty lidi vyndali a jak je tam ta 

zídka, tak to tam vyložili, co se jim nehodilo.. Jako že to smrdí nebo jsou tam ty bezdomovci 

nebo co jim tam vadilo? 

T: Že tam právě chodí a vytahají ten odpad… bezdomovci… 

R 17: No, právě, že je to volně přístupný, ale ono to musí bejt. Je to průchozí do tý Slezký. 

Tam by to vyřešilo, kdyby to… ale to jsme řešili na schůzích a tam to fakt nejde. Jsme chtěli i 

ten náš průchod, vyloženě nějaký vrata, to prostě, ten průchod nemůžem nikomu zamezovat… 

A ty popelnice vadili komu? Asi vzádu? Ale ten vnitroblok je jinak hezkej. My jsme právě 

bydleli, kde jako moc oken není v tom jednom domě toho vnitrobloku. Bylo supr, že tam byl 

klid. Že se tam dá větrat, do tý ulice nevyvětráte. Tam do toho dvora jo, tam se dá i spát.  

T: Myslíte si, že by ten vnitroblok na Floře potřeboval celkově změnit nebo by stačila 

nějaká drobná úprava? Nebo celkově revitalizovat? 

R 17: Celkově asi ne, tam zrovna se s tim nedá moc dělat, protože tam je ta silnice, ta 

jednosměrka, takže se to tam musí objíždět, tak tam jsou ty parkoviště, to taky nemůžete těm 

lidem zrušit. 

T: Chtěla byste se nějak podílet na budoucí podobě, kdyby tam probíhala nějaká změna? 

Třeba osobně nebo alespoň o tom rozhodnout jak by to mělo vypadat. 

R 17: Tak rozhodovat určitě, jako osobně jako sázet kytky, když tam nebydlim, to bych 

nešla. Ale určitě mě to zajímá, protože tam ten byt máme i si ho tam necham zase jednou pro 

děti. Pronajímáme to vlastně kamarádce, takže jako nás to zajímá. Ten dvůr je hezkej i ty 

baráky jsou takový stylově hezký. Mně se líbí, jak jsou tam ty cihly nahoře. My jsme bydleli 

úplně nahoře. 

T: A Vy jste se sama někdy snažila aktivně aby tam došlo k nějaké změně? 

R 17: No to ne tenkrát. Tenkrát jsem měla celkem jiný zájmy. Jako jo, šli jsme si tam 

sednout na tu lavičku, to jo, ale nějaký změny, i teď bych nevěděla jak přes tu městskou část. 

U nás to byla změna, že jsem to prostě šla posekat jo a ten záhon jsem tam prostě založila a 

všichni lidi najednou jak je to supr a soused mi pak začal pomáhat to sekat, ale tady ani 



nevim, co bych měla dělat, protože je to městská část. Je tam to hřiště. Jako co bych tam měla 

dělat.  

T: Myslíte si, že tam ten prostor je bezpečný? Cítila jste se tam v bezpečí? 

R 17: Záleží asi v jakou denní hodinu, já myslim, že relativně jo. Jako nebála jsem se tam. 

Jako, že tam chodí ty feťáci, to bych se bála spíš těch stříkaček, ale že bych se vyloženě 

bála… Bála bych se tam nechávat auto, to jako jste vedle, že mi ho tam vykradou. 

T: Vy jste nevyužívala parkování? 

R 17: Ono je to dost drahý, to se právě musí od městský části, tam jsou takový ty stojany, 

jestli jste na to koukala. Platící, to vám asi někdo řek, že to vychází asi dva tisíce měsíčně. 

Docela takový velký částky měsíčně a není to tam nějak chráněný. To už je snad lepší na 

ulici. 

T: Dostala jste se tam někdy do nějakých problémů nebo víte o někom? Co se týče tý 

bezpečnosti. 

R 17: Já vim, že tam měli v domě přímo s tim feťákem, protože tam bydlel v tom domě, on 

chodil do tý lékárny, takže tam on obchodoval. To byl ale nájemník, protože jak fetoval, tak 

měl takový záchvaty v domě, se tam vřeštělo. Pak je tam spíš takovej vandalismus, že ty co 

jdou z hospody, tak se tam vyčůraj v tom průjezdu, že to tam pak smrdí, je to tam takový dost 

nechutný. Není to otázka bezpečnosti, ale je to nepříjemný. 

T: A proč si myslíte, že tam to místo ty lidi tak láká, třeba ty narkomany? 

R 17: No ono je to tam takový docela v klídku nebo ten průchod… Oni jdou z tý hospody, 

jak je to ten vnitroblok, tak tam okolo vyloženě nejezdí auta, policie, jsou tam zašitý, je to tam 

láká, oni si tam sednou na tu zídku. Nebo tam chodí se psama, tak to taky neobcházej, pak 

tam taky nadávají, že tam neuklízí po psech. 

T: Myslíte si, že ten prostor vnitrobloku může podporovat lepší sousedský vztahy? Klidně 

to můžete srovnat s tím, co bydlíte teď, jestli jste tam třeba někoho znala. 

R 17: Určitě, takhle jsme se seznámili jako s rodinou z vedlejšího domu co tam začali 

chodit s dětma. Některý lidi se tam styděj, že spíš byli takový, že to není jejich, že si myslí, že 

je to naše, tak teda každýmu říkáme, že jako můžou, tak právě docela hodně jsme se takhle se 

sousedama seznámili, že tam chodíme dělat pikniky a děti to hodně oceňujou, že je tam 

můžem nechat bejt a koukat na ně jenom z okna. Tak to je na tý floře… takový větší, to už 



bych je tam nechala. Já jsem myslela, že bych tam nechodila, když jsem měla malý děti, když 

se hrabou v tý trávě, v tý zemi, tak do čtyř let je stejně nenecháte bez dozoru. Si myslim, že 

takový ty větší klidně tam můžou chodit, no oni tam chodí kouřit, to je zas věc jiná, ale 

myslim si, že to takhle může sloužit normálně i pro ty děti… 

T: Využívali ten vnitroblok nějací lide odjinud? 

R 17: Na to hřiště, vím že jedna kamarádka právě říkala, že tam občas zašla, ale ne na moc 

dlouho. Ono je to tam takový malý, tam se nedá s těma dětma nějak bejt. Ta bydlí ve Slezský, 

tam je ještě jedno podobný… Baranova ulice, tam je to na stejnej způsob, ale tam je takový 

opravdu trochu hezčí, kaskádově řešený a tam jsem chodila víc s dětma. To je o kousek níž, 

tam to teda taky není oplocený, je to takový… 

T: Je to novější, revitalizovaný nově a myslím, že se to zavírá na noc… 

R 17: Já nevim, když jsem tam chodila, ale bylo to tam větší, možná proto, zas tady na tom 

hřišti… takovej plácek. 

T: Odlišujete nějak ty ostatní lidi od těch místních, jestli vnímáte třeba, že tam nepatří? 

R 17: Ten vnitroblok se moc nedá, protože tam je tolik domů… tady to nepoznáte. Doma 

jo, pro dva domy, ale tady se to nedá, tam ty lidi prochází, tam to nepoznáte. 

T: A myslíte si, že se dříve ti lidé znali v rámci jednoho obytného bloku? 

R 17: To vám neřeknu, jestli tam. Myslím, že je to všude stejný, takový ty starousedlíci asi 

řeknou, že jo. Ani nevim, co tam bylo dřív. Tam na tom našem dvoře říkali, že to bylo, tak 

jsou rádi, že se to udělalo zas, ale tam nevim. 

T: Cítíte se tam v soukromí v tom prostoru? 

R 17: Vevnitř na tom hřišti mi docela soukromí přišlo, teda v létě, když byly stromy. Já 

jsem bydlela v pátým patře a ráda jsem se opalovala, četla jsem si v okně, a když byly ty 

stromy, tak na to hřiště vidět nebylo, tím pádem to soukromí je… Někdo se tam může zašít 

docela jednoduše a jsou tam zákoutí. 

T: Můžu se Vás zeptat, jaká možnost bydlení by Vám byla nejpříjemnější, kdybyste si 

mohla vybrat? Jestli byste bydlela radši v domě nebo… 

R 17: Právě teďko jak to máme s tou zahradou, tak nám to úplně vyhovuje, takže byt s 

terasou a možnost někam chodit na zahradu a nějaký kytky tam mít, to nám vyhovuje nejlíp 



než vyloženě nějaký barák. Ani finančně v tý Praze moc… barák se zahradou, to je dost 

nedostupný. Pokud je tam zeleň, tak myslim, že je to dobrý. Akorát tam mají tu zeleň jen ty, 

co tam mají okna. Ti co bydlí z druhý strany, to je tragický. Ta vinohradská křižovatka, to je 

hlučný. 

T: Mohla byste ty vnitrobloky porovnat, tam jak bydlíte teď a na Flóře? 

R 17: Ten náš, tim jak je jenom pro dva domy, a nikdo jiný tam nemá přístup, tak je to 

opravdu takový soukromý, tam by jsme někoho cizího hned poznali. Tam nikdo cizí nejde. 

Když už tam někdo jde, tak na něj všichni koukají divně, co tam dělá. Je tam ta výhoda, že si 

tam člověk může něco vypěstovat. Udělali jsme si tam záhony, sousedi pěstují rajčata, 

takovou tu bylinkovou zahrádku. Tady bych nemohla něco dát. Tady jsme dali dětem 

houpačku, plastový domek. Kupodivu to nikdo neukrad. Taky by moh, není to pod zámkem, 

je to jen projít domem. 

T: Možná byste ho snadno dopátrali. Kdyby to veřejně používal.  

R 17: To nevim, v tomhle stavu, ale když byl nový, tak jsme říkali, jak dlouho vydrží.. je 

to dobrý. Tam je to takový veřejný na tý Floře, ale k nějakýmu účelu se to určitě využít dá. Já 

jsem tam i tenkrát chodila, že jsme si něco koupili k jídlu a třeba sváču jsme tam snědli, si tam 

sednou s pitím, ale moc lidí tam nechodilo. Ty děti občas jo, s rodičema… 

T: A kdybych se vás zeptala na nějaká jiná místa, kde se dá trávit volný čas v okolí, 

napadne vás nějaké? 

R 17: Tam? Tam se dá určitě do parku, tady jako na těch Vinohradech je hodně zeleně. 

Tam je to na procházky, tam je zeleně dost. A Jiřák, tam je zeleň úplně v pohodě a pak je tam 

ta Flóra, to záleží, co chcete… 

T: Mohla byste to nějak porovnat s tím vnitroblokem, třeba ten park… 

R 17: Třeba v tom vnitrobloku s těma dětma, tak tam je můžu nechat, tam není kam utíct a 

hlavně se nebojim. Do parku bych třeba malý děti úplně sama nepustila, i když bydlíme za 

rohem. To grilování je mi příjemnější, ten gril jenom snesu, a když něco zapomenu doma, tak 

jenom vyjedu výtahem. Do parku, to musíte brát všechno, tady když děláme piknik, tak 

všechno nanosíme z bytu. Výhody to má určitě. Máte to jak zahradu. Vím, že kamarádka má 

nobl vilu a když jdou na zahradu, tak je to stejný manévr jak u nás, zamykají svůj byt, sklep 

kvůli zlodějům… jak u nás… zamknem a jsme venku… je to rychlý. Kdybychom bydleli v 

přízemí, tak jsme venku úplně hned, to by děti skákaly oknem. 



T: Myslíte si, že je něco pro vnitroblok na Floře charakteristické? 

R 17: Ten veřejnej přístup, že to nepatří k tomu domu, je to tam veřejný prostor, že si to 

nemůžou uzurpovat ty domy. Což pro ty domy je škoda, ale zase někdo naproti z domu si tam 

může s klidem přijít si sednout. Pokud člověk ví, že to tam je. 

T: Myslíte, že by to mělo sloužit jen místním? 

R 17: Myslím, že jo, když tam bydlí. Asi by to ta městská část měla nabídnout i odkoupit 

těm domům… nějak se domluvit. Městská část Praha dva to teda nabízí, ona má teda hrozný 

finanční podmínky, což na to lidí většinou nemají. Ale třeba soused? Oni jsou bohatý, tak 

řekl, že by to klidně zaplatil… že mají strach, aby to někdo nekoupil pro sebe. Na tý Flóře by 

to městská část měla dát těm, kdo tam bydlí. 

T: Co byste tam udělala, kdyby to bylo Vaše, kdybyste si mohla tu část koupit? 

R 17: Já bych to asi pro dům, ne jako jednotlivec. To hřiště asi dokud mám děti, pak 

nějaký lavice, altánek a posezení, aby se tam dalo grilovat a nějaký záhony s kytkami. Ty tam 

nejsou. 

T: Říkala paní, že je tam zasadila do květináče a že tam nebyly ani hodinu. 

R 17: Do květináče, no. To by se muselo zasadit, ale tam není ta hlína, ta půda. U nás taky 

když jsme do toho kopli, tak to byl nános cihel a stavebního odpadu, tam musíte dát hlínu, 

aby tam něco rostlo, tam to bude něco podobnýho.  

T: Kdybyste měla na výběr bydlet v činžovním domě s hezky upraveným vnitroblokem 

nebo v řadovém domku, kde je rušná ulice, jste ochotna si připlatit za byt s hezkým 

vnitroblokem? 

R 17: To určitě, to jsme právě řešili, jestli zůstat tam kde jsem nebo řadový domek ve 

Strašnicích. Jsme právě zůstali tady. Třeba na tý Floře je problém, že je to veřejná 

komunikace, ta ulice na to parkování. U nás právě odbočíte doprava a jsou tam garáže. Tim 

pádem tam nějaký auta jsou, ale není to, že by vám jezdily okolo. Je to takový nepříjemný, že 

auta jezdí kolem dokola. Třeba si hrajete s míčem, to vylítne a je to v silnici. Není to ten pocit 

zahrady jako třeba jinde. Ale s tím nic nenaděláte, ty majitelé musí mít možnost tam zaject, 

oni tam mají vstup. Proč jste si vybrala tohle téma? 

T: Protože jsem se tam mohla dostat, můžu to sledovat, budu mít víc podnětů pro studii… 

R 17: A zjistila jste něco? 



T: Já to budu mít k čemu se to využívá a pak budu zobecňovat všechno možné 

využívání… Jak by se měla zapojovat veřejnost. Jestli o to mají lidi zájem. 

R 17: Já si myslim, že oni zas tolik. Já nevim, u nás v baráku ten zájem, tam začali chodit 

tak tři rodiny s těma dětma. Nějaký důchodci jsem myslela, ty tam chodí akorát věšet prádlo. 

To je další, na tý Floře se nedá věšet to prádlo. Jen na ty společný balkóny. Já ráda jdu s tím 

prádlem. Občas si tam popovídáme se sousedkou a to tady nejde.  

T: Dřív se tam věšelo? 

R 17: Jo? Koberce se tam klepaly, ale prádlo? To si nepamatuju. U nás se věší normálně, 

kdo chce, tak tam jsou natažený šňůry. A klepadlo na koberce už tam není, to jsme sháněli, 

ale to už skoro nikde není.  

T: Myslíte, že je do budoucna dobrý nápad stavět blokovou zástavbu, aby vznikaly 

prostory vnitrobloků? 

R 17: Určitě, aby to bylo uzavřený pro ty domy. To jo, to se myslim, že teď staví, 

kamarádka si koupila byt a právě není to uzavřený, ale mají tam ochranku. Každej si jí asi 

nějak platí, ale není to velká částka. Je tam čisto, mají tam jezírko, hřiště a je to tam moc 

hezký.  

T: A vy to máte jako spojený vnitroblok? 

R 17: No, máme to přes celý blok a vstup tam mají jen dva domy. Ty ostatní mají jenom 

dole ten betonovej. Je to teda městský části, tady si to asi nechala. Tím pádem je to opravdu 

veliký a sluníčko tam jde. To je na tich Vinohradech, do čtverců a ty vnitrobloky mají. 

Mamina na Žižkově tam to mají opravdu malinký, ty dvorečky. Jsou víc natěsnaný.  

T: Vy tam máte i stromky? 

R 17: Jsou tam, takový starý, jabloně, pak jsou tam náletový… To jsme měli problémy 

před dvěma roky, byly povodně a začaly padat stromy. Nám na dvoře taky spadl strom. Ty 

náletový, rostou na kraji… Sousedi to mají ve vlastnictví a na to je hezký se koukat. Ty tam 

mají jakoby les, na vánoce to nasvítí, stříbrný smrk, mají to jako rodina. Oni tam nikoho 

nepouští, mají tam altánek, gril, bazén. Bazén na Floře asi nikdo stavět nebude. Ale asi to taky 

jde, to sluníčko to tam musí hřát. 

T: Když jsem přemýšlela co já bych tam chtěla, tak mě taky napadl bazén. 



R 17: Nás to taky napadlo pro děti, ale máme problém a to je i na tý Floře, že tam není 

voda. Měli jsme tam hydrant a kohoutek nefunguje. Dřív tam byl přívod vody. Když zalévám 

kytky, tak to nosím ze sklepa, napojuju hadici. Naštěstí máme terasu, tak děti měli bazén na 

terase. Na Flóře voda taky není. S tím hřištěm taky, když si pak chcete umýt ruce nebo dětem. 

My jsme měli pískoviště a děti jsou furt jak prasata, ale tam do toho sklepa to není daleko. U 

nás ve sklepě je veřejně přístupný záchod a je tam i kohoutek s vodou. Ten záchod na tom 

hřišti není, to je taky blbý, kam potom, že jo.  

T: Zúčastnila jste se ankety co probíhala? Bylo to ve spojení s dopravou a nabízely se čtyři 

možnosti, jak by to mohlo vypadat. 

R 17: To ani nevím, že něco bylo. Občas tam chodím do toho sklepa, ale tohle mi nějak 

uniklo. Kdybych tam bydlela, tak bych se zúčastnila. Teď to jde mimo mne a nedozvím se to.  

T: Jak byste se chtěla podílet na spolurozhodování, třeba tou anketou, veřejným 

projednáváním.. 

R 17: To určitě, spíš anketa, aby člověk nemusel někam chodit. Nebo na stránkách Prahy 

tři, mohli by oslovit dotčený lidi sami. Případně, to by museli vědět, kdo tam bydlí, my jsme 

jako družstvo, to by museli předsedu toho družstva, aby to mohli řešit na schůzi. Tam se to 

občas projednává… parkování, pejskaři, a že tam nejsou ty parkovací místa, že to občas 

někdo zablokuje, ta zeleň.  

T: Pěstujete na zahrádce jenom kytky? 

R 17: Já jenom kytky, sousedi tam mají rajčata, hrášek a jsou tam původně ostružiny, asi 

padesát let a furt jsou dobrý a maliny. Ty musíme nějak upravit. Bylo to tam strašný, asi půl 

metru plevele než to někdo začal sekat. Tam chodili jenom se psama a až když jsme tam 

chodili my, tak to začali uklízet po těch psech. Bydlení na tý Flóře… tam je hroznej klid… 

úplný ticho… my jsme třeba seděli na terase a koukali na film a bylo to slyšet na celý 

vnitroblok. Je tam ticho. Když jste dole a bavíte se na tý zahradě, tak je to slyšet. Na tý Flóře 

tam taky bylo ticho, večer občas projelo auto. Bydlení je tam fakt hezký, tam to doporučuju. 

Já byla vždycky blázen na to opalování, na tý Vinohradský jsem vždycky seděla v okně. Teď 

naštěstí máme balkón. Já sem na sluníčku furt, i ven chodit, teď mě baví hrabat listí, ta 

zahrada je vděčná. Na tý chalupě ne, tam nám to seká soused. Ale tady jo.  

T: Děkuji za rozhovor. 

 



Rozhovor 4 

 

T: Jak dlouho obýváte tento dům s vnitroblokem? 

R 18: No my jsme se sem s manželem nastěhovali, ještě než jsme měli děti, takže to je tak 

sedm let. 

T: Kde jste bydleli předtím? 

R 18: Předtim já jsem bydlela na Zličíně, jak jsou ty paneláky. Úplně na konci města.  

T: Můžete to porovnat? 

R 18: No tak jako tady je to lepší, je to v centru. Na tom Zličíně sice jako pro děti by byly 

nějaký ty prolejzačky a mohlo se tam jako chodit ven, ale já neřídím, takže jsme se 

přestěhovali sem, abych se všade dostala pěšky nebo za chvíli dopravou. Víte, když jezdím s 

dětma k doktorovi a tak. 

T: Využíváte prostory vnitrobloku? 

R 18: No když je hezky, tak tady občas s dětma sedim, ale taky to není vono. Támhle jak 

sou ty popelnice, tam se furt hrabou nějaký feťáci a bezďáci a to já se pak bojim jít i sem. Já 

je nesnáším, koukat se na ně.  

T: Jak často sem chodíte? 

R 18: No jak často, no tak jednou za tejden třeba. Taky tudy teda chodim, že jo.  

T: Využíváte to ještě k nějakému jinému účelu? 

R 18: No to už sem říkala, že občas jdu s těma dětma na to hřiště, a že tudy chodim do 

města na autobus a na metro. Ale jsou tady taky parkoviště, ale já nemám auto, nejezdim. 

T: K jakému účelu by měl dle vás prostor sloužit? 

R 18: No mohli by to tu nějak vopravit a udělat víc věcí pro ty děti. Třeba segra ta bydlí v 

Budějcích a tam voni maj to voplocený, nesmí tam teda se psema, ale maj tam tu trampolínu a 

uklizenej posekanej trávník a tam je to lepší.  

T: Myslíte, že by měl sloužit k rekreaci? 



R 18: No určitě k rekreaci. Pak nemusíte chodit do parků a přesunovat se složitě s těma 

dvěma dětma, jedno v kočárku, druhý na ruce. Jo taky by tam moh bejt gril, jako že bysme si 

tam vařili, když by byl čas. 

T: Myslíte, že má sloužit k parkování aut? 

R 18: To ne, to ať postaví nějakej parkovací barák, tady ať je zeleno a tak.  

T: Přála byste se si, aby se zde pořádaly kulturní akce? 

R 18: To asi ne, já bych radši, kdyby to bylo oplocený a zavřený a jen pro nás, co tu 

bydlíme.  

T: O jaké vybavení byste měla zájem? 

R 18: No tu trampolínu bych chtěla, a ten gril. A nějaký lepší prolejzačky, tohle je bída. A 

asi teda nějakou lavičku a stolečky, když by tu byl ten gril.  

T: Platí zde nějaká pravidla a jsou dodržována? 

R 18: No to nevim, asi ne. Jako že by tu byly někde vyvěšený, to jako nejsou.  

T: Co si myslíte o zdejší zeleni? 

R 18: No moc tu toho není a nehodí se sem. Já si myslim, že lepší by byl trávník a keře než 

ty lípy, ty jsou moc velký a dělaj furt stín a lítaj tu pak ty listy. 

T: Stará se někdo o prostor? 

R 18: No to asi jo. No na podzim zmizí listí a tady ten chlup trávy taky někdo dycky 

poseče.  

T: Je péče dostatečná? 

R 18: Asi jo. 

T: Jste spokojena s úpravou vnitrobloku? 

R 18: No už sem říkala, že ne. 

T: Myslíte, že by stačila drobná úprava nebo celková revitalizace? 

R 18: Asi by se to muselo předělat celý. Hlavně taky bych zamkla ty popelnice do nějaký 

klece, to má taky segra v Budějcích, pak jim tam nelezou socky.  

T: Chtěla byste se podílet na budoucí podobě vnitrobloku? 



R 18: No to nevim. Asi ne. Já na todle nemám čas víte, mám ty dvě děti, to je dost práce, 

možná manžel kdyby tam došel, nevim.  

T: Snažila jste se někdy aktivně o to, aby zde došlo k nějaké změně? 

R 18: Ne ne, na to já nejsem.  

T: Zajímá vás, co se bude dít s prostorem do budoucna? 

R 18: Ale jo, tak přečetla bych si nějakej plakát, možná se ale vodstěhujem už brzo, tak 

uvidim.  

T: Myslíte si, že je prostor bezpečný? 

R 18: No sou tu ty socky. Když je tu nevidim tak jo.  

T: Dostal jste se zde někdy do problémů? 

R 18: Ani ne, já se jim vyhejbám.  

T: Slyšela jste někdy o někom, kdo ano? 

R 18: Ne, moc se tu nebavim s lidma.  

T: Chtěla byste, aby byl prostor uzavřený? 

R 18: Jo to jo.  

T: Myslíte si, že tento prostor může podporovat lepší sousedské vztahy? 

R 18: No teď moc ne, občas tu je nějaká jiná mamina, ale to my se tak jako pozdravíme a 

to je všechno. Každej se dneska stará vo to svý a nevšímá si druhejch.  

T: Seznámil jste se tu s někým? 

R 18: Ne. 

T: Znáte někoho, kdo prostor využívá? 

R 18: No vídám tu jednoho pána se psem (smích). 

T: Využívají toto místo i lidé odjinud? 

R 18: Jo je to tu jak průchoďák.  

T: Vadí vám to? 

R 18: No jasně že jo. 



T: Odlišujete je nějakým způsobem od místních, vnímáte, že sem nepatří? 

R 18: Tak to vidim, kdo jde jen do auta nebo tudy jde, jen aby nešel po silnici.  

T: Myslíte si, že se lidé dříve znali v rámci jednoho obytného bloku? 

R 18: Asi jo. 

T: Čím to může být způsobené? 

R 18: Tak se dřív tak nestěhovali lidi. Většinou někde bydleli celej život. Dneska se musíte 

stěhovat za prací, můžete si vybrat kam a jakej byt. To říkala mamina, že dřív ste byli rádi, že 

Vám nějakej byt přidělili a nenapadlo Vás jít jinam.  

T: Cítíte se tu v soukromí? 

R 18: Ale asi jo.  

T: Jaká možnost bydlení ve městě by Vám byla nejpříjemnější, kdybyste si mohla vybrat? 

R 18: Jé já se úplně vidim v těch novejch komplexech, jak to teď staví, jak tam maj ty 

terasy a tak, ale na to nemáme no. 

T: Kdybyste srovnala vnitroblok s nějakým jiným místem, kde se dá trávit volný čas, jaké 

Vás napadne jako první? 

R 18: To nevim jak to myslíte. Asi teda náměstí.  

T: Proč? 

R 18: Tak taky tam choděj lidi všelijaký, jsou tam lavičky, kousek zeleně. 

T: V čem se liší? 

R 18: No nevim. 

T: Navštěvujete i jiné vnitrobloky? 

R 18: Ne, proč jako? 

T: Myslíte si, že je něco, co je pro zdejší vnitroblok charakteristické? 

R 18: Ty popelnice s těma feťákama.  

T: Máte na výběr byt v činžovním domě s krásným upraveným vnitroblokem a byt v 

řadovém domku, před kterým je rušná ulice. Byl byste ochotna si připlatit za možnost bydlet v 

domě s vnitroblokem? 



R 18: Asi ne, nemáme moc peněz.  

T: Myslíte si, že je dobrý nápad stavět do budoucna blokovou zástavbu, aby byl umožněn 

vznik prostorů, jako je tento? 

R 18: Ale tady to není nějaký suprový, můžou sem chodit všichni, já bych chtěla, aby to 

bylo uzavřený.  

T: Dovedete si představit, že by se dvorek rozdělil na parcely a každý by si mohl koupit 

jeho část? 

R 18: To je blbost, si vemte kolik je tu lidí, kolik jich tu bydlí. To by každej měl nějakou 

nudli, teď kdyby si jí ještě voplotil, by se tam pak ani nedostal k tej svej nudli.  

T: Dodala byste ještě něco k tématu? 

R 18: No asi už ne.  

T: Děkuji za rozhovor. 

 

Rozhovor 5 

T: Ale když vím, že jste tam žili od mala, že jste tam vyrůstali, tak kdybyste nejdřív trochu 

zavzpomínali, jaké to tam bylo dřív nebo jak se to proměňovalo? 

R 19: Jak to bylo dřív?  

T: Třeba jak to tam vypadalo? 

R 19: Tak Jarda je tam od malinka (ukazuje na známého, který byl během rozhovoru 

přítomen.) Já jsem se tam přistěhoval ve dvanácti letech, ale už jsem tam poslední jedinej, 

kterej tam zůstal. Dřív to bylo jiný, nebyly tam žádný auta na tom dvoře, minimálně, nebyla ta 

společná zeď taková hnusná…. Dříve se tam i hrál hokej. 

T: Jak dlouho tam bydlíte? 

R 19: No, tak od dvanácti let, takže padesát let.  

T: A vy nějak využíváte v současnosti ten prostor? 

R 19: Jako dvůr? Já ho využívám, že přes něj musim chodit, že jo. Že z venku se 

nedostanu, ale jinak… Tak využívají ho děti, my jsme ho taky využívali, ale jinak, to jako 

dětský hřiště vyloženě ne. Protože jsme tam byli banda ze dvora po těch starších lidech, jsme 



tam dělali co jsme chtěli… jsme tam bydleli všichni a hlavně přes ten dvůr chodili rodiče 

domů, takže když se kouřilo a takovýhle věci, tak jsme nemohli, tak jsme radši začali chodit 

tady na ten Jičíňák, kde je dneska ten hotel, protože tam byly hřiště, kolotoč, střelnice, tam 

bylo volno, to nás přímo neviděli, když se dělala neplecha, tak jsme na tom dvoře moc 

nemohli, tenkrát to byla jiná doba, když vás rodiče chytli, tak mě otec zfackoval. Tenkrát se s 

váma nemazlili. Když jsem udělal průser, tak jsem měl jelita. Máma bejčákem.   

T: A k čemu to tedy dřív sloužilo kromě toho, že jste si tam hráli? 

R 19: No, sloužilo to k žití, že jo, no ono tady ty Vinohrady byla taková lepší čtvrť, ale 

když jsem jako malej šel v létě po Žižkově, tak ty starší ženský seděly normálně na židlích 

před tim, měly každá džbánek s pívem, drbaly že jo. Tady taky… baba Hrušková… 

pomlouvali, starali se ty lidi. Tenkrát ty lidi tam bydleli do smrti, teď to prodávaj, nemaj na 

to, nájmy nebyly vysoký. Byly to trošku lepší byty, lidi byly šťastný, že to měli, byli tady 

zvyklí. Tady jsou velký byty. Jsme tam dělali závody na kolech, v běhu… Tenkrát nebyla 

televize, televize začínala, byl jeden program… tak jsme se scházeli, chtěli jsme být všichni 

spolu, doma to bylo za trest, jedině když jsem měl zápal plic, tak jsem musel. To byl nejtěžší 

trest, domácí vězení.. Bráchanec říká nás mlátili, abychom ven nechodili a já abych mlátil 

kluka, aby šel ven. On sedí u počítače…  My jsme lítali, v zimě se nastříkalo kluziště, hokej 

jsme hráli, tady se lítalo. Všichni měli přezdívky. Sloužilo to k životu, byla jiná doba… Teď 

je to takový ponurý, tam postavili ty bedny před průjezd. 

T: A kdy se to tam začlo měnit? 

R 19: No, to já nevim, oni tam postavili tu trafačku na dvěstědvacet, že jo, postupně plyn 

zavedli do toho, ty kamna, takže už ty uhlíři nejezdili, brambory Vám ve sklepě nevydrží. 

Změnilo se to jako všechno, autama se to změnilo, je jich čim dál víc. Dřív tam byly dvě… Ty 

silnice se změnily, to bylo všech dvousměrný. Teď jsou to všechno jednosměrky… 

T: K čemu si myslíte, že by to mělo sloužit dnes, ten vnitroblok? 

R 19: Tak je fakt, že tady ty dětský hřiště všechny zlikvidovali, to by tam měli nechat 

samozřejmě, je to těžký, protože ty auťáky nemají kde stát, tam to připravujou, že to celý 

zrušej a udělají z toho uzavřený parking, no tomu se nevyhneme… Je to škoda, protože v létě 

když jdu, tak je tam dost maminek s dětma. Já bych pro to byl, aby to zachovali, protože kam 

mají s těma dětma jít? Tady všude byly hřiště a dneska jsou všechny zastavěný.   



T: Dokážete si představit, že byste si v současnosti šli tam sednout do toho vnitrobloku, 

třeba že byste se tam sešli? 

R 19: Teď ne, teď tam jsou ty děti. 

T: A myslíte si, že by to mohlo sloužit k rekreaci? 

R 19: Tam jsou lidi, kteří už si nesednou. Máme jednoho po mrtvici, ten má růži…. To už 

ne, teď se scházíme v hospodě, už je to přes třicet let… to už bude takových padesát, 

čtyřicet… ono to utíká. Ono se všechno změnilo. Jenomže jak to začalo prodávat, tak to 

koupili lidi, který tomu nerozuměli, špatnej vztah a donutili nás přejít sem, ale jinak jsme 

chodívali tam. Je jiná doba… Oni tam i film natočili na tom dvoře. O tom se mluvilo. Byly 

letecký snímky. Tak tady byla louka. Tady byla jenom Orionka, pak se to rozrostlo. Tam, jak 

je Albert, tam byl zájezdní hostinec. Byly tu vinice, konírny. Byly fronty, plný hospody, 

lacino. Tady byl lacinej nájem, elektrika, nikdo tě na ulici nevyhodil.  

T: Jste spokojený s tím, jak to tam teď vypadá? 

R 19: Spokojenej? Co mi zbývá? Já už se nemůžu rozčilovat. Oni tady chtěli udělat 

vodárnu, lidi proti tomu protestovali, tak nevim na jak dlouho. Oni pořád s tim dvorem něco 

špekulujou. Ale ty baráky prodali, snad i ten vjezd, prej že si to uzavřou… Tady je průšvih v 

tom, že tam nemůžete zaject, nemůžete s nákupem… Těm autům se nevyhnem. Stojí tam auta 

bez známek, nikdo se s tím nezabejvá. Spokojenej? Není to Chánov no…  

T: Chtěli byste se nějak podílet, kdyby tam probíhala nějaká změna? Třeba 

spolurozhodnout jak by to mělo vypadat? 

R 19: Tohle nerozhodnem, když oni maj tu pravomoc o tom rozhodovat… 

T: A kdyby vás třeba oslovili? 

R 19: Oni to ututlaj tak, že Vám řeknou, až když to nejde zrušit… Tam už jsou udělaný 

projekty. Tady by musela vypuknout občanská neposlušnost. Dneska už jsou ty lidi, jsou rádi, 

že tam bydlí.  

T: Jestli si myslíte, že prostor vnitrobloku může podporovat lepší sousedské vztahy? 

R 19: Za našich mladejch let to podporovalo, protože my jsme se tam scházeli a znali, ale 

dneska tam možná ty maminky s těma dětma se tam potkaj, ale ty lidi tam projdou, nadávaj, 

protože je to tam samý… ty lejna si přinesou domů, protože tam chodí se psama. Ale ta doba, 

že se tam lidi posadili a bavili se tam, ta už je pryč, protože jiný možnosti nebyly… dneska 



každej maže domů a je rád, že je doma, protože je utahanej z práce a naštvanej a vyflusanej. 

Dneska ty vztahy… každej znal každýho. Byla to jiná doba. 

T: A schází se tam nějaké skupinky lidí? 

R 19: Ne, určitě ne, ty matky s dětma, že jsou tam ty lavičky, to pískoviště. Možná tak 

skupinky feťáků, to jo. Do baráku jsme dávali zámky. Oni se tam ohřívali. Jo a pak skupinky 

vybíračů popelnic, kontejnerů. Ty se tam schází, možná si daj i přes hubu. A pak skupinky co 

hlídaj, jestli tam není nějakej železnej šrot. To jsou skupinky zájmový. Když se potkaj lidi, co 

se znaj, tak se zastaví a pokecaj, ale že by se tam posedávalo a drbalo, tak to už není. Je to 

škoda, ta idylka se nevrátí.  

T: Využívají to místo i lidé odjinud?  

R 19: Ty co tam choděj s těma psama.  

T: Jestli je nějakým způsobem odlišujete od těch lidí místních? 

R 19: To bych neřek.  

T: Nebo případně jestli Vám to vadí, že tam chodí? 

R 19: Jiný lidi? Dneska nevim, jestli je v baráku nebo je to jinej. Těch baráků je několik, 

změnilo se devadesát procent majitelů. Dřív, když tam ty lidi bydleli čtyřicet let, tak jste se 

znali, ale dneska, když se to každý dva roky mění. Domácí chtěli vyšší nájmy, tak se víc než 

polovina odstěhovala. Co by člověk změnil? Ten vnitroblok? Je to všechno komerční. Záleží, 

kolik z radnice dostanou, koho podmáznou. To je těžký.  

T: A chtěl byste, aby ten prostor byl uzavřený? 

R 19: No, ale jak pro koho, abych se dostal do baráku? 

T: Aby sloužil jen těm místním? 

R 19: Ale to nejde, to by musely ty baráky mít vchody dva, jeden do ulice a jeden do 

vnitrobloku. Pak by se to dalo. 

T: Tak kdyby třeba se tam udělaly dveře a každý dostal klíč? 

R 19: To ne, vždyť tam se pořád opravuje, furt se renovuje, furt se seká a dělá. Se napojili 

na naší elektriku. My to nemáme zamčený. To zavřít nejde. To není atomová elektrárna 

(smích).  



T: No, mě tak napadlo, že spousta těch vnitrobloků je uzavřených… 

R 19: Uzavřenejch, to jsou takový ty klasický. Když jsem vyrůstal na tý přemyslovský, tak 

tam to bylo taky celej blok, ale byly vchody oba jako z hlavní i na dvorky a každej ten barák 

měl dvorky obehnaný zdí, co mu patřily. Ne, to by nešlo, pro ty auta by to šlo uzavřít, ale ty 

děti tam běhaj… Některý ty baráky jsou soukromý, tak si to majitel zavře. Ten vnitroblok, to 

by musela mít nějaká firma jedna… 

T: Myslíte si, že je ten prostor bezpečnej? 

R 19: No, bezpečnej…? 

T: Obecně bezpečenej, jestli se tam cítíte bezpečně, nebo jste slyšel o někom, kdo by tam 

měl nějakej problém třeba? 

R 19: No, zatím ne. Jsou tam ty lampy a je tam veřejný osvětlení. Ale je tam pološero. 

Lepší je ale bejt do sedmi doma (smích).  

T: Myslíte si, že tam platí nějaký pravidla v tom prostoru nebo dřív platila? 

R 19: Pravidla jaký? 

T: Třeba nějaký oficiální nebo nějaký dohodnutý nebo třeba dřív? 

R 19: Pravidla pro auta tam neplatí. Pro lidi? Na projití to tam nějak vždycky je a to 

člověka zajímá. To je těžký, je to defakto veřejnej pozemek. Zatím je to města. 

T: Myslíte si, že je něco charakteristické pro ten prostor? 

R 19: Psí lejna…  A v létě si tam děti hrajou. Ta charakteristika už tam není taková. 

T: A stará se tam o to někdo? 

R 19: Ale jo, je tam nějaká úklidová, jezdí tam auto, který to uklízej, protože kdyby to tam 

neuklízeli, tak by tam ty somráci, to by bylo plný. To jo.  

T: Na závěr, myslíte si, že má cenu stavět blokovou zástavbu, aby tam byly ty bloky i do 

budoucna? 

R 19: Pro děti určitě, když by postavili každej takovejhle to cenu má. Ono, kam s nima 

mají jít? Když tam postaví ty auta, tak tam ženská ani s kočárkem neprojede. Takže ty 

vnitrobloky jen pro pěší, to má cenu. Jestli teda nechceme vymřít. Nás tam taky s kočárkama 

vozili, když jsme byli starší, tak už jsme tam sami kouřili (smích). To je těžký, kam s tima 



autama. Ta Praha je postavená bůhví kdy, to není stavěný jako v Brazílii. Ale v Bohnicích ty 

parky, tam je tý trávy moc a auta nemají kde stát… těch míst nebude nikdy dost. Bohatý taky 

nemají nikdy dost.  

T: Je ještě něco co byste dodal k tématu? 

R 19: Ani ne. 

T: Dobře, děkuji za rozhovor. 

 

Rozhovor 5 

 

T: Na úvod se vás zeptám, jak dlouho obýváte tento dům s vnitroblokem? 

R 20: Třicet pět let. 

T: Vy máte zkušenosti i s jiným typem bydlení, tak můžete to porovnat? 

R 20: Porovnání co se týká v zimním období, tak mě zaujalo u babičky na Praze devět na 

sídlišti, kde se lépe sáňkovalo, byly tam různý terény. Paradoxně tam bylo více zeleně, takže 

pro děti toho klidu a pískoviště.  

T: Je to tam víc otevřenější asi… 

R 20: Víc otevřenější, ale zase tam bylo víc větrno, co se týká klasického vnitrobloku, tak 

tam není tak větrno, draka tam člověk nemůže moc pouštět. U paneláků je víc větrno. 

Všechno má svý pro a proti.  

T: Jakým způsobem využíváte prostory vnitrobloku? 

R 20: V současné době nebo v minulosti? 

T: V současnosti, procházíte tam? 

R 20: Tak procházení co se týče zkrácení trasy, pokud si člověk chce udělat krátkou 

procházku, tak párkrát si projít ten blok, což je na deset minut, projdete já nevim čtyřikrát, tak 

se člověku v hlavě některý myšlenky urovnají, k takovýmu vnitřnímu rozjímání.  

T: Chodíte si tam i popřemýšlet? 



R 20: No, spíš jako večer, jakoby po práci, člověk si to párkrát projde, zavzpomíná, 

přichází na jiný úhel pohledu na různé věci než by ho napadlo třeba v jiným parku, kde jako 

nemá to dětství odžito. 

T: A dřív, když jste tam vyrůstal, jste tam trávil hodně času? 

R 20: No, když se šlo ven, tak se chodilo buďto do parku na Lobkovicovo náměstí nebo 

tady do vnitrobloku na písek. Tam člověk trávil opravdu celé odpoledne s kamarády. 

T: Jste spokojen se současnou úpravou vnitrobloku? 

R 20: Tak, vidím tam spoustu věcí, které by se daly vylepšit, ale při porovnání s jinými 

vnitrobloky to vidím jako, že je to dostačující. Rezervy tam jsou, jak by se dalo naložit, věřím 

městský části, která má v plánu ten vnitroblok více upravit pro bydlení, že k tomu dojde, že to 

nezůstane jenom někde na papíru. 

T: Myslíte, že by stačila jenom někde nějaká drobná úprava nebo vylepšení nebo by 

prostor potřeboval celkově revitalizovat? 

R 20: Jako celková revitalizace kdyby byla, tak by to ztratilo ten ráz toho dojmu, tak spíš 

co se týká drobnějších úprav. 

T: Víte, jak se utvářela současná podoba prostoru, jestli se prostor domu nějak proměňoval 

po dobu, co tam bydlíte, nebo je to stejné? 

R 20: Co se týče ohraničení tak je to reálné, ten vnitřní prostor byl daný a parková úprava? 

Docházelo k úpravě zeleně, nějakému prořezávání stromů, osazení hračkami jakoby 

prolejzačkama pro hraní si dětí, různé prolézačky a podobně, takže spíše drobné zásahy než 

nějaká zásadnější.  

T: Myslíte si, že v prostoru platí nějaká pravidla? 

R 20: Nesmí se tam rozdělávat oheň, nesmí se tam stanovat… 

T: Jestli se předpokládá, že tam třeba děti nebudou od osmi křičet nebo… 

R 20: To je potom věc rodičů, děti by měly v osm spát, teoreticky by mohly křičet, ale spíš 

tam někdy lidi posilnění alkoholem si jdou povídat, což je někdy hlasitější, probíhají tam 

hádky lidí, kteří se nechtějí hádat na ulici, to by nemělo být… 

T: Myslíte si, že by se tam měla nějaká pravidla zavést… třeba nějak časově omezit. 



R 20: Tak je tam návštěvní řád jako v každým parku, i v tom vnitrobloku, je tam tabulka, 

kde je napsáno, co se tam smí dělat, co se nemá dělat. Je to osazeno zámky, takže by se to i 

mohlo zamykat na nějakou dobu, třeba od těch deseti večer, ale zase proč by se to mělo 

zamykat, když se tam někdo třeba chce jít posadit, já nevim, třeba nějaký pár mladých lidí 

tam chce být, v létě je tam třeba příjemný prostředí sedět klidně i do rána. 

T: K jakému účelu by dle vašeho názoru měl sloužit ten prostor? 

R 20: Tak pro odpočinek, pro děti, pro hraní, mělo by to být pro starší lidi pro načerpání 

nějakého čerstvějšího vzduchu, než kdyby starší člověk seděl doma mezi čtyřma stěnama. Pro 

ty nejmenší generace pro hry, pro mladý pro nějaký setkání, pro starší zase k setkání a 

odpočinku. 

T: Já jsem tím výzkumem, co jsem tam prováděla, právě zjistila, že to moc nevyužívají  

starší lidé, že to tam pro ně je takový… 

R 20: Je to tam takový, myslím si, že je tam málo starších lidí co to tam pamatují od 

dětství. Naše babička tam vzpomíná do dneška, a když je u nás na návštěvě, tak se tam nejde 

posadit, ale raději se jde projít, já nevim na Olšanský hřbitovy procházkou než vyjít z baráku 

já nevim patnáct metrů a sednout si na lavičku do tohohle vnitrobloku. 

T: Proč myslíte, že tam nejde? 

R 20: Asi tam nemá ty svý vrstevníky, tak jako samotná… jí to nenapadne. Jako jsou tam i 

babičky a prababičky, které tam jdou s vnoučama, tak se tam posadí a pohlídají děti a 

zavzpomínají, jak to tam bývalo. 

T: Myslíte, že má vnitroblok sloužit k parkování aut? 

R 20: Asi to má dvě roviny kde by ty auta parkovaly pak jinde, je nedostatek parkovacích 

míst, ale nemělo by to sloužit jen k parkování aut. Pokud tam parkují auta v nějaký míře, aby 

tam potom projeli já nevim, s kočárkama, aby se tam dalo projít v klidu bez nějakého omezení 

díky autům a esteticky tam ty auta k tomu nepřispívají. 

T: Myslíte si, že v současné době tam auta zabírají místo na úkor jiných možností toho 

prostoru? 

R 20: Spíš v pohledu estetičnosti, brání tomu pohledu, když se podíváte na fasádu domu, 

tak je to něco jiného, než když se podíváte na dům od nějaký výšky od oknk6a nahoru, tak to 

vypadá jinak, když tam jsou ty auta, a když vidíte ty sklepní okýnka a máte celkový pohled. 



Pokud by se tam natáčel historický film, tak by se dal zákaz parkování, dalo by se to tam užít. 

Na ten pohled to vypadá jinak, jako když čistí v ulici a nesmí se tam parkovat, tak je to 

takovej bulvár. Auta ale neodmažeme z dnešní doby.  

T: O jaké vybavení byste měl zájem… lavičky, altánek? 

R 20: Altánek určitě, já nevím jako v parcích, občerstvení a může tam být koutek s 

nějakou hudbou, nějaký organizovaný kulturní akce. 

T: Co byste tam nejraději postavil, kdybyste nebyl finančně omezený a ne příliš technicky? 

R 20: Tak já jako milovník filmu, tak by tam mohlo být letní kino, nějaký promítací sál v 

zimě. Takový jakoby zájmový, jako bývaly klubovny Rychlý šípy, ty měly klubovnu ve 

vnitrobloku a bylo to u baráku, přiléhající. 

T: Přál byste si, aby tam město pořádalo nějaké kulturní akce? 

R 20: Určitě by to měla být ta myšlenka promítacího sálu za přispění města respektive 

městské části. 

T: Kdyby v bytech v přízemí vnitrobloku byla kavárna, krámky nebo služby např. 

kadeřník, potraviny, využíval byste je? 

R 20: Tak asi poptávka, která je, pokud se tomu rovná i nabídka… pokud by to tak bylo, 

tak nebytový prostory pokud by tam byly, tak by to bylo k užití asi jako bývalý kočárkárny a 

takovýhle prostory, tak jako začínalo v devadesátých letech, si pamatuju tam byly různý 

koloniály, byly tam prostory typu kadeřnictví, salóny kosmetický, nějaká malá kavárnička, to 

se dá v těch prostorech využít. 

T: Dovedete si představit, že za současného stavu byste si šel sednout s nějakým známým 

do toho vnitrobloku, kdyby Vás třeba přijel navštívit. 

R 20: Jo, i takhle jsem to praktikoval, pokud přijede nějaký známý, známá, tak sem jdeme 

se posadit a člověk tam může strávit příjemnou půlhodinku. 

T: A kdybyste byl vlastníkem pozemku, co byste tam změnil? 

R 20: Asi úroveň toho prostředí co se týká dohledu nad tím, co se tam nemá, aby se to tam 

opravdu nedělalo. Aby tam nepřišel nějaký narkoman, opilec, který tam bude dělat nepořádek, 

ničit tam stromy. Kdyby tam byl ustanovený správce toho dvorku, může to být člověk v 

důchodovém věku a bude to mít jako přivýdělek. Nebo člověk, který nemá nějaký zázemí 



sociálně nějaký jakoby vegetování tam za součinnosti s městskou částí, aby nad tím byl 

dohled, buďto kamerový systém nebo nějaká osoba, která by tam byla pro to, aby se tam 

nestalo, že druhý den je tam vysypaná popelnice nebo poškozený stromy. 

 T: Co si myslíte o zeleni ve vašem vnitrobloku? Je dostatečná? 

R 20: Myslím si, že ano. 

T: Já jsem se dozvěděla, že ty stromy ve vnitrobloku byly vysázeny, aby tu byl stín, 

protože tam předtím pražilo slunce, tak jestli si myslíte, že je to dobře, že to dětské hřiště je 

neustále ve stínu, nebo by bylo lepší kdyby ten prostor byl více prosluněný? 

R 20: Pokud se budeme bavit konkrétně o tomto vnitrobloku, tak tam je takový polostín, 

jsou tam místa, kde je slunečno a je pravda, že v letních měsících pokud by to tam bylo 

rozpálený, tak by byla vyšší teplota v okolních bytech, takže to přispívá k nějakému klimatu 

jakoby izolačnímu. Myslím si, že je dobře, že tam ty stromy jsou a pokud budou pravidelně 

udržovány, tak to bude dosahovat příjemného efektu.  

T: Víte, kdo pečuje o prostor toho vnitrobloku? 

R 20: Městská část. Respektive si najímá služby, které jsou s tím spojený. Myslím, že 

zajišťují sekání trávy, čištění od odpadků a tu údržbu běžnýho charakteru, hrabání listí a 

vysazování zeleně. 

T: Udržuje se to pravidelně? 

R 20: Ano. 

T: Myslíte, že dostatečně? 

R 20: Tak nikdy není nic dostatečnýho, ale asi tak je to dohodnuto s městskou částí. 

T: Byl byste ochoten platit větší nájem, kdyby prostor prošel revitalizací a následně by se 

více udržoval? 

R 20: Díky tomu, že jsou tam domy v osobním vlastnictví, tak nejde dát do položky nájmu 

údržbu toho domu, ale zase je pravda, že fondy městská část má takový a pak se to odehrává 

formou nějakých voleb jako jak se městská část stará a jaký má program a ten program 

dodrží, tak je to z toho fondu, který čerpá tyhlecty prostředky pro tu údržbu. Ale jako proč, 

pokud každý obyvatel do toho fondu přispívá nějakou desetikorunu, tak je to pak v řádu roků 

nebo během roku jsou to statisíce za ty obyvatele, když vezmete, že v domu je čtyřicet 



bytových jednotek a v každý budou tři obyvatelé… To je stodvacet krát desetkrát dvacet 

domů krát dvanáct měsíců, tak Vám to pak udělá, to co by během roku proměnilo, když máte 

na každého obyvatele desetikorunu. Když by to byla padesátikoruna měsíčně, tak je to pak 

pětinásobek. Což je částka, že by tam během roku mohlo stát deset biografů. 

T: Dovedete si představit, že by se o prostor staral někdo z místních? 

R 20: Jo, dokážu si to představit. Například u bratra, který bydlí na sídlišti, tak tam je 

místní obyvatelka, která vysazuje skalku, která se stará o to jak to vypadá před domem a dělá 

to pár hodin týdně a ta kultura, tam to bydlení je vidět, že si tam nedovolí chodit přes trávník a 

podobný věci, který, když vidí, že se tam někdo o to stará, tak rozumnýmu člověku průměrně 

uvažujícímu nepřijde nic nenormálního, že tam neběhá mezi odpadky. 

T:A byl byste vy sám ochotný se nějak podílet na udržování prostoru? 

R 20: Jo, ochoten bych byl a rozhodně bych tam přiložil ruku k dílu. 

T: Třeba jakým způsobem? 

R 20: Třeba posekat trávu, prořezat stromy pokud bych věděl přesně jak. 

T: Existuje několik možností, jakým způsobem se dá žít ve městě. Jaká by Vám byla 

nejpříjemnější, kdybyste si mohl vybrat. Myslím třeba vlastní domek, dům s vnitroblokem, 

dům bez vnitrobloku? 

R 20: Tak asi bytová jednotka, klasická cihlová zástavba buďto s balkonem nebo s 

vnitroblokem, nejlépe kombinace obou. 

T: Kdybyste měl na výběr byt v činžovním domě s krásně upraveným vnitroblokem a byt 

v řadovém domku před kterým je pouze rušná ulice, byl byste ochoten si připlatit za možnost 

v činžovním domě s krásným vnitroblokem? 

R 20: Rozhodně ano. 

T: Kdybyste srovnal vnitroblok s nějakým jiným veřejným místem, kam můžete jít trávit 

volný čas, jaké Vás napadne jako první? Jaké máte oblíbené místo třeba v Praze? 

R 20: Tak asi nejblíž Parukářka co se týká nějakého místa pro odpočinek, Grébovy sady a 

ještě mi napadá tady směrem k náměstí Jiřího z Poděbrad, tak tam jsou Čelakovského sady a 

Riegrovy sady, tam jsme asi strávili v dětství nejvíc, co se týká v parcích, tak to byly 

Riegrovy sady. 



T: Jak byste to místo s tím vnitroblokem srovnal? Třeba výhody parku… 

R 20: Tak dostupnost co se týká vzdálenosti a zase rozsah toho, že může být někde nějaké 

občerstvení, nějaká kavárnička spíš ve větším parku než ve vnitrobloku. Aby bylo soběstačný 

si na sebe vydělat, tak kavárna, to by asi vadilo místním lidem, že tam chodí i cizí, nejen z 

vnitrobloků. 

T: Vnímáte vnitroblok jako prostor, který je otevřen všem nebo spíš patří jen těm lidem, co 

v něm žijí? 

R 20: Otevřený všem, rozhodně by se mi nelíbilo, že bude vnitroblok, kam nemůžu 

vstoupit, já nevim, dvě stě metrů od mého bydliště. 

T: Většina vnitrobloků je ale takových. 

R 20: Spousta jich je uzavřených, že se tam nesmí, což mě jako… 

T: Už je to dané jakousi architektonickou podobou. Myslíte si, že je něco, co je pro ten 

vnitroblok charakteristické, pro ten konkrétní? 

R 20: Z mého pohledu jsou to rozhodně ty dva vstupy, které tam jsou. To znamená, že 

vejdete z jedný ulice a vyjdete na jiné ulici. To je jakoby čarovné už od dětství, aby se dalo 

projít domem a vyjít jinde a obráceně. Třeba spoustu kamarádů a spolužáků, vždycky je to 

zajímalo dík tomu, že ten specifický vnitroblok je tak koncipovaný jak architektonicky, tak to 

bylo něco, co ostatní  neměli a bylo to zajímavý pro spolužáky a kamarády v dětství.  

T: Takže jste je tam vodil na návštěvy? 

R 20: Ano.  

T: Cítíte se tam bezpečně? 

R 20: Ano. 

T: Jedním z problémů, o kterém jsem se dozvěděla je, že v tom prostoru se objevují 

narkomani. Proč myslíte, že je problém s nimi právě zde, proč je to místo láká? 

R 20: Tak to je asi podle té předchozí otázky, že je to otevřené všem. To je asi to slabé 

místo té otevřenosti a narkoman vidí, že tam to místo je a ví o tom s těmi dalšími, tak se 

budou scházet, protože na ulici si asi dávkovat drogu je asi pro ně víc nekomfortní. Je to pak 

otázka na městskou policii, která tam má dohlížet a pokud tam bude to vnímání, že tam je, tak 

si nebudu dovolovat, pokud tam hlídka prochází čtyřikrát denně, tak se tam bude narkomanů 



scházet určité množství, pokud tam bude chodit 4x za hodinu bude jich tam méně, když to 

bude čtyřikrát za rok, tak jich tam bude více. 

T: A prochází tam? 

R 20: Prochází. 

T: Chtěl byste, aby ten prostor byl uzavřený? Třeba aby se zabudovaly dveře z obou stran 

a jen lidé co tam bydlí by měli klíče? 

R 20: Já myslím, že by to pak bylo hodně, že by se tam ta komunita trochu vyčlenila, ale 

myslim si, že represivní pohled, pokud by tam byly instalovaný kamerový systémy, tak by to 

fungovalo trochu jinak. Ale nějaký správce, pokud by tam byl, tak by tam mohl srovnat více 

toho pořádku pro ostatní obyvatele. 

T: Myslíte si, že dříve, když jste tam vyrůstal, se lidé více znali v rámci toho obytného 

bloku než dnes?  

R 20: Určitě ano, ale bylo to spíš tím, že tam nebylo tolik nových bydlících. Dneska tam je 

spousta bytů, které jsou pronajímány na kratší dobu a tím pádem ty lidi se neznají a víc se v 

domech znali, protože tam bydleli po desetiletí a ne jako dneska, že se tam obmění během 

roku dvě bytový jednotky ve větším domě.  

T: Kdybyste měl třeba ve schránce pozvánku na společné grilování ve vnitrobloku, kterou 

by pořádal jeden ze sousedů, kterého příliš neznáte, za účelem zlepšení sousedských vztahů, 

zúčastnil byste se? 

R 20: Pokud bych čas na to měl, tak ano. Myslím si, že je to nejlepší cesta toho souseda 

poznat a pokud by mi nějak nepadl do oka nebo by to nebyla moje krevní skupina, tak pak 

další pozvání na grilovací akci bych asi neopakoval. Asi bych se cítil trochu dlužen to pak 

zopakovat na revanš, tak jako by to asi byla situace, že by se tam ty sousedský vztahy lepšily 

tímto. 

T: Využívají to místo i lidé odjinud, z blízkého okolí? 

R 20: Jo využívají co se týká, když řeknu v uvozovkách venčení dětí, tak tam chodí i 

rodinky, maminky s dětma i z jiných domů. 

T: Vnímáte to nějakým způsobem, když procházíte vnitroblokem, že jsou zde lidé, kteří 

sem nepatří a kteří tu jsou jen náhodou? Jestli dokážete odlišit místní? 



R 20: Tak poznám lidi, kteří bydlí v našem vnitrobloku, v našem domě, tak ty člověk zná 

od vidění a pokud tam jsou jiné tváře, tak si říkám jako, že asi budou odjinud, takže ano, 

poznám. 

T: A vadí vám, že ten prostor využívají i jiní lidé než obyvatelé domu? 

R 20: To je asi něco podobnýho, jako by někomu vadilo, že tady sedíme v kavárně a 

bydlíme na jiný části ulice, takže nevadí. 

T: Myslíte si, že tento typ prostoru všeobecně může podporovat lepší sousedské vztahy? 

R 20: Je tam spousta míst k setkání a možností setkání kde se dají nějaké sousedské věci 

prodiskutovat. 

T: Cítíte se v tom vnitrobloku v soukromí? 

R 20: Tak takové polosoukromí.  

T: Čím myslíte, že je to polosoukromí způsobeno? 

R 20: Možná tím, že tam jsou okna a je tam vidět, cokoliv člověk udělá, tak je x úhlů 

pohledů kdo Vás může vidět. Člověk by tam asi nechodil nahý nebo bych tam nedělal nápady, 

co člověk může dělat na chatě, na zahradě. 

T: Kdybyste měl možnost účastnit se nějakého spolurozhodování o budoucí podobě 

vnitrobloku, jaká forma dotazování by Vám nejvíce vyhovovala? 

R 20: Asi společné setkání a s nějakým koordinátorem, který by vedl tu debatu a dosáhlo 

by to ne k nějakému povídání, že je to špatně, ale udělal by se záznam a dostalo by se to v 

nějaké formě na městskou část a ta by se k tomu vyjádřila, jaké jsou možnosti, co za to bude 

požadovat, jestli nějaký poplatek měsíční za to, že opravdu budou garantovat, že k tomu 

dojde. 

T: Snažil jste se někdy sám aktivně o to, aby došlo k nějaké změně? 

R 20: Přemýšlím… Jako co se týká úklidu, když se tam bude válet odhozený karton u 

popelnic, tak ho přenesu do tříděného odpadu, pokud tam bude narkoman, co to přehnal s 

drogou, tak zavolám na stodvanáctku, pokud tam někdo dělá vylomeniny, tak zavolám 

městskou policii, ať si zkontrolují daný prostor, že se tam děje co by nemělo.  

T: Zajímá Vás, co se bude dít s prostorem do budoucna? 



R 20: Zajímá mě to, ale jsem trochu skeptický v tom, co se říká, že bude a co se může stát, 

ale jako… 

T: A co se říká? 

R 20: Nějaký návrh co může být a pak probíhá rok, dva a nic se tam neděje. Jako kontrola 

toho, že narkomani budou vymýceni, což jako nejde. Logicky nejde, ale jde to nějak 

umravňovat, aby tam ty prohlídky městský policie, že jo, jsou častější v nějakém období a 

těch narkomanů je tam míň než třeba přes zimu, když se strážníkům nechce chodit, tak pak 

jich je tam zase víc.  

T: Myslíte si, že je dobrý nápad stavět do budoucna blokovou zástavbu, která umožňuje 

vznik prostorů vnitrobloků? 

R 20: Význam to má, ale z pohledů developerů, tak sama víte, že je to dáno, že potřebují 

zastavět každý metr, na kterém vydělávají, tak pokud zastavěnost plochy bude sedmset metrů 

čtverečních a z toho bude tři sta metrů čtverečních vnitroblok, tak je jasný, že oni radši zastaví 

těch tři sta metrů a nechají tam minimální průduch spíš z pohledu statiky, než aby tam 

nechávali vnitroblok. Jinak vnitroblok je podle architektury dán, já nevím, když se podíváte 

třeba Drážďany a další města, tak tam bylo x set tisíc obyvatel v těchhle vnitroblocích, což 

bylo za Hitlera dáno jako negativní. V případě, když byly nálety, tak to bylo pro ty domy 

zničující. Pokud padla mina dovnitř vnitrobloku, tak se blok rozpadl. Ale odpověď je stavět 

domy s vnitrobloky. 

T: Dovedete si představit, že by se vnitroblok rozdělil na parcely a každý by si mohl 

koupit část? 

R 20: Jako dokážu si to představit. 

T: A Vy sám byste si koupil část? 

R 20: Já bych si možná koupil nějaký metr čtvereční a zasíl bych tam strom. 

T: Dodal byste ještě něco k tématu? 

R 20: Je to zajímavé téma, vnitrobloky. Člověka nutí přemýšlet o věcech, o kterých 

podvědomě nepřemýšlí, ale je pak si schopen uvědomit ty další souvislosti pokud by ten 

vnitroblok nebyl… jakoby třeba doposavadní život. 

T: Děkuji za rozhovor. 



 

Rozhovor 7 

 

T: Jak dlouho zde bydlíš v tom domě? 

R 21: Rok a půl asi. 

T: Proč jsi se tam přistěhoval? 

R 21: Protože jsem měl exekuce a bydlel jsem v malém bytě v Hloubětíně, v prťavým 

bytě, tak jsem chtěl bydlet normálně ve velkém bytě, že bych bydlel v centru.  

T: Vy jste asi neměli vnitroblok? 

R 21: Ne, tam jsme měli zahradu. 

T: Mohl bys to nějak srovnat, třeba… 

R 21: V Hloubětíně ten byt, to bylo víceméně barák, kde bydlelo šest rodin, takže to bylo 

jako bych bydlel v rodinném baráku se zahradou. Tady je ten člověk trochu ztracený, je to 

velký. 

T: Využíváš nějakým způsobem prostory vnitrobloku? 

R 21: Ne, vůbec.  

T: Proč? 

R 21: Protože mě to nezajímá. Děti nemám, abych si s nima chodil hrát na hřiště… 

T: K jakému účelu by to mělo sloužit podle tebe? 

R 21: K odreagování. Měl by tam být nějaký volný prostor nejen pro děti, aby si tam lidé 

mohli sednout na lavičku, jenomže do toho vnitrobloku nesvítí žádné sluníčko, tam je to 

víceméně tmavý kout. 

T: Myslíš, že by to mělo sloužit k parkování aut? 

R 21: Ne, vůbec. Ty auta by tam vůbec neměly být. Jednak tam mají předěly, parkovací 

stojany co se zvedají, každej je jinej, není to vůbec pěkný.  

T: Myslíš, že v prostoru platí nějaká pravidla? 



R 21: Platí pravidla, je tam přikázaný směr jízdy a lidi jezdí stejně v protisměru. Já nevim 

no, je tam bordel, je tam nepořádek… 

T: Přál by sis, aby se tam pořádaly nějaké kulturní akce? 

R 21: No, koncerty, akce a tak… 

T: Co si myslíš o té zeleni, která tam je, je dostatečná? 

R 21: Není dostatečná, měla by být daleko větší. Ten prostor je docela velký, mělo by to 

být víc využívaný. Nejen, že tam trávník, pár křoví a nějaký dětský hřiště, měli by to udělat, 

aby to trošku vypadalo. Akorát by tam ta zeleň neměla světlo, protože tam žádný není, takže 

problém. 

T: Stará se tam někdo o ten prostor? 

R 21: Stará, já nevím kdo to je, jestli pražský služby, ale teď tam foukali listí, sekali trávu 

a pískoviště urovnávají. 

T: Myslíš, že je to dostatečný? Ta péče? 

R 21: To jo. 

T: Dovedeš si představit, že by se o to staral někdo z místních? 

R 21: Ne. 

T: Nebo třeba ty sám? 

R 21: Ne, vůbec. 

T: Jsi spokojený s úpravou vnitrobloku nebo by stačily nějaké menší změny nebo celková 

revitalizace? 

R 21: Celková revitalizace. 

T: Co se ti tam nelíbí, kdybychom to rozvedli? 

R 21: Já bych to moc nerozváděl, protože já jsem docela ujetej, takže podle mýho by ty zdi 

měly být udělaný pěkně, protože jsou opadaný, plot natřený, ty hřišťátka špígl nýgl a ta zeleň 

a všechno by mělo být upravený. Je tam prostě nepořádek… je to tam všechno rádoby… 

rádoby dětský hřiště, kam chodí maminky s dětma a když to upravujou ty pražský služby, tak 

je to takový o ničem, měli by se o to víc starat.  



T: Kdyby tam probíhala nějaká změna, chtěl by ses nějak osobně podílet na budoucí 

podobě? 

R 21: Chtěl, ale na druhou stranu, lidi na to víceméně kašlou, tak bych se do toho nijak 

neangažoval. Jinak bych se na tom chtěl podílet, aby to vypadalo líp.  

T: A jak? 

R 21: Všelijak. 

T: Třeba jestli bys chtěl o tom spolurozhodnout? 

R 21: Jo, akorát, že já ten byt nevlastním, já platím nájem majitelce. Tyhlety lidi, to je 

družstvo vlastně, celej tenhle blok, oni se o to starají, tak se o to mají starat daleko líp. Dřív 

tam třeba jezdili policajti, teď tam nejezdí. Kolikrát se stane, že si tam někdo dává drogy nebo 

tam hulí. Chodí tam různý individua. 

T: Snažil jsi se někdy sám aktivně aby tam došlo k nějaké změně? 

R 21: Ne, kdepak. 

T: A zajímá tě, co se s tím bude dít do budoucna? 

R 21: Víceméně, jak mi to nepatří, tak asi ne. Věděl bych jak to využít k lepšímu, ale to by 

znamenalo, že by ten byt musel být můj a potřeboval bych tam bydlet delší dobu, tak bych i 

sám dal třeba prostředky, abych to zlepšil. Ale víceméně je mi to jedno, jestli se stěhovat 

někam jinam, protože tady se žít nedá.  

T: Myslíš, že je ten prostor bezpečný? 

R 21: Ale jo, asi jo.  

T: Ty sám se tam cítíš bezpečně? 

R 21: Tak já jsem vyrostl na ulici, takže mi i nebezpečný místa přijdou bezpečný, tak co na 

to mám říct? Tak asi jo. 

T: A neslyšel si o někom, kdo by se tam dostal do nějakých problémů? 

R 21: Ne, kdepak. 

T: A chtěl bys, aby ten prostor byl uzavřený? 

R 21: Jak uzavřenej? 



T: Jako pro veřejnost. 

R 21: Kdepak, ono je hezký, když tam jsou lidi, kteří tam žijou, i když mi vadí, že tam 

hulákaj, že je to slyšet až do bytu, ale je dobrý, když je vidět, že tam je život než mrtvo a 

hnusno, nějaká špína nebo tak.  

T: Myslíš, že ten prostor může podporovat lepší sousedské vztahy? 

R 21: Asi jenom pro ty, co mají děti, co tam chodí s dětma na hřiště, jinak víceméně, tak 

pejskaři se tam potkávají, tak asi jo. Zčásti jo.  

T: Seznámil ses tam někdy s někým? 

R 21: S nikym, já se jen bavim, ty pejskaři a to no. 

T: Využívají to místo i lidi odjinud? 

R 21: To si nejsem jistej, to nevim. Myslím, že asi jo.  

T: Takže je neodlišuješ nějakým způsobem… 

R 21: Ne, ne, já ani nevím kdo je místní a kdo není. Prostě, tam jsou lidi. Koho znam z 

baráku, tak ty ženský s dětma, to vím, že tam jsou, ale jestli tam chodí někdo odjinud, to 

nevím.  

T: Myslíš, že se lidé dřív víc znali v rámci jednoho vnitrobloku? 

R 21: Asi jo, myslím, že jo. Myslím, že tam nebylo vždycky hřiště, že tam byly lavičky a 

ty babky si tam chodily vysedávat a myslim, že jo, že se z těch baráku znali.  

T: Cítíš se v soukromí v tom prostoru? 

R 21: Jo i ne. Spíš ne. Ale jako soukromí toho, že tam ty lidi bydlí, a i když tam chodí 

třeba odjinud, tak jakoby jo, jako víceméně se dá říct jako rodina… co tam chodíme, ale je 

tam dost lidí na muj vkus, jako když jdu, tak prostě v létě tam sedí maminy s dětma a není to 

tak soukromý. Tak i tak.  

T: Jaká verze bydlení by ti byla nejpříjemnější, kdyby sis mohl vybrat? Myslím ve městě, 

kdybys mohl bydlet v rodinném domku nebo v baráku co má vnitroblok nebo v řadovým… 

R 21: No, já spíš v rodinným domku a tak. Já mám rád šum toho města, ale na druhou 

stranu bych chtěl mít svůj klid, ale v Praze se nedá, akorát na okrajových částech Prahy. 

T: Navštívil jsi někdy nějaký jiný vnitroblok? 



R 21: Ne, asi jo, ale lehce. 

T: Jaké tě napadne místo v Praze, kde bys mohl trávit volný čas? 

R 21: Tady na Parukářce třeba, zajdu, nechám venčit psa a můžu si tam dát pivo, sedět 

venku jako na zahradě. Ale Parukářku chtějí zastavět. Jsou i jiný místa. Třeba Divoká Šárka, 

tak já jezdím na kole, tak mám místa, kde jezdím.  

T: Myslíš, že je něco pro ten vnitroblok charakteristické? 

R 21: Psí lejna a děti.  

T: A kdybys měl na výběr být v činžovním domě s hezky upraveným vnitroblokem a byt v 

řadovém domku, kde máš před tím rušnou ulici, byl bys ochotný si připlatit za ten hezký 

vnitroblok? 

R 21: Jo jo jo.  

T: Myslíš, že je dobrý nápad stavět do budoucna blokovou zástavbu, aby byl umožněn 

vznik prostorů jako vnitroblok? 

R 21: Nemyslím si, myslím, že v Praze je postaveno dost, že už by se stavět nemělo. A že 

se staví, člověk si říká, že to ani není možný, samý baráky a stává se z něho město bez zeleně, 

strašný.  

T: Dovedeš si představit, že by se dvorek rozdělil na parcely a každý by si koupil část? 

R 21: To ne, to je blbost, to je malej prostor zase.  

T: Dodal bys ještě něco k tématu? 

R 21: Ani ne. 

T: Děkuji za rozhovor. 

 

 

 

Rozhovor 8 

 

 



T: Jak dlouho tam bydlíte? 

R 22: To bude skoro odjakživa, já jsem se tam narodil, byl jsem nějakou dobu na Černým 

Mostě a pak jsem se tam vrátil zpátky.  

T: Můžete to nějak srovnat, kde jste bydlel, jestli by to šlo? 

R 22: Tak ten vnitroblok je takový osobnější, ty lidi tam znáte v tom jednom prostoru a s 

tím Černým Mostem? Tady je znáte celou dobu, to je nesrovnatelný. Tady potkáváte ty lidi 

venčit psy každý ráno. Když se to zprivatizovalo, tak se to začalo hodně měnit. Ty lidi jsou 

nájemný, tak se míchají víc. Ale zůstali tam ty starší lidi, tak ty tam po komunismu než se to 

zprivatizovalo, byly třeba dvacet let. Byla to taková rodinnější atmosféra. Není to vždycky 

výhoda, ale je to příjemnější, když se znáte. Mně to v tuhle chvíli hrozně vyhovuje. Za pár let 

to může být jiný. Ten vnitroblok je fajn. Máme velkou výhodu v tom, že máme ten park, 

nemáme tam žádný garáže nebo něco takovýho. To většinou bejvá. To je vždycky úplně 

zničený, ty baráky.  

T: Dost často je to zastavěný. 

R 22: Zase na druhou stranu, tam nemůžeme udělat žádný mříže, tam ty divný existence u 

těch průchodů u těch vnitrobloků. To je jedna z největších nevýhod… je bordel kolem 

popelnice, ty odpadky, že v noci se tam člověk necítí úplně bezpečně po cestě domů, protože 

do toho baráku se nedá dostat jinak.  

T: Jak sám využíváte ten prostor? 

R 22: Parkoval jsem tam dřív, teď už tam neparkuju, protože je to šíleně drahý. Nedělám 

procházky, dokonce mě překvapilo, jak okolo toho, jednou jsem šel z auta a šel jsem tou 

druhou stranou a došlo mě, že úhlopříčně jsem šel tak dvakrát v životě a na druhou stranu 

mám výhled do toho vnitrobloku a jestli to nějak využívám, tak tam neustále koukám z tý 

kuchyně a je to takový hrozně příjemný, uklidňující. A když tam v létě roste nějaký strom, tak 

je to pěkný, z jedný strany máte výhled na celou Prahu a z druhý strany máte park. To je pro 

mne zásadní využití toho vnitrobloku. A na ten park v tuhle chvíli nechodím, když jsem byl 

malý, tak jsem chodil na pískoviště. Jestli budu mít nějaký děti, tak si tam budou chodit hrát. 

Potom to začne mít jinej význam. To jsme měli třeba, tak jsme ho nevyužili v tom  

vnitrobloku, protože tam jsou kočičí hlavy. To mi přijde… tam jsme měli kus trávy jinde.  

T: K jakému účelu by to podle vás mělo sloužit? 



R 22: Já si myslím, že to hřiště je dobrý nápad. Nikde kolem nejsou, kdyžtak v nějakých 

školkách, tam se děti nedostanou. Já souhlasím, aby to bylo otevřený pro všechny. Vůbec mi 

to nevadí. Vím, že si spousta sousedů stěžuje, že ty děti řvou třeba přes prázdniny. Mě je to 

fakt jedno, já tam nejsem přes den. Já mám kuchyň na tý straně a přijde mi to fajn, když tam 

něco vařim a ty děti tam hulákaj. Já bych s tim souhlasil, když se udělá nějaký lepší, hezčí. To 

bych podpořil všema deseti. Na druhou stranu, když by tam bylo hřiště, tak by se mělo 

zamezit, ty feťáci a bezdomovci nějakýma dveřma v tom průchodu. Plánujou se nějaký 

čipový karty. I to by se dalo udělat. Pár lidí co by chtěli chodit na hřiště, tak by si ty karty 

zařídili. Ale to je všechno daleko, je tam spousta právních problémů. Rozhodně by to nemělo 

být parkoviště. Teď se v tom vnitrobloku parkuje, tak kdyby tam ty auta zmizely, tak by mě to 

asi nevadilo. Je to trochu hnusný. Když tam pak někdo parkuje naštorc a vy se pořádně 

nemůžete dostat do průchodu, tak je to takový nepříjemný. Nebo kdyby se to omezilo.         

T: Nějaké další využití?  

R 22: Rozhodně ne garáže, rozhodně ne zastavět, neudělat tam takový ty protažení těch 

vchodů. To se díky bohu u nás teď nestane. Ten park je naštěstí chráněnej hodně. Pochybuju, 

že by to někomu prošlo. Souhlasím s tim hřištěm, nic jinýho mě nenapadá. No, to jsou baráky 

asi z roku dvacetdva, takže na něm podstatě nemůžete udělat nic. Okna nepřipadají v úvahu, i 

když spousta lidí je udělaných má, ale mají to udělaný hodně citlivě, že vypadají jako ty 

předchozí. Ale cokoliv výraznějšího, nějak balkony předělávat, to je těžký. 

T: Co si myslíte o zeleni, je tam dostatečná? 

R 22: Přijde mi, že ty stromy jsou dost velký, to si představuju u tý cesty, že kdyby byla 

nějaká bouřka, tak tam spadne větev, ale bez tý zeleně by to bylo hrozný. Je dobrý, že tam ty 

stromy jsou. Neměnil bych to. Je to v pořádku, ty stromy jsou velký, ale není to, že by se 

člověk měl bát. Teď tam jeden sundali, ale kvůli tomu, že jsme tam měli postavenou trafačku. 

Tu tam teďka zbourali a to je super. To jsme hodně vděčný tomu pánovi na zastupitelstvu, že 

to s náma vyjednal. Jednoznačně ty stromy prostoru přispívaj.  

T: A stará se tam někdo o to? 

R 22: Jo, musím říct, že mě to docela překvapilo. Nevím, kdy to začalo, asi tak tři roky 

zpátky, tak jsem si všiml, že tam jsou hodně metaři, asi tak čtyřikrát do roka uklidí celý ten 

prostor a dvakrát možná třikrát se starají o ten park, seberou tam listí, upraví pískoviště. Tohle 

dělají. Tam je velký problém s čistotou popelnic, třeba dnes ráno byly vyházený kolem 

průchodu. To je hrozný, ale chápu, že to město nemůže každý den uklízet. Navíc ten prostor? 



Ta silnice sice je města, ale s těma popelnicema, neplatíme za ně nájem, zatím, teď se to 

dohaduje. Tyhle věci chvíli trvají, takže na kom by to uklízení bylo nebo nebylo. To je 

problém s tímhle úklidem, ale to není záležitost města. My jsme si to uklízeli, že jsme se 

vždycky skládali na nějakou paní, která to vždycky uklidila zpátky dovnitř, ale už byla hodně 

stará a už to dělat nechce, nemá čas, takže to asi nebude. Ale teď je tam velká iniciativa, která 

by tomu měla přispět, že místo tý trafačky se vybourá díra a do tý díry se dají všechny 

popelnice. To by bylo fakt dobrý, bude to trvat rok, dva, ale pak si myslím, že ten vnitroblok 

bude úžasnej. Že tam nebude žádnej problém, že tam ty bufeťáci nebudou chodit. Jinak o ty 

baráky se starají… někde to vypadá dobře, někde hrozně, spadaný zvonky, omítka, že se o to 

nestarají, lidi tam venčí psi. Nesbírají to, je to nechutný, ale to se teď hodně zlepšilo, jak jsou 

všude ty pytlíky. Bylo to hrozný, teď už jen minimálně.  

T: Jak jste spokojený s úpravou vnitrobloku? 

R 22: Teď musím říct, že moc, protože zbourali tu bednu. Ten krásnej prostor narušovala 

krabice akorát naproti našemu vchodu. Jste vylezla a před sebou jste měla krabici a neviděla 

jste do toho parku. To mi udělalo radost. To trvalo deset let. Ale zas to není tak úplně 

domyšlený, protože oni to sundali, celý to zasypali, udělali tam ten plot zpátky se vším všudy 

a za rok to budou vybourávat a budou se tam dělat ty popelnice. Uklízet se tam uklízí, nic 

jinýho se tam asi dělat nedá, co se úpravy týče, možná hezčí prolézačky, ale to mě teďka 

netrápí. Jsem spokojenej, je to tam pěkný. 

T: Chtěl byste se na tom podílet, kdyby tam probíhala nějaká změna? 

R 22: Jako, že bych tam měl brigádu… Já bych se na tom jako chtěl podílet, protože jsme 

v tom výboru a snažíme se něco dělat, takže když nás něco napadne, prostě píšem. Třeba za tu 

bednu jsme lobovali strašně, takže já už nad ním trávím něco času. Nechci říkat, že to mám 

odpracovaný, ale na druhou stranu hodně intenzivně pracuji, takže i kdybych chtěl, tak by 

nebylo moc místa, jak se tomu věnovat. Líbilo by se mi zajistit někoho, kdo bude uklízet 

bordel okolo popelnic, ale on to nikdo nechce dělat. Tomu se nemůžete divit. Ale určitě se 

chci angažovat v tom, postavit tam tu ohrádku na popelnice. To je můj úkol číslo jedna. Tak 

nějak to parkování… teď mě napadá, že tam jsou ošklivý ty parkovací zábrany. Ty by se daly 

udělat nějak líp, každá je jiná… Na druhou stranu vím jak to tam je s tím parkováním, jak si 

to různě rozbíjí, strkají si do toho sirky… V tom se angažovat nebudu, já tam místo na 

parkování nemám a ani nikdo z baráku nepřišel, že by chtěl, aby se s tím něco dělo. Třeba na 

tu bednu spoustu lidí reagovalo. My tam máme snad jedno parkovací místo z celýho domu, 



takže nás to nějak netrápí. Pokud by šlo o nějakou iniciativu typu pojďme to tam zvelebit, tak 

to organizovat nebudu, protože jsem tam s tím spokojenej.  

T: Kdybyste se mohl vyjádřit k budoucí podobě, jakým způsobem by Vám to bylo 

nejpříjemnější, nějakou anketou… 

R 22: To už teďka anketa byla, takže jsme v kontaktu, oni se dost angažujou na tý Praze 

tři. Když se tam to hřiště udělá nový, hezký, upraví se ta tráva, udělají se tam nový 

prolézačky, který nejsou z mýho pohledu nutný, ale určitě se tam vymyslí něco lepšího. To 

hřiště je tam prostě takový vypadaný hodně do okolí, takže by se to nějak celý rozkopalo a 

dalo se to zpátky, udělalo se to pěknější, tak jo. Ten plot je v pohodě, tam občas jsou tam 

rozpadlý takový hrany, to by se vyspravovaly, to by bylo fajn. Mně se tam hrozně líbí ty 

kočičí hlavy, to bych tam nechal, to bych neměnil. A s tím se pak nic většího, lepšího udělat 

nedá. Jak jsem říkal, kdyby zmizely ty parkovací místa, tak by to bylo hezký, ale je to 

neprůchodný. To se nemusíme bát, že by to někdo zařídil. To je asi tak všechno, baráky jsou 

natřený všechny stejně. Ošklivou barvou, to nevadí, ale jsou stejný…. Jiný využití než je to 

hřiště bych nechtěl. To se plánovalo, že se to hřiště zúží a udělá se tam malej parčík a rozšíří 

se zóny parkování, to v žádným případě. Uvidíme, co se stane za pět let až budu mít rodinu, 

možná budu chtít úplně něco jinýho. Jak jste se ptala na tu anketu, tak anketa je určitě dobrá, 

nevím, jak to zafungovalo, právě se vyjadřovalo, kde bylo pět druhů možných využití, z nichž 

byly dvě tak nějak stejný, další jestli dát dohromady to hřiště a zmenšit to parkování, že tam 

budou ty vyhrazený místa, tak to by mě vyhovovalo, to by se mi líbilo, proto já jsem hlasoval 

a pak tam byly ty popelnice, jako ta změna, to se nějak hejbá a to se pak zapustí dovnitř. To je 

jedna z věcí, ten park je velkej hezkej a ty popelnice z toho trochu ukousnou, ale zase ne 

takovej a stejně je tam jenom tráva. To je takový rozumný využití. Jo a vyjádřit se, tak určitě 

anketa a anketa nějak medializovaná, protože jak jsou ty schůze těch výborů a těch 

shromáždění, tak jako je dobrý…, teď to bylo fajn, že jsme to dostali těsně před 

shromážděním, takže jsme přišli s tou anketou a je dobrý se k tomu vyjádřit jednotně… Co si 

o tom myslíte a fotky přiložený, že jsme jim to ukázali a i ti problémoví jedinci se shodli. 

Anketa je určitě dobrá, těžko říct jestli se to dá dělat nějak jinak než tou anketou, protože ty 

lidi vám nikam nepůjdou, oni jsou maximálně schopní poslat mejla. To je tak všechno. Tam 

to bylo dokonce písemně, že se to mělo zaškrtnout a poslat, tak to snižuje množství odpovědí, 

které dostanete. Asi internetová anketa by byla ideální. Kdyby lidi nahlásili mejly.  

T: Myslíte, že je ten prostor bezpečný? 



R 22: Myslím si, že ne. Mojí matku tam napadli fyzicky, ta už tam teda nebydlí, teďka 

bydlí jinde. To byl takovej jeden schizofrenik a někdo zatroubil a on se lekl a začal s ní mlátit 

o zeď. Naštěstí se jí nic nestalo. Nejhorší je, že třeba městská policie to tam čas od času 

objede. Ale já vidím, že si tam chodí píchat, tak zavolám na policii, že tady lidi fetujou a že 

jsou tam děti na hřišti a oni řeknou jo a tak tam třeba i přijedou a narkomani jsou dost často i 

někde jinde. Rozhodně to není bezpečný, v noci to není bezpečný. Tím jak je to schovaný. A 

ty vchody jsou zapuštěný do baráku a máte sloupky a za nima jsou dveře asi metr a půl 

dovnitř domu, takže vy jdete do uzavřenýho prostoru, do kterýho není vidět z ulice, a pak 

lezete do prostoru, do kterýho není vidět ani z vnitrobloku. Třeba vedle nás si tam udělali 

mříž na stěnu toho domu, takže se tam nedostanete bez klíče, i na ten kousek metr a půl, tam 

občas spí nějaký bezdomovci a to je nepříjemný. Stávalo se, že tam lidi byli napadení, právě 

lidma co se tam hrabou v popelnicích. Daly by se dát mříže do obou těch vchodů, což je podle 

mne jediný správný řešení a ta mříž by musela být na čip, aby se to jako zámek nedalo zničit. 

Ty policajti tam můžou jezdit častěji, ale to asi ničemu nepomůže, se obávám. U těch 

popelnic se provozuje od čtyř odpoledne do jedenácti večer bezdomovci. To je nechutný a 

bezpečný to rozhodně není. Ty popelnice, to je jedinej důvod, proč to tam není bezpečný. 

Pochybuju, že by tam byl někdo jiný, kdo by to tam ohrožoval.  

T: A vy byste chtěl, aby to bylo uzavřený? 

R 22: Pokud by se tam udělaly mříže, tak rozhodně jo. Já věřím, že je to v rozporu s ideou 

volnýho města, já vím, že chce jít každej do parku, ale já vím, jak to tam vypadá. Dokážu si 

představit, že maminky s dětma a kdokoliv, kdo by si chtěl jít sednout do toho parku, tak by 

se vybavili čipama. Je to blbý, stálo by to třeba kilo, ale byli by jsme všichni spokojený. Bylo 

by to napsaný na kartičkách, po nějaký osobní schůzce, aby člověk věděl, že to není nějaký 

narkoman. No, všichni by jsme to chtěli uzavřený, protože už jsme tam dlouho a víme, že to 

není legrace a primárně hájíme ty co tam bydlí. Problém je s hasičema a policajtama, kdyby 

se něco stalo. To máme správcovou službu dvacet čtyři hodin na nějaký průsery, tak by někdo 

musel seběhnout, ale to se snad nějak řešit dá. Třeba hasiči v bankách mají univerzální klíče 

na bezpečnostní dveře.  

T: Myslíte, že ten prostor může podporovat lepší sousedské vztahy? 

R 22: Určitě jo, ty lidi znáte. Dokáže je podporovat i tak, což je absurdní, my tam máme 

pár problémových lidí a vždycky máme velký shromáždění jednou za rok a tam se vždycky 

dost pohádáme s některýma lidma. Člověk něco chce a pak jsou tam dvě, tři rodiny, které jsou 



proti a tím jak se potkáváme v tom vnitrobloku, tak ten pocit z toho shromáždění ustupuje. 

Zdravíme se a všechno, ale zjistíme, že se nedokážeme bavit, že máme odlišný názory. Třeba 

kolik peněz dávat do toho domu, lidi razí úplně nesmyslný minimální částky. S některými se 

dokážete bavit, takže jo, určitě to přispívá. I že se s těma lidma vidíte v oknech, vidíte je na 

tom dvoře, v těch oknech. Já už ten vnitroblok beru jako součást svýho bytu, to už k tomu 

patří. Ten výhled na ty stromy je fantastickej. 

T: A využívají ten vnitroblok i jiní lidé? 

R 22: Tam chodí maminky s dětma a řvou tam. To některým lidem vadí. To by asi byl 

problém, kdybychom to chtěli uzavřít. To ale zase vyváží to, že se tam každý den bojím, jestli 

tam někdo nevyleze s nožem, kdyby to bylo zavřený a čistý. Drtivá většina vnitrobloků v 

Praze je uzavřených.  

T: Nebo aspoň v noci. 

R22: To je pravda, aspoň na tu noc. Tam by ale byl problém, že by se tam bezdomovci 

stáhli a někdo by je musel vyhnat ven, což by musel být policajt a to byste musela každý den 

volat, protože vy nemůžete. Ani u těch popelnic. 

T: Odlišujete nějak ty ostatní lidi od místních? 

R 22: Nedokážu říct, protože tam je v těch našich dvou domkách třicet šest partají a kolem 

dokola to bude ke dvou stovkám, takže to je tisíc lidí. Neodlišíte, která ta maminka… Poznam 

ty naše. Poznáte ty okolo popelnic a mám pocit, že se tam prodávají drogy… Lidi používají 

vnitroblok jako průchod, že vylezou z metra, což je v pořádku. Nevím, která skupina by to 

mohla využívat, maminky s dětma hodně, vevnitř se prochází. 

T: Cítíte se tam v soukromí? 

R 22: Já se cítím soukromě v našem domě. Ty lidi tam znám, v našem vchodu máme 

úžasný vztahy se všema. V tom vnitrobloku ani nemám potřebu cítit se v soukromí, tam jako 

vylejzám na ulici v podstatě. Jestli někdo uvidí, v čem jdu do práce v tom vnitrobloku nebo až 

na ulici, to je mi jedno. Nebo že jdu opilej pozdě domů. Je mi jedno jestli se to stane tam nebo 

tam. Já ani neberu ten vnitroblok jako soukromej osobní prostor. 

T: Jaká možnost bydlení by Vám byla nejpříjemnější, kdybyste si mohl vybrat? 

R 22: V tuhle chvíli… jediný co mě vadí, že tam není vejtah v tom baráku, že jsem úplně 

nahoře, ale teďka mně to nevadí, že jsem mladej. Ale teď bych neměnil. Jsem v centru, přímo 



na metru, kousek od Václaváku, je to fajn a ten vnitroblok je pro mě velký pozitivum. I přes 

ty problémy, který tam jsou.  

T: Kdybyste měl bydlet v činžovním domě s hezkým vnitroblokem nebo v řadovým 

domku, kde by byla ulice před tím, jestli byste si byl ochotný připlatit za tu možnost s 

vnitroblokem? 

R 22: Tyhle možnosti jsou takový, že to Vám nedokážu říct. Záleží na strašně moc věcech. 

Za možnost vnitrobloku bych si určitě dokázal připlatit, kdyby vypadal jako ten náš. Kdyby 

tam byl park a nebyly tam garáže, a kdyby to byla dobrá lokalita. Kdybych měl být v 

podobných činžácích ve stejné lokalitě, tak bych ten vnitroblok určitě chtěl mít. Záleží na 

lokalitě, na ceně, na všem. V tuhle chvíli netoužím bydlet v domečku. Zvažoval jsem i to, ale 

domeček je většinou dál od centra a to pro mě teď není zajímavý. Už kvůli práci, dojíždění 

vlakem znám. 

T: Kdybyste měl vnitroblok porovnat s nějakým jiným místem, kde se dá trávit volný čas? 

R 22: Tak já teď v tom vnitrobloku netrávim čas, pro mě je lepší ten park, je to 

prostranství těch maminek, což já respektuju, nikdy jsem si tam nešel sednout a jen se koukat, 

protože jsem neměl tu potřebu, i když na tom hřišti jsem párkrát byl, ale z jiných důvodů, ale 

do parku třeba bych šel. Posadit se do klidnýho parku, kde není to hřiště. Neříkám, že bych 

preferoval, třeba za tři roky to bude jinak. V ten moment tam třeba budu chodit a trávit hodně 

času. Kdybych si měl vybrat místo na trávení volnýho času, tak ten vnitroblok to nebude. Spíš 

do budoucnosti.  

T: Spíš kdybyste to mohl porovnat s tím parkem?  

R 22: Tak ten park má výhodu, že jste tam dál od těch lidí, většinou. Podle toho kam jdete. 

Zase tam nepotkáváte ty lidi, který znáte. Necítíte se jako doma.  

T: Co si myslíte, že je pro ten vnitroblok charakteristický? 

R 22: To, že není zničený, jako většina těma garážemi a těma zástavbama vnitřníma 

strašnýma. To je velká výhoda a je to poměrně unikátní charakteristika na těch Vinohradech. 

Našla jste takový nějaký domy jiný, který by měli uvnitř park? Mě by to strašně zajímalo, já 

bych se tam šel i podívat.  

T: Tam, kde je to otevřený, tak je to ulice Baranova, tam by mělo být taky nějaký hřiště.  



R 22: Já jedinej znám ten náš na celých Vinohradech. Já si myslím, že tam jiný takhle 

veřejný není. Možná pak někde na Smíchově. I známý, co jdou k nám, tak říkají, že jinde 

takový není. To je unikátní charakteristika, že je otevřenej, že je nezastavěnej, že je tam ten 

park, to hřiště. To je hřiště v širokým okolí. Nejbližší je někde na Lobkovičáku, to je pět 

bloků nebo kolik. To je tak všechno. A pak tím bordelem, to je bohužel taky charakteristický. 

Když tam přijdete ze špatný strany, jakoby od nás, to je obludný občas okolo těch popelnic. 

To je taková smutná charakteristika. A i tím, že ty domy jsou strašně krásný, ty vršky domů, 

to je nádhernej činžák, zevnitř i z venku. Ten se strašně poved, ty čtyři patra natřeny a ten 

zděnej vršek, hrozně to sedí dohromady. 

T: Dovedete si představit, že by se ten dvorek rozdělil na části a každý by si mohl část 

koupit? 

R 22: To je zajímavá otázka. Jako, že by se srovnalo to hřiště a každý z toho domu by 

dostal… V žádným případě si to nedokážu představit. Přestavit si to dokážu, protože to vidím 

všude, ale to by to nejhezčí na tom vnitrobloku zničili. Nehledě na tom, že ten náš vnitroblok 

by se na to nedal moc využít, protože jak máme ten vchod zevnitř, tak by to nešlo udělat. To 

by bylo špatně. Chápu to jako naše domovní soukromí, víceméně společný. Ne, nedokážu. 

Tam by to neprošlo.  

T: Myslíte si, že je dobrý nápad, stavět do budoucna blokovou zástavbu? Aby vznikaly ty 

prostory. 

R 22: S vnitroblokama? Záleží jak by vypadaly, protože dneska to není moc žádoucí, 

protože vy ten prostor dáte úplně vniveč a kdyby jste to dala do řad, tak tam uděláte o hodně 

víc bytů, ale mně se to líbí. Třeba v Holešovicích jsem viděl úplně nový byty s hezkýma 

vnitroblokama, takovýma polovnitroblokama, že tam máte řeku, je to do účka, to je fakt 

pěkný, i když tam ten barák potom spadnul, jak se to posouvalo. Ale já bych to podporoval, 

líbí se mi to, pokud bude mít někdo odvahu takový baráky stavět. Je to dobrá cesta, ne to 

všechno narvat k sobě a co nejvíc vysoký. Ty vnitrobloky jo, ale nevím, jestli veřejný jako 

máme my.  

 

 

Rozhovor 9 



 

T: Jak dlouho tam bydlíš? 

R 23: Je to od roku dva tisíce tři. Vlastně jedenáct let. Takhle dva tisíce sedm. 

T: A předtím jsi bydlel kde? 

R 23: Bydlel dole na Žižkově. 

T: V jakém typu bydlení? 

R 23: Byl to taky činžák. Podobný styl zástavby, jako v takovéhle části. Takže porovnání 

celkem je, ale… 

T: A můžeš to nějak porovnat? 

R 23: Určitě, tohle je vyšší třída. Původní Žižkov byl, že jo, dělnická čtvrť původem. 

Teďka Vinohrady to máš úplně o něčem jinym. Vlastně byly Vinohrady jedna, Vinohrady dvě 

původně. Kolem Viktorky dole, jak je stadion jestli znáš? Tak tam bejvala teplárna. Takže v 

tomhletom duchu. Co ti k tomu říct, k tomu našemu konkrétnímu vnitrobloku. Nevim, jak 

dlouho si tady procházela? 

T: Tak od září jsem se tam začala pohybovat. Tak čtrnáct dní v kuse jsem tam chodila, 

prostě od září.  

R 23: Takže víš vlastně o tom, že v tom našem vnitrobloku byla trafačka obrovská? To už 

nevíš?  

T: Ne. 

R 23: Byla tam původní trafačka. Takový ty velký prvorepublikový. Bylo to celý to okolí 

širší a ta převáděcí trafostanice … Byla to taková akce na dva měsíce cca. Pak tam udělali 

takovou nenápadnou kapličku. Ta je vedle těch popelnic. A teprv uvidíme, co to udělá s 

mikroklimatem, protože zatím tam pěkně profukuje, protože, jak je tam ten průjezd. Tak na 

konci toho průjezdu, to prostě končilo trafačkou, ten vzduch se tam lámal vlastně o ten barák. 

Teď to tam není, tak uvidíme, jestli se tam nebudou dělat závěje.  

T: Takže to tam ješte nebylo přes zimu. 

R 23: Ne ne ne. To tam ještě přes zimu nebylo. Je tam dokonce pěkně vidět, když si to 

budeš chtít odměřit, jak velká ta trafačka byla. Dá se to odměřit, krásně to tam zasypali, teď 

tam dali travní semeno. To poznáš potom… 



T: Využíváš nějak ty prostory vnitrobloku? 

R 23: Osobně, prakticky…je to základní problém všech možnejch vnitrobloků. Sice tam 

udělali dětský hřiště, tak aby jako tam fungovali ty rodiny s dětma. Ale jak to tak chodí na 

dětských hřištích se spolčujou všelijaké živly, že jo. Takže chodí tam fetáci, teď zjištujou, že 

to mají od Flory od metra blízko. Takže zalejzají do těhlech neosvětlenejch chráněnejch 

vnitrobloků, že jo. No teď jako je taková tendence, aby odtamtud ty lidi vyhnali a dala se tam 

zase, ta původní funkce těch parkovejch úprav. Byla o tom dokonce taková veřejná diskuze s 

vlastníkama všech okolních bytovejch jednotek okolních domů. A s nima se teda uvažovalo, o 

tom jestli chtějí uzavřít ten vnitroblok úplně pro veřejnost nebo jestli tam chtějí z toho udělat 

polouzavřenou plochu. 

T: A to se ptali jen vlastníků? 

R 23: Jednotlivejch obyvatel, vlastně všech dotčenejch lidí, co s tím jsou spojený. I třeba, 

že by ten pozemek mohl bejt rozpalcelovanej. …A dokonce ČVUT, ne teda naše fakulta 

přímo, ale ta vedlejší, ta vedle nás. Tak ty si vymysleli, že by tam mohlo bejt i něco, nějaká 

nová zástavba, v rámci toho vnitrobloku směrem blíž k Vinohradský. A s tím že by tam mohli 

postavit třeba nějaký minikino, že by oživili ten prostor a přitáhli by trochu ty lidi do 

vnitrobloku. Urbanisticky zajímavý, pro ty místní nepoužitelný, protože tam by byl bordel. 

Tam by se rušil noční klid a okamžitě by si začal někdo stěžovat.  

T: To si vymysleli jen tak pro sebe nebo… 

R 23: To byl jeden z takovejch těch projektů, který jsou řekněme…. Prostě jsou to jen 

takový plány, který jsou ideál, ale zatím momentálně reálně se o tom neuvažuje. Na to nejsou 

momentálně ani peníze, spíš se uvažovalo o tom, že se musí nutně zbourat ta trafačka a musí 

se překabelovat, což už se povedlo.   

 T: A dovedeš si představit, že by to fungovalo tak, že by si každej koupil nějakou tu část? 

R 23: Rozhodně ne, protože …. Některý to mají na pronájem, protože je to dobrá lokalita. 

Některý to mají na dožití, prostě tam jsou padesát let. Některý to mají, že se přestěhovali… 

Neumim si představit, že by všichni sjednotili zájem, minimálně počet parkovacích míst by 

neseděl. Další věc, máš pod Vinohradskou metro na Floru, úžasná věc, když se podíváš do 

regulačních plánů, co se týká územního plánování, tak všechny komplexy metra mají jistý 

normy, kam nemůžeš kopat. Kdyby se chtěli vymyslet podzemní garáže, tak se dostáváš do 

limitních míst, kam oni kopnout nemůžou a určitě by nám to defacto odnesly ty poslední 



baráky u Vinohradský, takže by se určitě zase pohádali o to. Takže to jsou docela zajímavý 

poznámky ohledně toho, kde jsou jaký kabely, kde je metro a tak. 

T: K jakému účelu by měl ten prostor podle tebe sloužit? 

R 23: Určitě, Praha má nedostatek zeleně. Praha má určitě nedostatek zeleně, ač to tak 

nevypadá, tak zeleň není to, že někde postavíš ohromnej park typu Stromovky anebo 

Hostivařskýho toho, ale jde o to, že ta zeleň se musí dostat mezi ten beton, to znamená dostat 

aleje do ulic a tak, protože tím vzniká mikroklima. Vzduch, jak se ochlazuje, jak je, ty stromy 

vlastně dejchaj, tak pod tim, dělají takovej ten vítr, udržujou tu vzdušnou vlhkost. Takže 

určitě jsem pro zachování zeleně a jako tenhle ten trend je obecně mezi architektama, to je 

prostě základ. Tu zeleň tam musíš dostat, myslet si, že to vybetonuješ a že tam lidi budou 

štastný no, zkolabujou při prvních třicítkách, protože ohřeje se beton, bude tam pětačtyřicet. 

T: A co nějaký další využití napadá tě ještě? 

R 23: Určitě to pude využít jako komerční plocha už z principu, že je to majetek města. 

Dokavad to majetek města bude, tak si s tím může dělat, co chce. Ale lepší využití než v 

podstatě zainvestovat do nějaké zeleně, která bude moct bejt odpočinková zóna, pro to asi 

není. Jde o to, jak zajistit dohled nad tím, aby to tak fungovalo, aby se tam nestahovali feťáci, 

kvůli kterým se potom bojí dát ženská děti ven na pískoviště.  

T: Myslíš, že v současném stavu, jak to je, že to slouží k nějaké rekreaci? 

R 23: Takhle, záleží určitě na ročním období. Protože v zimě samozřejmě bys ke skluzavce 

tak maximálně přimrzla, to jako asi ne, ke kolotoči to uplně taky není ono, no a na ty lavičky 

si tam moc lidí sednout nejde. Na ty lavičky si tam nikdo moc sednout nejde, i když je to 

chráněný. Obecně v zimě využití venkovních ploch bejvá problém vždycky, i v Praze, kde 

jsou spíš holomrazy, ne že by tady sněžilo. Tak prostě zimní využití je spíš menší. Má to tu 

výhodu, že je menší využití i pro ty nežádoucí vlivy, takže prostě to tam není nic v ten 

okamžik. A v létě, záleží na tom, jestli je tam denní provoz nebo večerní provoz. Večer to tam 

obsadí takový ty partičky, který si tam jsou na kuřáckou, na kuřáckej výlet. Přes den si to tam 

obsadí dejme tomu, ty maminky s dětma. Na voběd se dejme tomu zas stěhujou domu, tam se 

naobědvaj a jdou na druhou šichtu. Další věc, co k tomu je, tak to jsou pejskaři, pro ty je to 

ideální zelená plocha, ale s tím, že jí vlastně nemůžou využít jako zeleň, protože tam je zákaz 

vstupu se psy, jestli sis všimla na těch vratech.  

T: Jo, jo do toho vnitřní prostoru. 



R 23: Přímo do toho vnitřního, takže oni můžou chodit kolem dokola. Tam kde je to 

vlastně obslužný s těma kostkama pro auta.  

T: A přál by sis, aby se tam pořádaly nějaký kulturní akce? 

R 23: No…otázka je, co je kulturní akce… 

T: Koncert, výstava nebo venkovní divadlo… 

R 23: Z mýho osobního hlediska jednoznačně proč ne, ovšem, když to vezmeš komplexně, 

tak jsou lidi, který tam bydlí padesát let, jsou to sedmdesátiletý paní, o kterejch budeš asi 

předpokládat, že budou mít takový potřeby, v deset zalehnout a spát dvanáct hodin svejch 

oblíbenejch. A o tohle jim asi pude nejvíc. Z hlediska osobního zájmu mýho pocitovýho, 

klidně, proč ne, ale řek bych, že to není z hlediska… Zase vzniká tam zbytečný sociální napětí 

mezi lidma, co tam bydlí nový a mezi starousedlíkama, protože, každý má úplně jiný zájem. 

To znamená spousta lidí, se tam jde jenom vyspat a je jim úplně jedno, co se v tom 

vnitrobloku děje. Polovina baráku ty okna do toho vnitrobloku vlastně nemá, ta je má do 

ulice. Takže ty si tam můžou vymyslet, co chtějí, protože do toho koukat nebudou. A vlastně, 

když se nad tím zamyslíš, tak jakoby (pokrčení rameny). 

T: Ty jsi mluvil o zeleni, že bys ji umisťoval do takových prostorů, takže si myslíš, že tam 

není dostatečná? 

R 23: Problém je s kvalitou zeleně. To je hodně velkej problém. Měli jsme tam hodně 

vzrostlý stromy, který ovšem stárnou a stárnou a klíněnka a účinkuje, tak to pomalinku 

hnědne. Stávají se spíš nebezpečný než pěkný. No a čím víc je to takový kontraproduktivní, 

tak se ozývají ty hlasy, máme tam dětský hřiště, tak to setneme. A jak se to setne, tak tam zase 

vznikají takový ty úhly, je tam teplo, tak tam zase nikdo nechce sedět. Jsou lavičky obnažený, 

tak se lavičky posunou jinam. Zrenovujou se. Na ty zrenovovaný lavičky zase nasednou lidi, 

který by tam neměli bejt podle těch maminek a tak je to furt dokola. Koloběh pražského 

života. 

T: A stará se někdo o ten prostor? 

R 23: Takhle kolem dokola co je ten prostor pro ty auta a parkování, tak to by mělo bejt 

TSK Praha. To je přímo nějak města, ale jakoby pod městem, magistrátem, prostě správa 

komunikací. To znamená, že další věc je, že kdyby se cokoliv stalo s potrubím, který je pod 

tím, odtokovejma kanálama a tak. Tak by to znamenalo, že by všechny opravy, co by se děly 

ve vnitrobloku, musely rozpočítat mezi baráky, který by na tom měly podíl. To znamená, 



kupování nějaký přednosti, tak je vlastně kupování odpovědnosti za ten majetek, kterej tim 

nabydeš. Takže cena by mohla bejt směšná, ale ty opravy, který by potom byly nezbytný, tak 

by si muselo vyžádat několik miliard. Každej sám za sebe a každej ještě sám za barák v rámci 

toho tý rady, proto si myslím, že je nereálný, aby se s tím něco dělalo. …  

T: A myslíš, že v prostoru platí nějaká pravidla?  

R 23: Mimo pravidel ulice (smích) no, tak určitě tam jsou některý nepsaný pravidla, 

jakože, kde jsou vyhrazený parkovací plochy. Tak to se dejme tomu dodržuje. Maximálně tam 

občas někdo zatroubí, že mu tam někdo krátkodobě na to místo stoupne, ale nestává se to zas 

tak často, aby to bylo, vyloženě důvod. Já myslím, že to celkem plní svůj účel.  

T: A ty sám jseš spokojenej s tou úpravou vnitrobloku? 

R 23: Tak určitě bych tam pořešil malinko líp osvětlení. Je tam docela blbě vidět. Vznikají 

tam takový temný kouty a musíš uvažovat, že některý ty baráky mají vchod jenom ze dvora. 

To znamená, že všichni, co si to tam štrádujou, když jdou odněkad ze zábavy ve dvě ráno, tak 

jako po těch kostkách, ženský v podpatcích, kdyby je tam někdo přepad, tak neuběhnou, 

prostě neutečou. To mají trošku blbý v tomhle. Jinak policajti tam jezdí, je to hlídaná plocha, 

zajíždí do toho vnitrobloku, objíždí to, minimálně večer jednou, spíš dvakrát a další problém, 

kontejnery. Určitě sis všimla, že jsou tam volně a že kolem nich není úplně pořádek. To je 

hodně důležitá otázka. Jestli a jak to kdyžtak udělat s kontejnerama, jelikož máš základní 

problematiku, kontejnery, když uděláš kontejnery zavírací na nějakej zámeček, tak lidi jsou 

líný otvírat zámky. To znamená, že ti to budou vyhazovat do vedlejšího baráku, protože ten se 

nezamyká. Když uděláš na všechno kontejnerový boxy velký, do kterejch se nepude dostat, 

tak sice odženeš bezdomovce, ale je to za á investice, za bé zabere to nějakou plochu, za cé se 

o to musí někdo starat, hlídat zámečky a tak dále. A stejně vlastně netrefíš to, že vlastně tam 

ty lidi nebudou chodit. Takže z tohodle důvodu docela zajímavá eventualita je, že máš odpad 

řešenej i tím, že máme na tom rohu kontejnery na tříděnej odpad. Takže aspoň tim, že kdyby 

se to zavřelo, tak se ty lidi donutěj, aby obešli ten blok, hodili to do tříděnýho. Vlastně je tim 

vychováváš trochu. Takže může to splňovat i takovejhle vedlejší efekt. Jenom tim, že uděláš 

jednu úpravu parteru nebo v okolí těch domů. Takže tak. 

T: A kdyby tam probíhala nějaká změna, chtěl by ses na ní podílet? 

R 23: Tak z hlediska mého zaměstnání rozhodně ano… 

T: A jak by sis ten prostor představoval, kdybys ho měl navrhnout? 



R 23: První co bych řešil, tak by bylo nějaký zastřešení, aby ten veřejnej prostor mohl 

fungovat bez ohledu na počasí. Řešení alá altánek není vůbec špatnej nápad, protože chtějí-li 

se lidi setkávat, tak musí využít veřejnej prostor a kolik je krytejch veřejnejch prostorů, kde si 

mohou jen tak popovídat. Vyjdeš na Vítkov, vyjdeš na Křížek, minimum takovejch prostorů. 

Můžu si vždycky zajít do nějaký hospody, ale není to vono, to není zeleň. Takže nějaký krytý 

prostor je určitě ideální řešení. A nemusí to bejt ani velký a nemusí to bejt… Stačí 

pavilónovej systém, může tam bejt pět nějakých oddělených boxů, kam si zaleze pět part, 

který se chtějí sejít a nechtějí si povídat dohromady u jednoho stolu. Takže to je první věc a 

dokonce bych jí dal větší přednost, než aby se tam stavělo nějaký divadlo, který by tam prostě 

přitahovalo hromady lidí a prostě nárazovej provoz. Ten nárazovej provoz je taky samostatná 

kapitola, protože ten trend vede k tomu, aby ten prostor využívali po celou dobu. Neříkám, že 

ideální je provoz, když dopoledne jsou tam maminky a večer jsou tam feťáci, to asi není úplně 

ideální, že jo.  

T: A snažil jsi se někdy ty sám aktivně o to, aby tam došlo k nějaké změně? 

R 23: Když se nás ptali na to, co bysme chtěli dělat s tim vnitroblokem, psal jsem zrovna 

diplomku, takže jsem na to neměl zrovna čas, ale kdybych ji nepsal, tak jsem se toho 

zúčastnil. Určitě bych něco rozkreslil a zkusil bych něco nadhodit. Takhle jsem se mohl 

vyjádřit jenom do tý diskuze, co se nabídla domům, to znamená, že se udělalo referendum pro 

ten místní blok. A odpovědi se házely do odpovědního boxu v lékárně na rohu. Házela se tam 

jedna z pěti variant. Bylo tam vlastně obecně pět variant. Buď to prodat celý nebo to prodat 

po částech nebo udělat parkovací zóny nebo tam udělat zóny, který budou parkovací na deset 

minut nebo na dvě hodiny. Zase je to o tom přístupu, jestli tam potřebuješ zaparkovat během 

toho dne. Anebo jestli ti jde o to, aby tam mohli parkovat ti místní rezidenti, který na to maj 

peníze. Nebo naopak lidi, kteří na to ty peníze nemaj. Ve vnitrobloku to funguje trošku jinak, 

protože tam jsou placený stání asi za nějakejch patnáctset paušálně za měsíc nebo tak.  

T: Myslíš, že je ten prostor bezpečný?  

R 23: Pro mě ano, ale objektivně vzato šlo by to i líp. Určitě šlo by to i líp, ale nevim zatím 

o žádným případě. Staly se tam takový věci, že třeba někdo odhodil nedopalek a ve dvě ráno 

jsem končil se seminárkou a koukám, co mi svítí před záclonou a ono tam šestimetrový 

plamen vedle trafostanice, takže jsem volal hasiče. Potom si tam jednou někdo zabouchnul 

dveře a lez tím pádem přes balkon asi do druhýho patra, tak jsem nevěděl, jestli je to zloděj 

nebo ne, takže jsem volal policajty. Takže dvakrát jsem hlášenej na integrovaným 



bezpečnostním systému jako že jsem nahlašoval něco. No takže dejme tomu, jinak o žádnejch 

excesech během těch let nevim. A že si tam někdo občas zatroubí, tak ho někdo jinej zase 

seřve.  

T: A chtěl bys, aby ten prostor byl uzavřený? 

R 23: Ani ne, bylo by to sice lepší pro ty rezidenty, ale okamžitě bysme tím ztratili status 

toho veřejnýho prostoru. Je to jednou veřejnej prostor, tak prostě musí bejt pro všechny. 

Musíš je odehnat jiným způsobem, než že se to zamkne na petlici. To udělali třeba v Central 

Group, ty co mají Olšanskou, jestli víš jak je před nákladovým nádražím, takový ty věžáky, 

vedle Olšanskejch hřbitovů, prostě takový ty ohromný krychle, docela se o tom mluvilo. Tak 

tam udělali, protože ke každýmu baráku se musí udělat nějaký dostatečný podíl zeleně. Tak 

oni to udělali šalamounsky, sice k tomu dodali zeleň, krásnou, ale udělali to uzavřený jenom 

pro ty rezidenty. Jelikož rezidentů je několik málo Rusů a zbytek jsou neprodaný bytový 

jednotky, tak vlastně vzniká interiér toho prostoru, který je nevyužitej a mají tam sice krásnou 

kašnu, ale nikdo u ní nesedí. Rusové tam nechoděj, ty tam ani nemají rodiny a chtějí prostě 

jen nějaký lepší bydlení s výhledem na Prahu, zavřou se doma a píšou mejly do Moskvy a 

vlastně nepotřebujou využívat prostor, který by mohl sloužit ostatním lidem. Takže to je ten 

princip, který by se tady stát neměl. Z principu, že tahle činžovní stará zástavba, vlastně ten 

architekt, kterej to dělal to byl Bohumil Slabý z ČVUT, tak to je nějakej ročník osmnácet 

osmdesát a to je třeba stejnej dobovej člověk, kterej stavěl československej rozhlas. Takže to 

jsou prostě už jistý kulturní památky. Ty by se měly trochu udržovat a nechat přístupný. 

T: Myslíš si, že ten prostor může podporovat lepší sousedský vztahy? 

R 23: No, už tím, že se tam troubí, ke komunikaci dochází (smích). Určitě se tam potkávají 

zajímaví lidé, ale že by se tam přímo setkávali tím způsobem, že by tam docházelo k 

náhodným setkáním to asi ne úplně. Maximálně ty co tam chodí s těma pejskama, tak si tam u 

toho pokecaj. Jinak faktem je, že velký města jsou individualistický, takže pokavad 

nedostanou nějakej motiv, nějakej společnej zájem, který by je tam přived, na to místo, tak 

sám od sebe, to asi jen tak nikdo nedá.  

T: Ty sám jsi se tam nikdy s nikým neseznámil? 

R 23: Ale jóó, seznámil jsem se s tím sousedem, když hořelo, tak jsme si tam pokecali u 

toho ohně, protože on si ho všimnul taky že jo. On přerušil film, já jsem přerušil výkresy a šli 

jsme hasit. Ale říkám, společnej zájem, nevyhořet.  



T: Využívají toto místo i lidé odjinud? 

R 23: Určitě využívají, ale spíš je to taková spádová oblast, protože ty co to mají blíž do 

nějakýho klasickýho parku, já nevim Čechovy sady, na Olšanský hřbitovy chodí, tam si 

můžou sednout, tam se můžou projít a mají to tam v zeleni, ale přece to je jen takový prostor, 

kam nechodí všechny maminky rádi. Radši si jdou sednout do toho vnitrobloku a nechají tam 

děti plácat se na tom pískovišti. No, ale bral bych to jako spádovou oblast, ne že by se tam 

sešlo padesát maminek, kdyžtak deset maximálně, víc ne.  

T: A odlišuješ je nějakým způsobem od místních? 

 R 23: No, že bysme se nějak značkovali to ne, ale ty lidi potkáváš na ulici, tak některý 

poznáš, tak je třeba od vidění pozdravíš nebo tak, ale že by se tam nějak výrazně tohle řešilo. 

Možná jenom nejsem v tom správném mateřském věku, abych tam na to pískoviště chodil 

taky. Takže třeba by to někdo viděl jinak.  

T: A myslíš si, že se lidé dřív víc znali, v rámci toho jednoho bloku? 

R 23: No jednoznačně. V tom díle (Myšleno díl Pražských dvorků o vnitrobloku Flora) je 

parta lidí co se scházejí několik desítek let v hospodě, a to už každej bydlí jinde. Takže 

nějakej ten kult toho dvorka tam určitě bude. A řek bych, že je to jedna z těch největších 

ploch, co jsou otevřený a zároveň fungují jako vnitroblok. Takže jakoby poloveřejnej prostor 

a tím, že je to prostupný ze dvou stran, tam člověk nemá pocit tý stísněnosti, že by nemoh 

uniknout, kdyby se tam na něj někdo, jo… Kdyby ho někdo pronásledoval do průjezdu, tak 

furt má pocit, že ještě může tím druhým utéct. Říkám psychologicky otevřený prostor, 

neříkám pro mne, mně to nevadí, ale jsou lidi, kteří jsou citlivější, agrofóbie je strach z moc 

otevřených prostor, klaustrofóbie je strach, kdyby to bylo uzavřený. Třeba světlo do prvního 

patra se dostává až někdy ve čtyři odpoledne, protože ty baráky jsou hodně vysoký. Takže to 

máš třeba dvě hodiny osvětlený, ale dneska by to nedovolili, tehdy ty normy to dovolily. Bílej 

nejsem zase, abych vypadal, že to má nějakej fatální účinek.  

T: A čím si myslíš, že je to způsobený, že se třeba dřív víc znali? 

R 23: Za prvý jich bylo míň, za druhý se víc potřebovali. Určitě to bylo, teďka jsou lidi 

daleko větší individualisti, protože vědí, že mají-li nějaký prostředky, tak si můžou plno věcí 

obstarat sami. Dřív přece jenom využívali víc… Já nevim… Dneska si dáš na dveře 

tříbodovej zámek a řikáš si je to bezpečný nebo si tam dát normální zámek a říct pěti 

sousedům, že odjiždíš a oni ti to ohlídali. Dneska se v podstatě bojíš zvednout i rohožku, aby 



ti pod ní uklidili, oni jí nechají zvednutou a okamžitě si to někde označkuje, že ten byt je 

neobývaný tolik a tolik dní. Takže asi tak, zrovna Praha není v tomhle příklad, kterej by se 

měl následovat.  

T: Jaká možnost bydlení ve městě by se ti nejvíc líbila, kdyby sis mohl vybrat?  

R 23: Osobně, v současnej konstelaci Hanspaulka. Je to sice vilová čvtrť. A nejde vůbec o 

to, jaký jsou ceny pozemků, protože ceny pozemků dává ta lokalita, tím principem, jak je 

prostě konstruovaná, jakým způsobem je tam ta zástavba vedená, co tam bydlí za typy lidí, 

jestli je to víc soukromej majetek nebo jestli to máš k nějakej obslužnosti dopravní půlhodiny 

z kopce dolů, tak to je taky ne úplně ideální. Dřív to bývalo nejvíc v Praze, dřív jely 

Vinohrady, ale takový ty zadní, co jsou za Želivskýho. Tam jsou takový ty vilky, co byl Josef 

Čapek a tak, takový ty pozůstatky tam do dneška bydlí Lipský, herec, a původně tam v 

podkroví ještě měl bydlet Horníček. Pocházeli odsud významný osobnosti, pro ty to bylo 

lukrativní bydlení. Říkam, doba se změnila a v tý části Prahy se začaly srocovat takový davy, 

který by dřív na to, neměly ani pomyšlení. Ty by bydlely někde v těch lokalitách typu dolní 

Žižkov. Já se taky nepovažuje za nějaký vysoce honorovaný rod. 

T: A jaký typ bydlení, spíš než to místo by ti vyhovoval? 

R 23: Zase záleží na tom, když si vezmeš řadovej domek, je to úžasný, pokavaď máš 

nějakýho souseda, kterej dělá randál, ale pokavad schytáš dobrýho souseda, tak se nestaráš o 

dvě topný strany….To bylo výhodný pro nějaký lidi, kteří mají nižší příjem, protože by si to 

mohli dovolit, i kdyby přišla větší krize, než už tady byla. Pro jiný je zase lepší rodinné 

bydlení. Já momentálně jsem spokojený ve svém činžovním bytě a zatím si nestěžuju. Určitě 

je lepší činžák, nechci si zlomit vrták při přibíjení polic někde v panelu. Panel není úplně 

ideální stavební materiál pro tyhle věci…Nemůžu říct křivýho slova na tyhle starý poctivý 

stavby z cihel a z tvárnic.  

T: A když srovnáš vnitroblok s nějakým místem, kde se dá trávit volný čas, jaký tě 

napadne jako první?  

R 23: Takový polouzavřený prostory, je třeba já plácnu, Baráčnická rychta. To je takový 

náměstíčko, který má jednu ulici přístupovou, která je zaslepená, ale na konci má průjezd, 

který je vstup do Nerudovky do ulice, co vede nahoru k Hradu. A vlastně když tam procházíš, 

tak přejdeš takový ty stínadla. Kroužíš někde mezi baráčkama… Někde vyskočí zpoza rohu a 

najednou jakoby zjistíš… Ten přístup k tomu místu je jakoby ojedinělej. Stejně tak, když 

přijdeš tady do toho vnitrobloku. Tak si vlastně jako říkáš no, dyť to je úplně jinej svět, než ta 



Flora, který je prostě ohromný nákupní středisko, kvůli kterýmu vybourali kus hřbitova. 

Jenom aby to mohli postavit.  

T: A třeba ve srovnání s nějakým parkem? 

R 23: Ještě s veřejným prostorem, teoreticky s parkem by se to dalo srovnat tak, 

Škroupovo náměstí nevim, jestli ti to něco říká? Byly tam demonstrace. Je to jediný kruhový 

náměstí. Byly tam nedávno demonstrace, není to daleko od Žižkovský věže. Jak máš 

Žižkovskou věž, tak máš Vinohradskou někde v těhle místech dejme tomu (kreslí obrázek a 

ukazuje, kde to je) a tady máš směr jako k nádraží Riegerovy sady. Tak přesně uprostřed mezi 

tím je kulatý náměstí. Tak tam je malinký náměstíčko, do kterýho se stýkaj ulice. Vypadá to, 

jak kruháč obří. Ale je to vlastně jednosměrka. A zase tam je to vlastně řešený, že jsou tam 

čtyři ulice, který se stýkaj na jednom náměstí. A to náměstí je vlastně oddělený opticky zelení 

a funkčně nejakým, já nevim, jakej je tam plůtek. Takhle vysokej (ukazuje výšku), aby to lidi 

nepřeskočili. A dá se to zase využít jako veřejnej prostor, který tam je. Maj tam sezení, 

lavičky. Bejvala tam tušim voda. Teďka už tam není žádný jezírko. Maj tam tušim násyp. 

Trochu taková zenová zahrádka, že tam mají nahrnutej písek. Něco podobnýho by se dalo 

udělat i tady. Jo prostě za použití úplně obyčejnejch přírodních materiálů. Uděláš zídku, přijde 

někdo pomaluje ji, ale když někde hodíš šterkovej násyp, tak to může pěkně vypadat, může to 

dělat skvělej efekt. Může to dělat různý vlnky a nikdo tam nepude a nebude to rozkopávat. 

Maximálně si tam dítě pohraje s písečkem, tak ho tam vrátí. Prostě dvě dé úpravy nemusí to 

bejt ani nějak hnaný do vejšky, tak bohatě stačí na to, aby ten prostor dostal nějakou tvář a 

získal nějaký proporce, nějaký měřítko.  

T: A navštívil jsi někdy nějaký jiný vnitroblok? 

R 23: Určitě bych se šel podívat, ale problém je ten, že většina jich je uzavřenejch.  

T: Myslíš si, že je něco, co je pro ten váš vnitroblok charakteristické? 

R 23: No, bejvala to ta trafostanice, protože to byl takový velký orientační bod, protože ta 

stanice někde bejt musí.  

T: Jak vypadala, to byla tak obrovská? 

R 23: No to bylo fakt obrovský. Hele bylo to na vejšku bagru, když tam zajel bagr, když 

tam zajel bagr tak se tam mohl schovat. Bylo to takový to prvorepublikový. Byla to prostě 

krychle, krabice. Pak z toho udělaly klasickou kapličku… 

T: To myslíš, že pro ten prostor byla tak charakterictická? 



R 23: Určitě to bylo charakteristický pro nějakej ten prostor, protože to nemělo dřív asi 

tvar tý placky, ale bylo to tam nějaké mírně zvlněné, do kopce. Viděl jsem to na nějakejch 

dobovejch fotkách a muselo to fungovat trochu mimoúrovňově, protože se tam natáčely řikam 

i nějaký historický filmy. Sám sem ten film neviděl, takže ti neřeknu přesně co v něm je…  

T: Byl by jsi ochoten si připlatit za možnost bydlet v činžovním domě s hezkým 

vnitroblokem nebo by sis vybral možnost bydlet v řadovém domku s rušnou ulicí? 

R 23: Určitě by vnitroblok nebyla ta motivace, kvůli který bych vzdal něčeho výhodnýho. 

Myslim, že ne, protože pro mne není podstatnej tolik. Až budu mít děti, tak jsem třeba 

zvědavej, jestli to nepřehodnotím, tohle kritérium, protože někam s nima budu chtít chodit, ale 

za současné konstelace bych radši ty prostředky vynaložil jinak a radši bych si udělal výlet do 

dobrýho parku, než sedět někde pod oknama. Asi tak, ale to je zase prostě jenom otázka mojí 

nátury.  

T: Myslíš si, že je dobrý nápad stavět do budoucna blokovou zástavbu, aby vznikaly 

takové prostory? 

R 23: Řekněme, že blokovou zástavbu… Ono by to ani dost dobře možný nebylo. Jelikož 

pozemky se platí od plošný míry. To znamená snaha každýho developera je hnát to do vejšky. 

Princip menhetn. Plochy… odkoupili Američani a začali stavět něco do vejšky a využívat 

obchodní plochy ve spodních patrech a bytový plochy nahoře. Tyhle trendy jsou i u nás. V 

přízemí míváš klasicky plochu, který je zastavěná jako obchody. V dalších patrech míváš 

nějaký bydlení a v podkroví nastrčí buď nebytovku nebo nějakej vestavěnej byt pro ty lidi, 

kterým nevadí, že se tam paří pod tou střechou. A teďka otázka zase je co s tim. Když si 

vezmeš, že ta pětipatrová zástavba, jak je teďka, svírá prostor, kam se nedostane světlo. Tak 

podle novejch norem už by to ani udělat nešlo, protože by to bylo posuzovaný jako 

nevyhovující prostor, kterej může fungovat třeba jako ateliér, ale nemůže fungovat jako 

obytná plocha. Nicméně, když se udělá ta bloková zástavba chytřeji, tím způsobem jako se 

třeba přerušovalo, pojmenuju to blbě jo, když se třeba paneláky stavěly, tak udělala se nějak 

ta bloková zástavba sice. Ale mezi tou blokovou zástavbou byly vždycky nějaký vstupy, kudy 

se dalo procházet, průchozí cestičky a průchozí různý ty. Neříkám, že panelák je zrovna v 

tomhle ideální stav, ale když si odmyslíš tu strukturu domu jako takovýho, tak ten urbanismus 

toho panelákovýho sídliště není tak špatnej, protože máš to blízko k vybavenosti, máš to 

blízko ke všem komunikačním uzlům, to znamená k tramvaji, na metro. Tam si zase vezmeš, 

že lidi vyjdou z toho vnitrobloku a jsou v tramvaji a na metru. Takže to je vlastně velkej 



dopravní uzel a ten vnitroblok je spíš přidaná hodnota. Určitě se tam budou lidi stěhovat, 

kvůli tomu, že to maj všude blízko, že tam maj poštu, že maj kde nakoupit. Ale ten vnitroblok 

je spíš až taková druhořadá věc. Ale postupem doby se tu bude nějak prohlubovat víc… 

Nechce se jim sedat na metro jezdit bůhví kam, tak mohou chodit někam sem. Jsou na 

vzduchu, mají to blízko… 

T: A máš ještě něco, co bys chtěl dodat k tématu? 

R 23: K tématu toho našeho vnitrobloku myslím, že jsem vyčerpal všechno. 

T: Děkuji za rozhovor.  

 

 

 


